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KOZMimKA MAIA 

KOZMETIKA M A J A 
MAIA KOŠRNINA s.p. 
P r e š e r n o v a 8 0 
1 2 9 0 G r o s u p l j e 
Tel 01 / 786 26 20 
GSM 041 221 800 

NEGA OBRAZA IN TELESA: KOČNA MASAŽA, 
ANTICELULITNE TERAPIJE, AROMATERAPIJA, 
REFLEKSNA MASAŽA STOPAL, PBDIKURA, 
MANIKURA, PRKSOTRRAPIJA, DEPIUCUA IN BPILACLIA. 
KOČNA LIMFNA MASAŽA, DIGITOPRESURA, 
SOLARIJ - TURŠKA SAVNA 

DELOVNI ČAS: 

PONEDELJEK, PETEK 
15h-21b 

TOREK SREDA, ČETRTEK 

SOBOTA 8b-12h 

KUPON 
ZA 20% POPUST PRI ™ 

GOTOVINSKEM NAKUPU KOZMETIKE 

KUPON 
ZA 5% POPUST PRI m 

GOTOVINSKEM PLAČILU STORITEV 

G R O S U P L J E 

OLIMPIC Š P O R T 
Trgovina za šport in prosti čas 
Kolodvorska 2, 1290 Grosuplje, Slovenija 
PON - PET: 9.00 - 19.00 SOB: 8.00 - 13.00 

»-i 01 787 23 36 

Mama, naj misel pri tebi postane, 
nežno poboža naj tvoje srce, 
mama, naj pesmica zate nastane, 
na dlani prinese ti moje srce. 

Saj vedno si znala iz oči mi prebrati, 
vse želje, strahove v njih videla si, 
saj vedno si znala mi pomagati, 
ko k tebi zatekla sem tvoja se hči. 

Čeprav si me včasih pustila jokati, 
čeprav si me včasih prijela trdo, 
zdaj vem, da želela izkušnjo si dati, 
da v življenju kasneje ne bo pretrdo. 

Saj trdno drevo vse viharje prestane, 
neurjem in strelam se vedno upre, 
saj trdno drevo vse rane prestane, 
če le korenine utrdijo se. 

Saj ti si kot zemlja me dobra hranila, 
saj ti si kot sonce me grela toplo, 
saj ti si kot zvezde mi v temi svetila, 
saj ti si kot veter pregnala meglo. 

Mojca Kastelic 

K N J I Ž N I C A G R O S U P L J E 

Adamičeva 15 

Ker bodo naslednji Grosupeljski odmevi izšli po 
velikonočnih praznikih, vam iz uredništva voščimo 

selo Aleluje! 

T i s o č k r a t i z r e č e n a 

h v a l a b i b i l a n i č 

v p r i m e r j a v i z v a š o 

r a z d a n o l j u b e z n i j o . 

N a j v a m j o i s k r e n e m i s l i , 

t o p l e b e s e d e i n d r o b n e 

p o z o r n o s t i v e d n o z n o v a 

k l i č e j o i z s r c a . 

Uredništvo 

Avto val 

denin literarni večer 
Idamičev v e č e r 

Podržaj v Grosupljem 

Velika Račna 30a, 1290 Grosuplje 
tel. : 01/7860-230, 01/7862-555, fax.: 01/7860-235 f POOBLAŠČENI PRODAJNO SERVISNI 

CENTER ZA VOZILA 
BMVV, ROVER, LAND ROVER, MG 
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Prodaja novih in rabljenih vozil 
Krediti, leasing 
Servis 
Kleparske in ličarske storitve 
Originalna dodatna oprema 
Optična meritev podvozja 
Polnjenje klime 
Mobilna garancija 
Premontaža in centriranje gum 
Testne vožnje 

f 

Komunalne gradnje Grosuplje: 
prvo desetletje in novi prostori 
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Odgovor smo pripravili v Pekarni Grosuplje in vanj vmesili vse skrivnosti sosedov. Obogatili smo ga z najboljšim 
iz domače pekarske tradicije in sodobnik pekovskih spoznanj. Sosedov kruh smo pripravili po dolgotrajnem, 

klasičnem postopku, ki zahteva veliko truda in veščo roko mojstrov. Skrbno pripravo nam je poplačal 
s svojim izjemnim okusom, svežino ter bogato biološko sestavo. Sosedov kruh je zapisan naravi 

in njenim darovom, prinaša pa nam, ne le užitek, temveč tudi 
bolj zdravo prehrano in zdravo življenje. 

r)olrwokusen 
Okus Sosedovega kruha je pravo 
odkritje. Ravno prav krhka, lepo 
lomljiva skorja je bogato posuta 

z raznovrstnimi hrustljavimi 
semeni. Pod skorjo se ponuja 

nenavadno sočna in polna 
sredica, ki jo zaokrožajo odtenki 
mavrice žitnih zrn, poseben čar 

pa ji daje mehka aroma 
bučnih semen. 

Ker je 

r)olnozdrav 
Pšenični in rženi moki smo dodali 
bučna in sončnična semena, lan, 
koruzni zdrob, ovsene kosmiče, 
sojino moko in sojine otrobe ter 

sezam. Hlebec ima bogato biološko 
sestavo, vsebuje veliko vlaknin in 
povečuje delež balastnih snovi v 

obroku. Zaradi domišljene sestave 
je vir dragocenih mineralov, 

rastlinskih maščob in vitaminov 
(semena vsebujejo veliko vitamina 

E), oves in soja pa ga bogatita 
tudi beljakovinsko. 

rjoinosvež 
V okusnem in prehransko 

bogatem hlebcu Sosedovega kruha 
lahko uživate več dni. Vanj smo 

namreč vmesili naravno kislo 
testo, zaradi katerega je kruh, 
ne le boljšega okusa in polnejše 

arome, temveč ostaja tudi 
dolgo svež in sočen. 

Voda 34,14 % 
Beljakovine 12,1.5 % 
Maščoba 11,12 % 
Pepel 6,33 % 
Ogljikovi hidrati 36,26 % 
En tka vrednost 1236,30 k/ 

293.72 keal 

Okvirna prehranska in energijska vrednost ZA 100 g živila 

lekarna 
(jrosuplje 
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ELEKTROTEHNIKA ELEKTRONIKA ALI RAČUNALNIŠKEGA TEHNIKA 
za opravljanje vzdrževalnih del na računalniško krmiljenih sistemih peke pekarskih izdelkov. 

Zaželjena dodatna znanja: 
- pogovorno znanje angleškega in nemškega jezika 
- 3 leta delovnih izkušenj na enakih ali podobnih delih. 
Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas s 3-mesečnim poskusnim delom. 
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 15 dneh na naslov: 
PEKARNA GROSUPLJE, D.D., GASILSKA C. 2, 1290 GROSUPLJE. 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 8 dneh po zaključenem postopku izbire. 
Ker načrtujemo prihodnost, tudi 

ŠTIPENDIRAMO IN V UČNEM RAZMERJU PRAKTIČNO IZOBRAŽUJEMO 
za poklic PEKA IN ŽIVILSKEGA TEHNIKA. 

Svoj interes, da se nam pridružite že v času šolanja, lahko izkažete z vlogo, ki jo pošljite 
na naš naslov. Veseli nas izobraževati in pridobiti mlade, ki imate radi svoj poklic. 
Za dodatne informacije smo vam na voljo po telefonu št. 78 66 902. 

rroizvounju Krunu, 
svežega peciva in slaščic, d.d. 

1290 Grosuplje, Gasilska c. 2 

vabi k sodelovanju 



Bili smo vse, 
bodimo vse 

Glosa 
Nekaterim občinskim politikom se ne 

zdi prav, da se na straneh Odmevov 
pojavljajo tudi politične informacije. Kar 
sami sklenejo ali odločijo, namreč ni
majo za politiko, ampak za delo v do
bro vseh. Podobno dvojno merilo upo
rabljajo tudi osrednji državni mediji. Ko 
je postal premier dr. Andrej Bajuk, so 
se njegovi ministri, državni sekretarji 
in direktorji državnih podjetij na televi
ziji vsak večer soočali s svojimi predho
dniki. Po zmagi LDS in oblikovanju vla
de z 59 parlamentarnimi glasovi pa so 
novinarji državnih in "neodvisnih" me
dijev odvrgli skrb, da bi se slišala tudi 
altera pars, saj nobenega več ne zani
ma, kaj sodi o vladnih načrtih in odloči
tvah parlamentarna manjšina. Nepravi 
kot da so izpuhteli. Častna izjema je 
Lidija Hren. Generalno državno tožilko 
je soočila z njenim predhodnikom An
tonom Drobničem, ki je bil dokumen
tarno trden in jasen: generalna državna 
tožilka ne skrbi za varstvo zakonitosti. 
Ker je Hrenova omogočila razkritje dvoj
ne morale, se bojim, da se tudi zanjo 
že brusi nož. 

Jakob MOller 

"Leto nič" ali - Kaj imata Kambodža in Slovenija skupnega? 
Včeraj (na 2. Postno nedeljo) mi je 

neizbrisno ostal v spominu obisk sestre 
Ljudmile v naših krajih, ki deluje kot uči
teljica angleščine v Kambodži med večin
skim budističnim in maloštevilnim kr
ščanskim prebivalstvom. Poleg zanimi
vega verskega delovanja meje še pose
bej pritegnila nedavna zgodovina v tej 
nekdaj bogati azijski deželi, ki jo danes 
pesti velika revščina. 
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Avto val 
V POOBLAŠČENI PRODAJNO SERVISNI 

CENTER ZA VOZILA 
(mToTTk) BMW, ROVER. LAND ROVER, MG 

/ IN MOTORNA KOLESA BMW • Zaposlimo avtomehanika za vozila BMW 
Pogoji: 
- odslužen vojaški rok 
- opravljen pripravniški izpit 
- vozniški izpit A in B kategorije 
- starost 20 -24 let 
Zaposlimo tudi vajenca za avtomehanika 
vozil BMVV v šolskem letu 2 0 0 1 / 2 0 0 2 . 

Vloge pošljite na naslov: 
Velika Račna 30a, 1290 Grosuplje 

tel.: 01/7860-230, 03/7862-555, fax.: 01/7860-235 

V 70.-letih so vojaki Pola Pota in re
deči Kmeri razselili ljudi - može na eno 
stran dežele, ženske na drugo stran, in 
jih na novo poročali po nekakšnem 
ključu iz "leta nič" in začeli uvajati svoj 
brezkompromisen političen sistem s 
popolnim vojaškim in civilnim nadzorom. 
Otroke so dajali v koncentracijske drža
vne jasli. Ostale, ki so kakorkoli razmi
šljali s svojo glavo ali pa se niso strinja
li z njimi, so pobili. Pobitih je bilo 2 mi
lijona ljudi. Si predstavljate: V imenu ene 
od zavoženih ideologij so "pospravili" 
toliko ljudi, kot je nas Slovencev! In ko
liko gorja bo morala ta dežela še pretr
peti, da bo doživela svojo katarzo? 

Dežela se v zadnjih letih nekoliko 
pobira, a jo pesti še vedno velika rev
ščina. S prihajajočim razvojem in turiz
mom se pojavljajo novi problemi, po
vezani s prostitucijo in AIDS-om, kate
rih posledice bodo morale intenzivno 
odpravljati njihove bodoče vlade s po
močjo mednarodnih institucij. 

V Sloveniji seje zgodila podobna zgo
dba samo slaba tri desetletja pred 
Kambodžo. Zanimivo pa je, da kljub 
razpadu sistema pri nas nekateri še 
vedno vztrajajo na okopih "svoje zgodo
vine" in trdijo, da so bili le oni priča 
najpomembnejšim dogodkom v sloven
ski zgodovini. Zato dvomim, če so si kdaj 
sploh iskreno želeli spoznati še drugo 
plat resnice in zares iti na težko pot 
sprave. Vseeno pa jih je vendarle treba 
ponovno spomniti še na druge pomem
bne temelje slovenske zgodovine kot so: 
Brižinski spomeniki, prve slovenske 
knjige, bitka pri Sisku, kmečki upori, 
program Zedinjene Slovenije in še cela 
vrsta drugih dogodkov in primerov. 

Vendar se nimam namena prerekati, 
kaj je za Slovence bolj pomembno in 
kaj ne, temveč trdim, da so bile vse tri 
ideologije preteklega stoletja porazne v 

svetovnem merilu, za Slovence pa še 
posebej. Trditev o zavoženosti fašizma, 
nacizma in komunizma sem v Odmevih 
že zapisal in jo ponavljam. V to spoz
nanje pa bodo slej ali prej morali ugriz
niti tudi naši pravoverni strokovnjaki, pa 
če bodo hoteli ali ne. 

Še bolj žalostno pa je, da bi nekateri 
radi politiko spravili spet v "centralne 
komiteje", hkrati pa bi se pod krinko 
pravne države in skrbno nadzorovane
ga liberalnega kapitala umaknili v var
no zavetje uradniških stolčkov in elek
tronskih okenc ter nam zatrjevali, da 
delajo le za narodov blagor, nekoliko bolj 
glasnim pa čim prej zavezali jezike. 

Nedvomno so tudi rdeči Kmeri imeli 
svoje zakone, vendar je njihov greh v 
nebo vpijoč in nimajo nobene moralne 
pravice opravičevati svoja dejanja. Po
dobno seje dogajalo tudi v številnih dru
gih primerih po svetu in, žal, ravno 20. 
stoletje je z njimi najbolj zaznamovano. 
Prav tako pa elitizem (včasih so temu 
rekli avantgarda) na eni strani, na drugi 
pa etiketiranje, diskreditiranje... ne bodo 
že tako majhnim Slovencem prinesli 
ničesar dobrega. Zato sem prepričan: 
Če bomo kdaj zares hoteli zadihati s 
polnimi pljuči, bi se jasnega pogleda na 
svojo preteklost ne smeli bati, niti sra
movati. Kar je kdorkoli kdajkoli napravil 
z domoljubnimi in človekoljubnimi na
meni, ni moglo in ne more nikomur ško
dovati - naj bo na katerikoli strani. 

Zdaj živimo tu, času polnem izzivov in 
le v nas bomo lahko našli moč, da se 
odločimo za dobro, tudi za kakovost ži
vljenja vseh in upam, da bosta takšna 
volja in razum vendarle našli pot v vsaka 
dnevnem življenju slehernega Slovenca. 

Hvala vam, sestra Ljudmila za SVETLO
BO, ki jo nosite med ljudi! 

Jože Miklič 

Grosuplje, kdo bo tebe ljubil? 
(osebno razmišljanje st. XXIII) 

Kot vsi večji kraji, imajo tudi občine Grosuplje, Ivančna Gorica in Dobrepolje 
svojega dopisnika za osrednji slovenski časopis Delo. G. novinar, ki piše o do
gajanju v občinskih svetih, ima posebno rad dogajanja v občinskem svetu Obči
ne Grosuplje. Nič nimam proti, da se o tem piše, toda ko spremljamo njegovo 
pisanje dalj časa, se ne moremo znebiti vtisa, da ga piše vedno z negativnim 
prizvokom. Ko človek bere njegove članke, dobi vtis, tako lokalno, kot tudi širše 
v celi državi, da so občina Grosuplje, njen občinski svet in tudi ljudje tu zelo 
prepirljivi. Človek dobi vtis, da mu je demokracija v svetu občine Grosuplje celo 
v napoto. 

Sam si takega pisanje ne želim, kajti to ima lahko velike posledice v kontek
stu razvoja kraja in širših interesov podjetništva in ter priseljevanje sposobnih in 
inteligentnih ljudi iz cele Slovenije v naselje Grosuplje. Ti bi s svojim znanjem in 
izkušnjami lahko veliko doprinesli k razvoju kraja v prihodnosti. Sedaj poslušam 
mnogo očitkov znancev in prijateljev iz cele Slovenije, ki berejo te njegove pris
pevke, da dobivajo povsem napačen vtis o kraju in zmožnostih, ki jih ta kraj ima 
v celotni sferi življenja, posebno še na gospodarskem področju. Upam si trditi, 
da bi drugi kraji že izrekli takemu novinarju "Persona non grata", toda Grosu-
peljčani smo izgleda preveč tolerantni tudi do teh vrst negativnosti ali pa smo 
premalo ozaveščeni in samozavestni. 

Upam, da se bo to izboljšalo, saj radio, televizija in časopisi lahko bistveno 
pripomorejo v današnjem času k hitremu razvoju kraja in mišljenja v okolju. Po 
mojem mnenju bi Grosuplje poleg dopisnika za časopis moralo imeti tudi stal
nega lokalnega poročevalca tako za nacionalni radio kot tudi televizijo po vzgle
du občine Domžale. 

Vsi skupaj si želimo več objektivnega poročanja o ljudeh in dogodkih tudi v 
Grosupljem in širše. 

Anton Žitnik 

Glasilo prebivalcev 
občine Grosuplje 
Ustanovitelj časopisa: 
Občinski svet občine Grosuplje 

Odgovorni urednik: 
Jože Miklič 
tel. popoldne 786-07-22, 
786-07-21 
GSM 041-982-233 
e-mail: iozem@siol.net 

Uredniški odbor: 
Jakob Muller, Barbara Pance, 
Janez Pintar, mag. Tatjana Skubic, 
Vera Šparovec, Matjaž Trontelj 

Naslov uredništva: 
Grosuplje, Kolodvorska 2 
(tajništvo občine, tel. 786-12-11) 

Lektoriranje: 
Marija Samec 

Oblikovanje in fotografije: 
Jože Miklič 

COBISS 
ISSN 

6 1 1 4 8 1 6 0 
1 5 8 0 - 0 9 1 1 

Računalniška priprava: 
Enja d.o.o., Na Herši 7, Ljubljana 

Tisk: 
PARTNER GRAF d.o.o. 
Kolodvorska 2, 1290 Grosuplje 

Po potrdilu o vpisu v evidenco jav
nih glasil št. 5/4-03-754/95-42 z 
dne 8. maja 1995 je interni časo
pis "Grosupeljski odmevi" vpisan 
pri Uradu Vlade za informiranje pod 
zaporedno številko 1255. Na pod
lagi Zakona o davku na dodano vre
dnost (Ur. list RS št. 89/98) spa
da časopis med izdelke, za katere 
se obračunava davek na dodano 
vrednost po stopnji 8%. Glasilo 
izhaja enkrat mesečno v nakladi 
4.850 izvodov in ga prejemajo vsa 
gospodinjstva v občini brezplačno. 

Prispevke ZA ČASOPIS V APRILU 
JE TREBA ODDATI DO 
PONEDELJKA, 2. APRILA 2001. 

Nenaročenih besedil, fotografij in 
drugih gradiv za objavo ne vračamo. 
Nepodpisanih prispevkov, oddanih 
po datumu za oddajo ne objavlja
mo. Sporočila, ki se nanašajo na 
kritiko katerekoli pravne ali fizične 
osebe In posega v področje, kjer bi 
lahko prišlo do sporov po Zakonu o 
javnih glasilih, je treba oddati na 
papirju z lastnoročnim podpisom in 
polnim naslovom, za pravne osebe 
pa mora biti dodan še žig. V skladu 
s programsko zasnovo in uredniško 
politiko si pridržujemo pravico do 
krajšanja besedil. 

OGLASNO TRŽENJE: 
Pravne osebe: z naročilnico 
Fizične osebe: plačilo po računu 

Cene oglasov so bile potrjene na 
občinskem svetu in objavljene v 
Grosupeljskih odmevih št. 11 / 
1999. Stopnja davka na dodano 
vrednost od oglasov je 19%. 
Vse oglase, ki bodo izdelani v digi
talni obliki in so dogovorjene veliko
sti, je treba oddati v EPS (fonti mo
rajo biti zapisani v krivuljah) aH TIF 
zapisu (300 pik/palec-za barvne v 
CMYK razslojitvi) na domači naslov 
odgovornega urednika najpozneje 
štiri dneve po roku za oddajo osta
lega gradiva. Manjše digitalno izde
lane oglase lahko pošljete tudi na 
elektronski naslov enja@moj.net. 
Vašo odločitev o objavi oglasa pa 
morate potrditi z naročilnico, ki jo 
istočasno oddate na naslov odgo
vornega urednika. 
Za oglase, predstavitvene članke in 
zahvale je poleg polnega naslova 
potrebno navesti tudi davčno števi
lko naročnika. Zahvale, ki ne bodo 
imele polnega naslova naročnika, 
ne bodo objavljene. 

mailto:iozem@siol.net
mailto:enja@moj.net


Seja občinskega sveta 21. februarja |{j jg (skOTćlj) 
DNEVNI RED 
Znano je že, da grosupeljski občin

ski svet porabi večkrat kar dobri dve 
uri za sprejem dnevnega reda. Tudi 
tokrat je bilo tako. 

Začelo se je s predlogom župana 
Janeza Lesjaka. da naj se umakneta 
3. točka dnevnega reda Odlok o spre
membah in dopolnitvah prostorskih 
sestavin dolgoročnega in srednjeročne
ga plana občine Grosuplje, in 4. točka 
Odlok o usklajenosti prostorskih izve
dbenih načrtov in drugih prostorskih 
aktov z dolgoročnim in srednjeročnim 
planom občine Grosuplje za obdobje 
od leta 1996 - 2000, sprememba 
1999. z obrazložitvijo, da gradivo še ni 
bilo na vladi in da ga zato ni mogoče 
obravnavati. Zanimivo pri tem pa je, da 
gre v tem primeru za planiranje za na
zaj, kar je vsekakor svojevrsten pojav 
v naši družbi in bo kljub vsemu dobro 
počakati na razplet ter videti, kaj so 
naši urbanisti uspeli na ta način spla-
nirati in pod kakšnimi časovnimi pri
tiski se bodo spet znašli občinski svet
niki. 

V nadaljevanju je Božo Predalič (SDS) 
predlagal umik 2. točke, s katero je bilo 
ponovno predvideno glasovanje o ugo
tovitvenih sklepih prenehanja mandata 
Marjanu Širclju in Jožetu Koširju z obraz
ložitvijo, da je zadeva že na sodišču in 
da bodo počakali na odločitev sodišča 
- pa kakršnakoli že bo. Mag. P. Verlič 

Davčna uprava 
Republike Slovenije, 
Davčni urad 
Ljubljana, 
Izpostava Grosuplje, 
Kolodvorska 4, 

obvešča vse občane občine Grosu
plje kakor tudi vse ostale zavezance za 
oddajo dohodnine, da bo izpostava Gro
suplje organizirala prevzem dohodnin
skih napovedi v Občini Grosuplje v sre
do 28.03.2001, četrtek 29.03.2001 in 
petek 30.03.2001 od 8.00 do 18.00 
ure v prostorih Družbenega doma v Gro
supljem. 

Vljudno vabimo vse zavezance, da 
izkoristijo to možnost, v nasprotnem 
primeru pa lahko oddajo dohodninsko 
napoved na Izpostavi Grosuplje, Kolo
dvorska 4 do 31.03.2001. 

Po pooblastilu direktorice 
vodja izpostave Anton Žitnik 

(SDS) je predlagal še umik 6. točke Pre
dlog načrta razvojnih nalog občine Gro
suplje in 7. točke Predlog proračuna 
občine Grosuplje za leto 2001 s prilo
gami. Predlogu za umik teh dveh točk 
se je pridružil Rudolf Rome (SLS+SKD), 
saj je utemeljeval, daje v načrtu razvoj
nih programov prišlo do izpada investi
cij v ceste in tudi do zamenjav vrstnega 
reda pri investicijah v šolske zgradbe 
oziroma izdelavo njihovih projektov. V 
stranki imajo pripravljenih tudi več kot 
100 pripomb, zato menijo, da predla
gani točki še nista primerni za obravna
vo. Temperatura se je nato precej dvi
gnila in županje dejal, da gre za to, da 
se nočejo na "desnici" pogovarjati, ali 
pa za nepoznavanje predloženega pre
dloga. Božidar Gabrijel (LDS) se je 
spraševal, zakaj ni bilo v roku za vla
ganje pripomb ničesar oddano. Janez 
Dolinšek (SLS+SKD) je zatrdil, da se o 
tako pripravljenem proračunu ne morejo 
odločati - še posebej ne zato, ker niso 
dobili zahtevanega celovitega poročila 
o izvrševanju romske problematike. 
Dodal pa je še, da ga moti tudi posta
vka v višini okoli 150 mio sit, ki je pred
videna za selitev Občine v nove prosto
re v Adamičevem centru, saj so bili svet
niki na začetku te investicije seznanjeni 
samo o potrebni zamenjavi zemljišč na 
območju stare občine, zdaj pa se ta zne
sek vedno bolj povečuje. Vmes je Jože 
Intihar (LDS) predlagal: "Če se pogo

varjamo o proračunu, ki bo težak 2 mi
lijardi, naj se razprava vendarle začne, 
če pa je ta želja dvakrat tolikšna, pa 
ne." 

Po enournem metanju ping-pong žogic 
(v prispodobi so drug drugemu metali 
tortice) je dr. Miroslav Kranjc (LDS) dejal 
Dolinšku, da je za nadzor nad porabo 
proračunskih sredstev pristojen nadzor
ni odbor in še dodal, da vendarle župan 
v predlogu proračuna "nima nobene 
svoje krem šnite". Omenjene pa so bile 
še nekatere potrebne investicije, ki jih 
bo treba zaključiti za šolo Brinje in osre
dnjo komunalno deponijo v Špaji dolini. 
Župan je dejal, da je nekatere posta
vke v planu investicij, ki ga zagovarja 
"desnica", mogoče gledati bolj s humor-
ne plati, saj se dveh podružničnih šol v 
letu 2001 pač ne bo dalo zgraditi, Ru
dolf Rome (SKD+SLS) pa je predlagal, 
da naj se izpadle postavke iz predhod
nega proračuna prenesejo v naslednje 
leto. 

Po skoraj dvournem zapletanju dne
vnega reda, ki so se kazali tako na 
vsebinskih kot na pravnih in procedu
ralnih ravneh, je Matjaž Trontelj 
(SKD+SLS) predlagal odmor in sesta
nek z županom z vodji poslanskih sku
pin. Skoraj polurni odmor pa ni prine
sel napredka in žeje kazalo, da se bo 
svet razšel brez sprejetja kakršnega 

koli dnevnega reda. Končno je le prišlo 
do odločitve, da se seja nadaljuje, na 
kateri so poleg zapisnika predhodne 
seje potrdili še sklep o vzdrževanju ja
vnih poti po posameznih krajevnih 
skupnosti. Okoli tega sklepa je bilo tudi 
nekaj vprašanj (Janez Dolinšek -
SKD+SLS) v zvezi z novo prekategori
zacijo cest in pojasnil, da mora o tem 
dati še soglasje pristojno ministrstvo 
(Jože Miklavčič), kar bo podlaga za 
bodoči občinski odlok na tem področju. 
S predlogom pa ni bil zadovoljen Mat
jaž Trontelj (SKD+SLS), saj je menil, 
daje delež sredstev za vzdrževanje cest 
med občino in KS preveč raztegljiv in 
nedorečen. 

VPRAŠANJA in POBUDE: 
Dr. Miroslav Kranjc (LDS) je vprašal, 

kdaj bo narejena povezovalna cesta 
med slivniško in šentjursko cesto in 
izvedel, da bo verjetno realizirana v letu 
2002. Pri tem bo treba upoštevati tudi 
predvideno gradnjo obvoznice na tem 
delu. Opozoril pa je še na dodatno gra
divo, ki so ga svetniki prav tako dobili 
na mizo. Vsebina je oblikovana kot 
obvestilo, ki ima na koncu zahtevo, da 
politične stranke v najkrajšem času 
pokrijejo svoje obveznosti do občine. 
Iz razprave in izjav se je dalo razbrati, 
da naj bi šlo za dolg političnih strank 
za najemnino poslovnih prostorov na 

Izdaja novih potnih 
listin državljanov 
Republike Slovenije 

Upravna enota Grosuplje od dne 
01 .03 .2001 sprejema vloge za 
izdajo novih potnih listin Republike 
Slovenije. Stare potne listine se 
lahko uporabljajo do izteka njihove 
veljavnosti, vendar največ dve leti 
po uveljavitvi zakona, to je do 
05.08.2002. 

Prosilec mora k vlogi za izdajo 
potnega lista predložiti fotografijo 
in stari potni list. Cena potnega li
sta z 32 stranmi in veljavnostjo 
deset let je skupaj s takso 7.625 
SIT, za tiste ki veliko potujejo pa je 
potni list z 48 stranmi, katerega 
cena je skupaj s takso 8.125 SIT. 
Cena otroškega potnega lista z 
veljavnostjo dveh let skupaj s tak
so je 5.825 SIT in potnega lista z 
veljavnostjo pet let 6.500 SIT. 

Vlogo za potni list vloži prosilec, 
ki je dopolnil osemnajst let osebno 
in tudi državljan, ki še ni star osem
najst let, in je že sklenil zakonsko 
zvezo. Za državljana mlajšega od 
osemnajst let, oziroma državljana, 
ki ni poslovno sposoben vloži vlogo 
zakoniti zastopnik, skupaj z mlado
letnikom oziroma osebo, ki ni po
slovno sposobna. 

Sprejemanje vlog je v času ura
dnih ur (ponedeljek od 7.30 do 15. 
ure, sredo od 7.30 do 16.30 ure 
in petek od 7.30 do 13. ure) na 
Upravni enoti Grosuplje, Kolodvor
ska cesta 2, soba št. 115 in 
Krajevnem uradu Ivančna Gorica, 
Sokolska ulica 8. Na Krajevnem 
uradu Videm pa vloge sprejema
mo v torek od 7.30 do 11.30 ure 
in sredo od 12. do 16.30 ure. 

Pripravil Andrej Struna 
Načelnica Upravne enote 

Grosuplje, Nevenka Dolgan 

ni bilo 
Adamičevi 51 (zgradba Instalacije), ki 
so jih (LDS se ni vselila v te prostore) 
predčasno zapustile. Tudi ta zgodba bo 
verjetno še zanimiva za javnost, saj gre 
za 1,6 mio sit za najemnino prostorov 
in za stroške predhodnega urejanja 
prostorov, občina pa od političnih 
strank (razen z ZLSD) ni uspela prido
biti podpisane pogodbe. 

Matjaž Trontelj (SKD+SLS) je opozo
ril na pretečeni mandat članov stano
vanjskega sklada. 

Božo Predalič (SDS) je posredoval 
vprašanje občanke (nekdanje občinske 
uslužbenke), ki je sicer dobila gradbe
no dovoljenje za stanovanjsko hišo, ne 
more pa se priključiti na vodovod. Izve
del je, da je bila občanka o težavah 
omrežja na tem delu naselja precej do
bro seznanjena, a bo vseeno tudi to 
kmalu prišlo na vrsto, vendar z upošte
vanjem prioritetnega vrstnega reda, ki 
ga bo dala KS. 

Tako smo bili priča seji, kot je ob 
koncu razprave ugotavljal tudi Danijel 
Čakš (SDS), koje bila vprašljiva plod
nost dela tega najvišjega organa v obči
ni, zato seje odrekel sejnini. Povedal 
pa je še, da je med vzroki za takšno 
stanje tudi županovo vodenje sej, kije 
preveč avtoritarno in je na tak način 
težko priti do skupnega jezika. 

Jože Miklič 

Odredba o določitvi 
cene potnih listin 

Na podlagi 4. točke 35. člena Zako
na o potnih listinah državljanov Repu
blike Slovenije (Uradni list RS, štev. 
65/00) je minister za notranje zade
ve, v soglasju z ministrom za zunanje 
zadeve izdal 

ODREDBO O DOLOČITVI CENE 
POTNIH LISTIN, 
ki začne veljati 1. marca 2001. 
Cene potnih listin so: 
- potni list z 32 stranmi 5.300 SIT, 
- potni list z 48 stranmi 5.800 SIT, 
- diplomatski potni list 5.300 SIT, 
- službeni potni list 5.300 SIT, 
- potni list za vrnitev 800 SIT, 
- skupinski potni list 2.200 SIT. 

Upravna taksa za izdajo potnih listov 
je določena v Zakonu o upravnih tak
sah (Uradni list RS, štev. 8/00 in 8 1 / 
00), v tarifni številki 12 in znaša: 
- za izdajo potnega lista z veljavno

stjo 1 leta 450 SIT, 
- za izdajo potnega lista z veljavno

stjo 2 let 525 SIT, 
- za izdajo potnega lista z veljavno

stjo 5 let 1.200 SIT, 
- za izdajo potnega lista z veljavno

stjo 10 let 2.325 SIT. 

Če je veljavnost starega potnega li
sta z veljavnostjo deset let ob za
menjavi z novim potnim listom najmanj 
pet let in starega potnega lista z velja
vnostjo pet let ob zamenjavi z novim 
potnim listom najmanj dve leti in pol 
se plača polovična vrednost takse. 

Za izdajo novega potnega lista v pri
meru prve pogrešitve ali uničenja pot
nega lista se plača dvakratna vrednost 
takse. V primeru vsake naslednje 
pogrešitve ali uničenja se plača šti
rikratna vrednost takse. 

Pripravila Marija Vidrih 
Načelnica Upravne enote, 

Nevenka Dolgan 

Odvoz kosovnih odpadkov 
Javno komunalno podjetje Grosuplje obvešča občane občine Grosuplje, da 

bo v mesecu aprilu odvažalo kosovne odpadke. Med kosovne odpadke so
dijo: pohištvo, sanitarni elementi, gospodinjski aparati, drugi kosovni pred
meti iz gospodinjstev. 

Kosovni odpadki niso avtomobilske školjke, akumulatorji in drugi nevarni 
odpadki. 

PLAN ODVOZA KOSOVNIH ODPADKOV: 

torek 17.04.2001 KS Žalna, KS Račna, KS Ilova Gora 
sreda 18.04.2001 KS Mlačevo, KS Sp. Slivnica, KS Škocjan 
četrtek 19.04.2001 KS Št. Jurij, KS Polica 
petek 20.04.2001 KS Grosuplje - okolica 
ponedeljek 23.04.2001 KS Grosuplje - naselje 
torek 24.04.2001 KS Šmarje - okolica 
sreda 25.04.2001 KS Šmarje - naselje 

Kosovne odpadke je potrebno primerno sortirati, zložiti, povezati oziroma 
zapakirati ter jih na dan odvoza do 7.00 ure zjutraj odložiti ob kontejnerje, 
kjer običajno pobiramo odpadke. 

Javno komunalno podjetje Grosuplje 
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ZEMLJA ZA ROŽE, SUBSTRATI 
SADIKE SADNEGA DREVJA IN VRTNIC 
DELOVNA ZAŠČITNA OPREMA 
ORODJE ZA VRTIČKARJE 
O B R A T O V A L N I Č A S O D 1 . 3 . Z O O l : 
8 , 0 0 - 1 7 , 0 0 , S O B O T A : 8 , 0 0 - 1 2 , 0 0 

VEDNO NA ZALOGI CEVI VSEH VRST, KLINASTA JERMENA 
PNEVMATIKE ZA OSEBNA VOZILA IN TRAKTORJE TER TGM 

SLS «SKD 
S l o v e n s k a l judska s t r a n k a 

VSEM MATERAM IN ŽENAM OB MATERINSKEM DNEVU, 
25. MARCU, ISKRENO ČESTITAMO S HVALEŽNOSTJO 

IN SPOŠTOVANJEM DO VAŠEGA TRUDA, KI GA VLAGATE V SVOJIH 
DOMOVIH, PODJETJIH IN RAZNIH ORGANIZACIJAH. 

SLS SKD SLOVENSKA LJUDSKA STRANKA 
OBČINSKI ODBOR GROSUPUE 



S D S Graditi podružnične šole in nov zdravstveni dom 
Intervju z Božem Predaličem, občinskim svetnikom in predsednikom občinskega odbora SDS 

Grosupeljski odmevi: SDS je v občin
skem svetu najmočnejša stranka, sku
paj s SLS + SKD pa imate v svetu veči
no. Župan je izjavil, da je generalna 
usmeritev večinskega dela sveta pre
prečiti, da bi župan vtem mandatu ure
sničil karkoli pomembnega. Kako 
ocenjujete dveletno delo v občinskem 
svetu in katera so bila pomembnejša 
vprašanja, o katerih je svet v zadnjih 
dveh letih razpravljal oz. odločal? 

Božo Predalič: Težko komentiram to 
županovo izjavo, kajti ne vem, na 
kakšni osnovi jo je gradil. Meni se zdi 
povsem normalno, da se v občinskem 
svetu soočajo različna mnenja in 
stališča. Konec koncev je osnovno 
načelo demokracije, da ima vsak 
možnost predstaviti svoje stališče in 
ga zagovarjati, večinsko mnenje pa 
potem odloča o sprejemu ali zavrnitvi 
predlaganega. 

Izjava, da svetniki pomladnih strank 
preprečujemo županu delo, se mi zdi 
nerazumljiva. Po zakonodaji je namreč 
občinski svet najvišji organ odločanja 
v občini, župan pa je izvrševalec skle
pov občinskega sveta. Nikoli se še ni 
zgodilo, da bi svetniki nasprotovali 
izvrševanju sklepov, ki jih je sprejel 
občinski svet, prej nasprotno. Res pa 
je, da ima župan včasih drugačno 
stališče kot člani občinskega sveta. 
Svoja stališča župan običajno precej 
odločno zagovarja, vendar pričakujem, 
da drugačnih mnenj ali zavrnitev pred
laganega ne pojmuje kot blokiranje 

dela, temveč le kot demokratično 
izraženo stališče. 

Z vsakim novim mandatom se običaj
no pokažejo tudi novi pogledi in usme
ritve občinske politike. Tako smo tudi 
svetniki Socialdemokratske stranke 
pričakovali, da nam bo Zupan predsta
vil svoje poglede in usmeritve, katere 
smo glede na njegov predvolilni pro
gram in izjave ocenjevali kot primerne. 
Pričakovali smo, da bomo na občin
skem svetu glede na predstavljen pro
gram skupaj z ostalimi svetniškimi sku
pinami sooblikovali bodočo občinsko 
razvojno politiko. Ker se to ni zgodilo, 
smo svetniki pomladnih strank pripra
vili in občinskemu svetu predlagali plan 
investicij za obdobje 2000-2004. Pre
pričani smo, da je v občini podobno 
kot v gospodarstvu ali pa, če hočete, v 
domačem gospodinjstvu za uspešno 
delo potrebno imeti vizijo, na podlagi 
katere naredimo kratkoročni ter dolgo
ročni načrt investiranja. Tako kot naj
pomembnejšo odločitev občinskega 
sveta ocenjujem sprejem plana inve
sticij kot osnovnega dokumenta, na 
podlagi katerega bomo lahko svetniki 
sooblikovali razvojno politiko občine. 

Odmevi: Kako daje župan tako rekoč 
proti volji večine sveta uredil zemljišče 
Smrekec in tja preselil del Romov? 
Kako da svet ni sprejel zazidalnega 
načrta Pri starem gasilskem domu? 

Božo Predalič: Način reševanja 
romskih bivalnih razmer, kot ga je iz
bral župan, je bila tema, ki je v občin
skem svetu povzročila nemalo hude 
krvi. Dela za novo romsko naselje so 
se pričela brez vednosti občinskega 
sveta, in sicer na zemljiščih, ki tedaj 
niti niso bila v lasti občine. Šele, ko so 
bila zemljišča nasuta in na njih zabe
tonirani platoji, je pred občinski svet 
prišel predlog, ki je predvideval prido
bitev teh zemljišč na podlagi po našem 
mnenju nesorazmerne menjave. 

Mislim, daje problematika reševanja 
romskih bivalnih razmer tako občutlji
va tema, da bi potrebovala kar najširše 
soglasje, zato se ne strinjam z dej
stvom, daje bila selitev izvedena, ne 
da bi bil na občinskem svetu sprejet 
program. 

Če upoštevamo dejstvo, da je bilo 
po županovih besedah za selitev Ro
mov na dobrih 200 metrov oddaljeno 
lokacijo porabljeno 70 milijonov tolarjev 
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- velika izbira trobentic, ciklam, 
kalanhoj in hortenzij po 
ugodnih cenah 

- druge zelene in cvetoče sobne rastline 
- balkonske rastline 
- trajnice 
- vrtnice 
- okrasne grmovnice hi 
drevnine za žive meje 

Ukvarjamo se tudi z urejanjem vrtou 
Zasadimo tudi vaše posode in korita, lahko pa izbirate 

med že pripravljenimi nasadi. 
Odprto vse dni, razen nedelje, od jutra do večera. 

Pričakujemo vas pripravljeni, da vam svetujemo! 

in da se je tja preselil le del Romov, 
del pa se jih je razpršil po občini, seli
tev ne morem oceniti kot uspešno. 

Glede lokacije starega gasilnega 
doma je bilo kar precej razprav ter še 
več različnih pogledov. Svetniki Social
demokratske stranke smo mnenja, da 
je prostor v samem središču Grosu
pljega tako pomemben, da je potreb
no res tehtno premisliti, kako ga bomo 
zapolnili oziroma kakšno funkcijo mu 
bomo namenili. Po napačnih odločitvah 
so popravki izredno dragi ali celo ne
mogoči. Predlagana rešitev se nam ni 
zdela arhitekturno primerna, saj se po 
našem mnenju vizualno ni vklapljala v 
okolje, predvsem pa je nesmotrno izra
bljala prostor. Menimo, daje potrebno 
v projektu upoštevati bodočo ureditev 
celotnega kompleksa, hkrati pa upo
števati prometne tokove, saj vsi dobro 
vemo, kakšen prometni kaos nastane 
tu ob sobotah. 

Odmevi: Občinski svet se ukvarja z 
občinskimi problemi: urejanjem prosto
ra, osnovnim šolstvom, otroškim var
stvom, komunalo, občinskimi cestami, 
občinsko kulturo, socialo. Župan je 
izjavil, da vse to nima nobene zveze s 
politiko: Politika da sodi na nivo države, 
v občini pa da vodi v izključevanje dru
gače mislečih in ne služi za dobro skup
nosti. 

Božo Predalič: Takšne izjave so si
cer precej pogoste, stališče pa je ve
rjetno odvisno predvsem od tega, kaj 
si kdo pod pojmom politika predstavlja. 
Tako župan kot občinski svetniki smo 
prišli do svojih funkcij na volitvah, in 
sicer tako, da so nas predlagale in 
podpirale politične stranke. Gospoda 
Lesjaka sta podpirali kar dve, in sicer 
LDS in ZLSD. 

Tudi uspešno izvajanje dejavnosti, ki 
ste jih našteli, si ne morem predsta
vljati brez klasičnih političnih aktivno
sti. Vsi se verjetno dobro zavedamo, 
da je vodenje razvoja občine odvisno 
predvsem od politike, ki jo vodi vlada 
oz. posamezna ministrstva. Pa tudi na 
področju občine je delo lahko uspešno 
le, če je doseženo kar največje soglasje 
tako v občinskem svetu kot med obča
ni. Mnogokrat so potrebna pogajanja 
pa tudi kompromisi. Če dobro pomisli
mo, sta življenje in delo v občini tako 
ali drugače povezana s politiko in poli
tičnimi dejanji. 

Ne strinjam se z mnenjem, da poli
tika sodi izključno na nivo države in da 
v občini vodi v izključevanje drugače 
mislečih. Takšno mnenje je tipično za 
neko preteklo obdobje, za obdobje 
planskega gospodarstva in ene same 
politične stranke, ki je resnično znala 
izključiti drugače misleče. Nasprotno 
sem jaz prepričan, da ravno politična 
demokracija omogoča izražanje stališč 
tudi drugače mislečim in da je tako 
edino dobro in prav. 

Odmevi: Letošnji občinski proračun 
je težak skoraj 2000 milijonov: tekoči 
odhodki (plače, nagrade, objave, 
najemnine ipd.) naj bi znašali okoli 300 
milijonov, tekoči transferji (izdatki za 
vrtec, prevoz učencev, knjižnico, nepo
litične organizacije) naj bi znašali 700 
milijonov, za investicije pa je na
menjeno 1000 milijonov. Katere so 
letošnje proračunske investicije in kaj 
o njih mislite? 

Božo Predalič: Občinski svetniki SDS 
se ves čas zavzemamo za gospodarno 
porabo proračunskih sredstev. Zaveda
mo se, da družbene dejavnosti pred
stavljajo znaten delež proračunskih 
sredstev, od katerih so mnoga tudi 
zakonsko predpisana. Mnenja smo, da 
se na tem področju s skrbnim načrto
vanjem še lahko poiščejo rezerve, ne 
da bi s tem okrnili dejavnosti in progra
me na področju predšolske in 
osnovnošolske vzgoje, sociale, kultu
re, turizma in športa. Vsako leto zato 
skrbno proučimo vsako proračunsko 
postavko posebej in verjamem, da je 
včasih županu neprijetno ob zasta

vljenih vprašanjih. Glede planiranih in
vesticij pa naj poudarim, da so nas 
dosedanje slabe izkušnje, koje župan 
dve leti zapovrstjo pripravil "prena-
pihnjen" in neuresničljiv proračun, še 
zlasti na investicijskem delu, pripelja
le do pobude, da smo na eno prejšnjih 
sej uvrstili in sprejeli predlog plana in
vesticij v obdobju 2000 - 2004, ki smo 
ga pripravili ob sodelovanju SLS + SKD 
- Slovenske ljudske stranke. Z njim smo 
na področju investicij v družbene deja
vnosti kot prednostne opredelili adap
tacijo in izgradnjo podružničnih šol, v 
letu 2004 pa naj bi predvidoma začeli 
graditi nov zdravstveni dom. Na po
dročju komunalne infrastrukture smo 
v planu investicij zastavili pospešeno 
nadaljevanje zamenjave zdravju škodlji
vih azbestnih vodovodnih cevi ter po
stopno izgradnjo kanalizacijskega 
omrežja v občini. V planu investicij smo 
predvideli v naslednjih štirih letih tudi 
sofinanciranje zavarovanja nevarnih 
križanj cest z železniško progo (Cika
va, Bučar. . . ) . 

S sprejetjem plana smo končno do
bili za občino obvezujoč akt, ki se mora 
vključiti v načrt razvojnih programov, ki 
so po novem Zakonu o javnih financah 
obvezna sestavina občinskega proraču
na. Na ta način se bodo naša prizade
vanja na področju investicij v občini tudi 
konkretno udejanila v letošnjem in 
prihodnjih proračunih. 

Odmevi: Februarja letos je po nekaj
letnem omahovanju svet sprejel župa
nov predlog, da se občinski davek na 
nezazidano zazidljivo zemljišče dvigne 
za okoli 750 %. Lastnik 1000 m2 bo 
tako moral plačati, dokler njegova 
zgradba ne bo pod streho, letno okoli 
120 000 tolarjev, lastnik 5000 m2 pa 
600 000 tolarjev. Po županovem pre
pričanju se bodo zato znižale pretira
no visoke cene zazidljivih zemljišč, 
nekateri drugi pa trdijo, da so ne le 
lastniki zemljišč, ampak tudi investi
torji dobili visok nov davek, da bodo 
poslej s cenami zemljišč špekulirali 
kupci in da bo zelo narasla moč župa
na. 

Božo Predalič: Nadomestila za upo
rabo stavbnega zemljišča so zakonsko 
predpisane dajatve, s katerimi razpo
laga občina. Sredstva, kijih občina na 
ta način zbere, naj bi bila v celoti na
mensko trošena za nadaljnja vlaganja 
v izboljšanje infrastrukture zemljišč ter 
komunalnega opremljanja zazidalnih 
con po sprejetih zazidalnih načrtih. 
Občina je investitorjem, ki ob pridobi
vanju gradbenega dovoljenja plačajo 
komunalni prispevek, dolžna zagotovi
ti celotno komunalno infrastrukturo, kar 
pa je finančno oteženo v primeru, da 
se za gradnjo odloči le del lastnikov. 
Zaradi povedanega se nam je zdel 
sprejemljiv le tak predlog odloka, ki 
vpliva na lastnike parcel na območju 
zazidalnega načrta tako, da se čim hi
treje odločijo za gradnjo. 

Do sedaj smo od župana dobili že 
več predlogov spremembe odloka, ven

dar smo jih zavračali, ker se nam je 
zdelo nesprejemljivo obdavčenje vseh 
zazidalnih parcel, tudi tistih, na kate
rih že stoji stavba, parcela pa presega 
velikost, ki bi jo določil občinski urad 
za prostor. To preprosto pomeni, da bi 
plačevali tudi tisti, ki bi imeli poleg hiše 
malo večji vrt. Za svetnike Socialde
mokratske stranke lahko rečem, da pri 
sprejemanju odloka ni šlo za omaho
vanje, temveč smo zahtevali, da občin
ske službe pripravijo tak odlok, ki bo 
resnično služil svojemu namenu. Po 
prvotnem županovem predlogu bi nam
reč plačevanje visokega nadomestila 
prizadelo veliko število lastnikov nepo
zidanih stavbnih zemljišč v občini, pra
vi namen pa še vedno ne bi bil dose
žen. Svetniki Socialdemokratske stran
ke smo se ves čas zavzemali le za tak 
odlok, ki bi predvideval obdavčenje le 
tistih lastnikov parcel znotraj zazidal
nega načrta, ki imajo vse zakonske 
možnosti za gradnjo, pa vendar ne 
želijo graditi. 

Vsekakor bo problematika dokonč
no razrešena z novo zakonodajo na tem 
področju. Plačevanje nadomestila za 
uporabo stavbnih zemljišč pa izvira še 
iz socialističnih časov, evropska zako
nodaja ga ne pozna. 

Odmevi: Hvala za odgovore. 

Za Grosupeljske odmeve 
spraševal Jakob Muller 

S D S 

Z najlepšimi željami ob 
materinskem dnevu 

Občinski odbor 
SDS Grosuplje 
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Ker je ROP(ar) napadel v temi, bi upokojenci morali kričati 

Mag Marko Štrovs, dober poznavalec pokojninskega področja, je razlagal 
udeležencem okrogle mize, kako bodo v letu 2001 prikrajšani upokojenci. 

Grosuplje, 22. februarja - Klub svetnikov 00 SDS Grosuplje je v Družbenem domu 
pripravil predavanje mag. Marka Štrovsa o že sprejeti pokojninski reformi. Njegovemu 
pojasnjevanju sprememb in pričakovanim posledicam spremenjenega pokojninskega 
zakona je sledil pogovor, v katerem so zbrani strokovnjaku s pokojninskega področja 
zastavili več konkretnih vprašanj. Proti koncu okrogle mize je razprava, po posredova
nih podatkih sodeč morda celo upravičeno, krenila v politične vode. 

V uvodu je vodja Kluba svetnikov 0 0 
SDS Grosuplje mag. Peter Verlič pozdra
vil zbrane ter predstavil predavatelja. 
Mag. Marko Štrovs je strokovnjak za 
pokojninska vprašanja, s katerimi seje 
ukvarjal več kot 25 let. Od tega je de
set let prebil na Pokojninskem zavodu, 
preostalo pa na pristojnem Ministrstvu. 
Ob koncu preteklega leta ga je nova 
Drnovškova vlada odstavila z mesta 
državnega sekretarja na Ministrstvu za 
delo, družino in socialne zadeve. 

Mag. Marko Štrovs je najprej pojasnil, 
da ni eden izmed avtorjev pokojninske 
reforme, kot seje organizatorju pomoto
ma zapisalo v vabilu na okroglo mizo. 
Celo več - je oster nasprotnik sprejetih 
sprememb pokojninskega zakona, saj 
imajo kopico napak v ciljih, obliki in nači
nu, s katerim se skuša zmanjšati dolg 
države do upokojencev. Spremembe so 
bile sprejete po hitrem postopku, kar v 
pokojninskem zavarovanju kot najbolj 
dolgoročnem sistemu pomeni najhujši 
greh. Vladna koalicija je novelo zakona 
o pokojninskem in invalidskem zavaro
vanju sprejela na partizanski način; na 
hitro, brezobzirno in v konspiraciji. Ve

lika koalicija je pri tem skrivala dejanske 
učinke spremenjenega zakona, v pred-
novoletnem času je izkoristila neobvešče
nost javnosti ter je ljudi s simulacijami 
učinkov spremenjenega usklajevanja 
pokojnin celo zavajala. Vse je bilo, kljub 
ostrim kritikam s strani opozicijskih N.Si 
in SDS, v Državnem zboru opravljeno v 
enem dnevu - 20. decembra 2000. 

BISTVO NOVELE ZAKONA 0 POKOJNIN
SKEM IN INVALIDSKEM ZAVAROVANJU. 

Pokojnine se ne bodo več usklajeva
le glede na resnično rast plač v času 
od prejšnje uskladitve, niti ne na re
snično rast življenjskih stroškov, tem
več le za toliko, za kolikor se bodo ob 
začetku vsakega leta dogovorili vlada, 
sindikati in delodajalci v pogajanjih o 
porastu izhodiščnih plač delavcev. Izho
diščne plače pa rastejo mnogo poča
sneje kot resnične plače. V praksi se 
namreč kaže, da so delodajalci bolj 
naklonjeni delavcem kot država in celo 
bolj kot sindikati, ki v pogajanjih z 
združenjem delodajalcev pristajajo na 
zaostajanje izhodiščnih plač za rastjo 
življenjskih stroškov. 

KONKRETEN VPLIV SPREMEMBE 
ZAKONA NA POKOJNINE. 

Učinki zakona so se že pokazali, saj 
upokojenci januarja 2001 niso dobili 
povečanja pokojnin za 13,21 % kot bi 
jim šlo po prejšnjem zakonu, februarja 
pa so se pokojnine povečale le za 4,8 % 
oz. 5,4 %. To znižanje povečanja pokoj
nin bo upokojence teplo, dokler bodo živi. 
Pokojnine se namreč usklajujejo verižno, 
pokojnine za februar 2001 pa pomenijo 
osnovo za vse uskladitve na podlagi po
rasta izhodiščnih plač v prihodnjih letih. 
V letu 2002 in v naslednjih letih se bodo 
namreč pokojnine v februarju povečale 
za toliko odstotkov, za kolikor se bodo 
po dogovoru med vlado, sindikati in de
lodajalci povečale izhodiščne plače za
poslenih. Običajno se po teh dogovorih 
izhodiščne plače povečajo za 85 % pove
čanja življenjskih stroškov, v letošnjem 
letu pa so sindikati ob predvideni 7,8 % 
inflaciji privolili le v 3,6 % povečanja. Po
kojnine bodo zato iz leta v leto bolj zaosta
jale za resničnim povprečjem plač. Spre
jeta novela zakona bo, glede na prejšnji 
zakon, vsakega upokojenca v povprečju 
stala približno eno pokojnino letno. 

VZROKI ZA NOVELO ZAKONA 0 
POKOJNINSKEM IN 
INVALIDSKEM ZAVAROVANJU. 

Vlada in njen finančni minister mag. 
Tone Rop skušata na vse mogoče in 
nemogoče načine nabrati več denarja 
za proračun. V času od svojega obliko
vanja je zdajšnja vlada dvignila 
trošarino na tobačne izdelke, alkohol, 
na vse vrste bencinov in na kurilno olje. 
Na slednje celo za 50 %. Vlada, ki je 
posegla tudi po pokojninah, se obnaša, 
kot da smo državljani zgolj strošek, ki 
ga je potrebno čimbolj zmanjšati. Po
zablja pa, da so bili do sedaj upokojenci 
dobri potrošniki in najboljši varčevalci. 

UPOKOJENCI SO REAGIRALI 
(PREVEČ) UMIRJENO. 

Državljani pa smo ob početju vlade 
popolnoma apatični, kot da bi bili brez 
vere v prihodnost. Res je sicer, da po
sledice sprejetih sprememb pokojninske
ga zakona v javnosti niso bile kaj dosti 
predstavljene. Kaj torej lahko storimo? 
S problemom letošnje že izpeljane usk
laditve pokojnin se bo verjetno ukvarjalo 

Ustavno sodišče. Za spremembo zako
na šibka opozicija nima niti teoretičnih 
možnosti, svojega sindikata upokojenci 
nimajo. Ljudi pa lahko informiramo na 
predavanjih, okroglih mizah in v vsak
danjih pogovorih. Paziti moramo, da spo
min naroda tokrat ne bo zapustil vsaj štiri 
leta, do naslednjih volitev. Predvsem pa 
moramo biti pogumni in tisto, kar misli
mo, moramo tudi javno zagovarjati. Držati 
bi se morali pravila: Če te ROP(ar) napa
de v temi, kriči. 

PRIVILEGIRANE POKOJNINE 
OZIROMA POKOJNINSKI DODATKI. 

Privilegiranih pokojnin je okrog 60 ti
soč. Od tega je okrog 700 izjemnih po
kojnin, kijih prejemajo posamezni revo
lucionarji oz. njihove vdove, nekateri 
bivši funkcionarji ter posamezni kultur
niki. Dodatkov za borčevske pokojnine 
je okrog 43 tisoč, za oficirje in podofici-
rje nekdanje JLAje teh dodatkov preko 
4.400. Sem sodijo še dodatki za pokoj
nine nekdanjih miličnikov, paznikov in 
policistov ter še za vrsto drugih skupin. 
Pokojnine, višje od 100 tisoč tolarjev, 
prejemajo praktično vsi uživalci borče
vskih pokojnin, a niti četrtina ostalih 
upokojencev. Nekdanji delavci organov 
notranjih zadev, ki so se upokojili v veči
ni primerov malo po 40. letu starosti, 
prejemajo povprečne pokojnine nad 160 
tisoč tolarjev, upokojeni oficirji nekdanje 
JLA pa nad 150 tisoč tolarjev. Dodatek 
za pomoč in postrežbo pri vojnem invali
du znaša do 200 tisočakov, pri delov
nem invalidu pa desetkrat manj. Vse 
skupaj stane več kot 40 milijard tolarjev 
letno. Vsoti pa velja prišteti še prek 14 
milijard tolarjev, ki gredo za borce NOV, 
vojne invalide in žrtve vojnega nasilja iz 
drugih postavk državnega proračuna. 
Samo slutimo lahko, da v to skupino 
sodijo tudi vodilne strukture DeSUS-a, 
ki se ima za stranko upokojencev, in 
Zveze društev upokojencev. Predstav
niki obojih so namreč javno izjavili, da 
podpirajo predložene spremembe pokoj
ninskega zakona. 

DODATNO POKOJNINSKO ZAVAROVANJE. 
Z uvajanjem dodatnega pokojninske

ga zavarovanja bodo najbolje plačani 
zavarovanci prišli do visokih olajšav pri 
plačevanju prispevkov in davkov. Če se 

podjetje odloči za dodatno pokojninsko 
zavarovanje svojih zaposlenih, se ti pri
spevki odtegnejo od bruto plače pred 
plačilom obveznih prispevkov. To pa se
veda pomeni manj denarja za obvezno 
socialno zavarovanje in posledično 
manj denarja za pokojnine. 

PONUJENA REŠITEV 
USKLAJEVANJA POKOJNIN. 

Pri usklajevanju pokojnin ne bi smeli 
nikoli iti pod rast cen na drobno oz. pod 
stopnjo inflacije. To pa se da doseči z 
večjim zaposlovanjem oz. z drugimi obli
kami večanja števila zavarovancev, z 
boljšo izterjavo prispevkov, s prerazpo
reditvijo denarja, ki gre zdaj za privilegije, 
med upokojence z nižjimi pokojninami, 
in s povišanjem prispevka delodajalcev 
za pokojninsko in invalidsko zavarovanje. 
Šele v primeru, če bi z navedenimi ukre
pi ne bilo možno doseči potrebnih 
učinkov, bi lahko šli v spreminjanje nači
na usklajevanja pokojnin. Ob tem pa bi 
morali začeti varčevati pri privilegiranih 
in visokih pokojninah ter še naprej zago
tavljati ustrezno raven socialne varnosti 
upokojencem z nizkimi pokojninami. 

Janez Pintar 

"Sodbi v 
imenu ljudstva" 

UPRAVNO SODIŠČE REPUBLIKE 
SLOVENIJE JE ODLOČILO, DA: 

1. se ugodi tožbama Jožeta Koširja 
in Marjana Širclja, sklep Občinske
ga sveta Občine Grosuplje o pre
nehanju mandata obema članoma 
v Občinskem svetu Občine Grosu
plje, ki je bil sprejet v nadaljevanju 
22. redne seje, dne 6.12. 2000, 
se odpravi in zadeva vrne toženi 
stranki v ponoven postopek. 

2. Zahteva za povrnitev stroškov se 
zavrne. 

Povzeto iz sodb št: U2254/2000-
12 in U2253/2000-11, ki sta bili 
izrečeni 21. 2.2001 in ju je objavil 
Občinski odbor Liberalne demokra
cije Slovenije Grosuplje na svojih in
ternet straneh. 

Kdaj in kako do prave zmerne krščansko-ljudske desnosredinske stranke na Slovenskem? 
Drugič - Odmev na razmišljanje g. Milana Muhiča, ki je bilo objavljeno v januarsko-februarski številki Grosupeljskih odmevov. 

G. Muhič, nimam se za klasičnega 
politika, imam pa se za javnega delav
ca v službi občank in občanov, ki so mi 
zaupali še drugi mandat, da opravljam 
svetniško nalogo v občinskem svetu 
občine Grosuplje. In zakaj se nimam za 
pravega politika? Ker so le-ti del državnih 
ali občinskih funkcij in služb, ki so fi
nancirane predvsem z denarjem davko
plačevalcev. In sam sem seveda tudi 
davkoplačevalec ter živim od svojega 
dela in zaposlitve v podjetju in ne na 
račun davkoplačavalcev, kot zatrjujete 
v prispevku. 

Po številnih odzivih bralcev, ki so moje 
razmišljanje prebrali, je bilo v njem rea
listično in objektivno predstavljeno 
stanje po državnozborskih volitvah na 
desnosredinskem političnem prostoru 
in ni napeljeval k obtoževanju, kdo vse 
je kriv za to slabo stanje. Je razmišljanje, 
ki je usmerjeno v prihodnost z zave
danjem napak, ki so se, žal, zgodile, 
zato upam, da ste članek resnično pre
brali in ga tudi poskušali razumeti. 
Upam, da tudi vi podpirate projektno 
sodelovanje svetniških skupin SLS SKD 
in SDS v občinskem svetu občine Gro
suplje, kar je morda celo izjema v Slo
veniji v času po državnozborskih voli
tvah. Z vso odgovornostjo pa trdim, da 
imam nemalo zaslug za to sodelovanje 
in to predvsem zaradi svoje načelne drže 
katoličana, ki mu je skupni cilj in rezul
tat blaginja za vse občanke in občane. 
Zato sem na svojo načelnost ponosen 
kot tudi na svojo pokončno držo javne
ga delovanja in kdor dobro spremlja 

moje javno delovanje v zadnjih 10 letih, 
bi lahko ugotovil, da svojih političnih 
prepričanj ne menjam, kaj šele, da bi 
prepričanje zatajil ali prodal za denar ali 
kakšno drugo materialno korist. Svoje 
povedo tudi dejanja, ki so žal včasih 
skrita očem, a s tem ne izgubijo svoje 
vrednosti. Tako še vedno stojim na 
stališču, daje potrebno in nujno da slo
venski desnosredinski politični prostor 
pokriva le ena močna stranka, ki bo 
združevala, povezovala in gradila na te
meljih, ki jih v Evropi predstavlja 
krščansko ljudska usmeritev. Take 
priložnosti smo že imeli, vendar jih ni
smo znali vnovčiti v dobro. 

Načelno sem tudi leta 1992 odločno 
nasprotoval vstopu SKD v vlado. Sku
paj s podmladkom MKD sem ves čas 
opozarjal na neverodostojnost te odloči
tve. Ravno tako nisem tudi leta 1996 
zagovarjal vstopa SLS v vlado, kot tudi 
ne združene stranke SLS SKD v Drnov
škovo vlado. Žal je večina ocenila dru
gače. So pa določeni ljudje, ki se nikakor 
ne morejo sprijazniti z mislijo, da so 
lahko posamezniki tudi v drugih sorod
nih strankah z istimi vrednostnimi 
izhodišči in tudi z enakimi cilji v demo
kratični državi, ki se postopoma gradi. 
Zavedati pa se moramo, kdo so v resni
ci naši politični nasprotniki in ne iskati 
nasprotnike med člani sorodnih politič
nih strank in podobnih razmišljanj. Ja
sno moramo postaviti alternativo poli
tičnim nasprotnikom. Če ste pozorno 
prebrali moj članek, bi seveda lahko 
ugotovili, da sem podprl dano obljubo 

naše stranke ob združitvenem kongre
su glede volilne zakonodaje, nisem pa 
iskal krivca pri voditeljih desnosredin-
skih in pomladnih strank, pač pa odgo
vornost. G. Bajuka in ostale desnosre
dinske politike spoštujem, ker vem, 
kako težko je delo vodilnih ljudi, saj 
ponavadi vsako politično potezo zelo radi 
kritiziramo. Moram pa reči, da sem edi
ni, ki sem v Grosupeljskih odmevih pri
pravil članek o dr. Bajuku in o njegovi 
dosedanji življenjski poti z upanjem, da 
bi ga objektivno spoznali kot posamez
nika - Slovenca, ki je del življenja preživel 
v tujini. Upam, da ste tudi to prebrali. 

In sedaj, kar je najvažnejše zame? 
Oba se strinjava, da živimo v državi, kjer 
je demokracija včasih bolj na papirju kot 
pa v resničnem vsakdanjiku. Pot, ki naj 
bi peljala k demokratičnim principom 
delovanja družbe, pa bo še zelo dolga. 
Uveljaviti bo treba objektivno odgovor
nost nosilcevjavnih funkcij, enakoprav
nost pred zakoni, enake pravice in 
dolžnosti, takoj in dokončno rešiti de
nacionalizacijo, popraviti krivice, 
spoštovati vse Slovence po svetu in 
njihovo delo - pa še bi lahko našteval. 
Pogoj za korenito spremembo pa je v 
tem, da je potrebno v državnem zboru z 
demokratičnimi sredstvi pridobiti več kot 
polovico sedežev s poslanci podobnih 
vrednostnih izhodišč in načinom 
življenja. Na desnici smo vsi skupaj še 
daleč od tega. Predvsem zaradi tega, 
ker gre med nami bolj za to, kdo bo 
močnejši. Ker gre za prestižni boj med 
nosilci najvišjih strankarskih funkcij in 

za povzročanje osebnih zamer, se to 
stanje pozna tudi med desnosredinski-
mi volilci. Vse to se prenese na nivo 
vsakdanjega življenja, kjer prihaja do 
delitev med ljudmi celo na prireditvah, 
da se izogibajo pogovorom, ali pa celo 
do ločevanja v pevskih zborih in drugih 
organizacijah, ki bi morala v svojem te
meljnem poslanstvu povezovati ljudi. 

Popolni nesmisel je drobljenje poli
tične opcije. Zato sem tudi v svojem 
dopisu jasno usmeril svojo pozornost 
v prihodnost, ki mora biti pot sodelo
vanja in iskanja skupnih točk, skupnih 
projektov v dobro slovenskih državljank 
in državljanov in ne privilegijev določe
nega kroga ljudi. Kljub temu, da bodo 
obstajale razlike in drugačni pogledi, 
kar je tudi prav in logično, saj smo lju
dje različni, vendarle pa je potrebo ločiti 
temeljne politične točke od posamez
nih manj pomembnih. Zavedam se, da 
je to težko, saj je nezaupanje možno 
zelo hitro ustvariti in ga še poglobiti. 
Veliko težje pa je graditi zaupanje in 
spoštovanje. 

Zato še enkrat poudarjam, ne loče
vati ljudi sorodnih političnih mišljenj, ne 
jih etiketirati in obsojati, ker niso tam, 
kjer bi mi želeli, še prav posebej pa ne 
mladih ljudi, saj vemo vsi, kako težko 
uspemo pri mladih ljudeh pridobiti voli-
Ice in ljudi za javno delo. Zakaj pravim -
ne ločevati ljudi? Kot primer naj nave
dem: Skupaj se udeležujeva in srečujeva 
na prireditvah, kijih organizirajo organi
zacije, kot so Nova slovenska zaveza, 
društvo Slovenija v svetu, Svetovni slo

venski kongres, cerkvene ustanove in 
drugi. Oba opazujeva, da je na teh 
srečanjih ljudi z istim mišljenjem in ci
ljem vedno manj. Mladih ni, starejših 
pod težo življenjskih let tudi ne. Mar se 
ne bojimo, da bo zmanjkalo ljudi za jav
no delovanje? 

Še bi lahko tako pisal naprej, ven
dar naj bo dovolj. Ponovno Vas pova
bim, da svojo energijo, voljo in zagon 
skupaj usmerimo v naše resnične 
projekte, kijih moramo uresničiti in da 
prenehamo iskati nasprotnike tam, kjer 
jih ni. Če pa so tudi med nami, je zago
tovo naša naloga, da jim ne dopusti
mo, da zastrupljajo pozitivno ozračje, 
Slovenkam in Slovencem kot politična 
opcija pa odgovorimo na temeljno vpra
šanje, ki se poraja ob začetku novega 
tisočletja. In to je: KAKO V ČASU IZJEM
NEGA TEHNOLOŠKEGA NAPREDKA, 
RAZVOJA ZNANOSTI, RAČUNALNIŠKE 
DOBE IN ŠTEVILNIH INFORMACIJ UME
STITI TRADICIONALNE VREDNOTE SLO
VENSKEGA NARODA, KOT SO LJUBE
ZEN DO NARODA, BOGA IN ŽIVLJENJA, 
ČUT DO DOMOVINE, DRUŽINE IN SLO
VENSKE KULTURE TER ZAGOTOVITI 
POGOJE ZA KAKOVOST ŽIVLJENJA. 

To je po mojem ključ do uspeha v 
prihodnosti in ne brezplodni prepiri o 
stvareh, ki ljudem ne dajo motivacije 
oziroma stimulacije za uveljavljanje. 
Tako jih peljemo v apatijo in razoča
ranje nad politiko. Globoko sem pre
pričam, da se tukaj strinjava. 

Matjaž Trontelj 



MIZARSTVO GROSUPUE 
Družba za izdelavo notranje opreme d.d. 

Uspešni v boju z neizprosno konkurenco 

Del projektne skupine za pridobitev certifikata ISO 9001. 

Leto 2000 je bilo za Mizarstvo še posebej uspešno. Poslovali so z dobičkom, prodajo 
so povečali za 60 % glede na leto poprej, pridobili so certifikat ISO 9001... V leto 2001 
gredo z novimi načrti. Veliko naporov bodo morali vložiti v pridobivanje novih kupcev. 
Problem butične proizvodnje za znanega kupca v pohištveni industriji je, da se kupec 
oglasi z novim naročilom v razdobju desetih do dvajsetih let. Poleg tega je težko konku
rirati tujim proizvajalcem, ki se morajo že desetletja soočati s pogoji tržnega gospodar
stva. Zaradi bolj transparentnega lastništva, boljše organizacije in boljšega odnosa do 
dela uspejo zelo zniževati stroške in s tem cene. 

"Mizarstvo Grosuplje d.d je proizvod
no podjetje, ki ima svoj status in image 
na domačem in tudi tujem trgu. Dolgo
letna tradicija, tehnološki razvoj in kako
vostna proizvodnja so osnova za na
daljnji razvoj in rast podjetja. Utečeni 
način trženja bo Zal tudi v bodoče po
vzročal občasna nihanja v smislu opti
malne zasedenosti proizvodnih kapaci
tet, a temu se Zal ni mogoče izogniti. 
Tehnološka opremljenost in kadrovska 
struktura Ze vrsto let narekujeta proizvo
dnjo po naročilu. Zato bo treba tudi v 
bodoče negovati Ze navezane poslovne 
stike in poskušati poiskati nove naroč
nike. Obstoj podjetja je v celoti odvisen 
od povpraševanja in ponudbe. Tokovi 
naročil za tovrstne proizvode so pona 
vadi utečeni in mnogokrat povezani tudi 
s protipravnimi pojavi. Druge izbire, kot 
nadaljevati z zastavljeno poslovno poli
tiko ni, čeprav vsak dan nosi kanček 
grenkobe tovrstnega poslovanja," je v 
zaključku k Letnemu poročilu 2000 za
pisal direktor podjetja, g. Franci Jošt. 

ZUNANJI LASTNIKI V VEČINI. 
Mizarstvo je danes srednje veliko in 

moderno opremljeno podjetje, ki zapo
sluje 60 delavcev. 195 milijonov SIT ka
pitala je v lasti različnih lastnikov. Za
posleni so v notranjem odkupu pridobi
li 37,1 odstotni lastniški delež, PID Zvon 
je kupil 27,5 % delnic, ostalo je v lasti 
državnih skladov (17,9 %je v lasti Kapi
talskega sklada, 10 % ima Slovenski 
odškodninski sklad, 7,5 % pa Sklad za 
razvoj). "Žal pri privatizaciji Mizarstva ni 
bilo interesa znotraj tovarne, da bi do
segli večinski delež v tovarni. Sedaj je 
situacija taka, da tisti, ki delamo in 
ustvarjamo, nimamo možnosti spreje
manja pomembnih odločitev. Glavne 
odločitve sprejemajo zunanji lastniki, 
katerih interesi se običajno razlikujejo 
od interesov zaposlenih in vodstva po
djetja. Do tega prihaja predvsem zaradi 
tega, ker pridobitev lastništva ni bila 
vezana na vlaganje svežega kapitala. 
Sedanja lastniška struktura zato mar
sikdaj predstavlja coklo razvoju po

djetja," razlaga g. Jošt. V letu 2000 so 
ustvarili 618 milijonov SIT prihodkov, 
to je za skoraj 60 % več kot leto po
prej. Temu ustrezno je porasel dobiček, 
kar priča o tem, da so dobro obvlado
vali tudi stroške. To jim je omogočilo, 
da so delavce nagradili za 10 % bolje 
kot je znašala povprečna plača v slo
venski pohištveni industriji (10.162 
zaposlenih) v mesecu septembru. 

IZVOZIJO 70 % PROIZVODNJE. 
Osnovna dejavnost podjetja ostaja 

proizvodnja notranje opreme za hote
le, restavracije, gostilne, šole, pisarne 
in bolnišnice. Uporaba računalniške 
tehnologijejim omogoča proizvodnjo po 
naročilu in za znanega kupca, torej bu-
tično proizvodnjo. Zavedajo se, da le 
kakovostni izdelki in prilagajanje potre
bam zahtevnih kupcev zagotavljajo dol
goročni uspeh in planiran dobiček. 
Strateški trg je trg Evropske zveze, na 
katerega letno izvozijo okoli 70 % ce
lotne proizvodnje. Prisotni ostajajo tudi 
na domačem trgu. 

V zadnjih dveh letih in pol so po la
stnih zamislih in z lastnimi proizvodi 
na novo opremili poslovne prostore, ki 
služijo kot vzorčni model za potencial
ne kupce. Uvedli so tehnično protipo
žarno in protivlomno varovanje premo
ženja, repromateriala in izdelkov. Z 
nakupom novih, lesno-obdelovalnih 
strojev so izboljšali tehnološko oprem
ljenost in s tem dodatno razbremenili 
delovno intenzivni proces proizvodnje 
in povečali produktivnost. Temeljito so 
obnovili postajo za proizvodnjo toplot
ne energije in s tem močno zmanjšali 
onesnaževanje narave. Investicije, ki so 
skupaj znašale 1,2 mio DEM, so v ce
loti plačali iz lastnih sredstev. 

POTREBA PO NOVIH TRŽENJSKIH POTEH. 
Mizarstvo Grosuplje d.d. ni imelo 

nikoli organizirane prodajne mreže in 
je tudi sedaj nima. To velja tako za 
domaČe kot za tuje tržišče. Posle pri 
dobivajo sproti, kot rezultat večletne 
prisotnosti, dosežene kakovosti ter 
stikov z arhitekti in posredniki. Tak na
čin prodaje in pridobivanja novih poslov 
je s stroškovnega vidika najugodnejši, 
a hkrati najbolj tvegan. Tega se v vod
stvu podjetja zelo dobro zavedajo. 

Komunalne gradnje Grosuplje: 
prvo desetletje in novi prostori 

Natanko po desetih letih od svoje 
ustanovitve 1. marca 1991 so se za
posleni v Komunalnih gradnjah Grosu
plje skupaj z vodstvom preselili v nove 
upravne prostore pri Gasilskem centru. 
Investicija jih je stala sto milijonov to
larjev, v prihodnjih nekaj letih pa naj bi 
ob sedanjem upravnem poslopju zra
sel Se kompleks z nekaj garažami ter 

Direktor Komunalnih gradenj 
Vilor Dolinšek pri nagovoru ob prazno 

skladiščem za gradbeno opremo in 
material. 

Kot poudarja sedanji direktor podjetja 
Viktor Dolinšek, so pred desetimi leti 
Komunalne gradnje Grosuplje nastale 
kot eden prvih slovenskih primerov loči
tve javne in tržne dejavnosti tedanjega 
Komunalnega podjetja Grosuplje. V no
voustanovljeno podjetje, ki ga je vodil 

Anton Krašovec, je 
iz Komunalnega po
djetja Grosuplje 
odšlo tudi 27 dela
vcev. Postal i so 
specialisti za gra
dnjo komunalne 
infrastrukture. Iz 
tedanje skupne 
občine Grosuplje so 
svoje območje dela 
razširili vse do Tre 
bnjega in Vrhnike, 
včasih še dlje, nji
hov največji, najbolj 
zanimiv in tudi naj
bolj konkurenčen 
trg pa je Ljubljana. 

Veliko večino, kar 
80 odstotkov pro
jektov pridobijo na 
javnih razpisih, kjer 
je konkurenca neu
smiljena. Največkrat 
se pojavljajo kot 
izvajalci del, včasih 
pa tudi kot po-
dizvajalci na večjih 

Razmišljajo že o novih strategijah pri
dobivanja kupcev in naročnikov, ven
dar v letošnjem letu ne načrtujejo ko
renitih sprememb. 

Konkurenčnost doma oziroma v tuji
ni dosegajo na različne načine. Na do
mačem trgu predstavlja določeno pre
dnost že velikost Mizarstva. Proizvo
dnja je organizirana tako, da omogoča 
velik razpon kapacitet. Tako lahko 
proizvajajo manjše ali pa tudi zelo ve
like serije proizvodov. Zelo dobra 
tehnološka opremljenost omogoča re
lativno kratek čas proizvodnje tudi za 
večja naročila in s tem konkurenčno 
ceno. Tuje tržišče ponuja neprimerno 
večje poslovne priložnosti, vendar 
zahteva soočenje z neprimerno večjo 
konkurenco. Prednost Mizarstva na teh 
trgih je cenejša delovna sila - to je pa 
tudi vse. "Cene repromaterialov so pri
bližno enake, tehnološka opremljenost 
tujih tovarn je boljša, prav tako organi
zacija in odnos do dela," opisujejo tre
nutne razmere na trgu. Najpomemb
nejše zahodno tržišče je Nemčija. Ven
dar potrebe tudi tam usihajo glede na 
povpraševanje v prvih letih po združitvi. 

LOGOTIP NE USTREZA VEČ. 
Direktor pravi: "...Ugotovili smo, da 

sedanji logotip podjetja ni več ustre
zen. Prav nič ne spominja na naše delo, 
poslanstvo in vizijo. Preveč je igriv in 
premalo razpoznaven, čitljiv. Naša Zelja 
je, da se logotip podjetja spremeni. 
Logotipu bomo dodali tudi slogan, s 
katerim želimo širšo javnost, predvsem 
potencialne poslovne partnerje, dodat
no informirati, kdo smo in kaj delamo." 

projektih, kot na primer lani, ko so prev
zeli gradbena dela na avtocestnem si
stemu "klic v sili". V desetih letih svojega 
obstoja so tako zgradili več kot 200 kilo
metrov vodovodov, v celoti več vodovod
nih sistemov s črpališči in zbiralniki vred, 
okoli 60 kilometrov kanalizacij, v letnem 
in zimskem času pa so zadolženi tudi za 
vzdrževanje 240 kilometrov lokalnih cest 
v občinah Grosuplje in Ivančna Gorica. 
Kljub temu, da sredstev v državnih in ob
činskih proračunih ni ravno na pretek, 
svojo priložnost v prihodnje vidijo v grad
nji sistemov daljinskega ogrevanja, plino
voda in različnih ekoloških projektih, pa 
tudi del sedanjih vodovodnih in kanali 
zacijskih sistemov že potrebuje obnovo. 

"Podjetje je raslo počasi, a vztrajno, 
v zadnjih nekaj letih celo s 40-odstot-
no letno rastjo prometa. Lani smo tako 
ustvarili že okoli 750 milijonov tolarjev 
prihodkov, s čimer se uvrščamo med 
deseterico največjih grosupeljskih po
djetij," pravi Dolinšek. Zaposlenih 
imajo 49 delavcev-domačinov, v bližnji 
prihodnosti pa naj bi potrebovali še tri 
strokovne sodelavce. 

S praznovanjem desete obletnice ob
stoja in s selitvijo v nove poslovne pro
store pa njihovi letošnji načrti še niso 
končani. Že lani poleti so zaceli s po
stopkom uvajanja standarda kakovosti 
ISO 9001, certifikat pa naj bi pridobili 
do konca letošnjega leta - vse to v želji, 
da bi bili na trgu bolj kakovostni in 
konkurenčni. 

Petra Anžlovar 

NAČRTI ZA 2001 -
NE ZIDAJO GRADOV V OBLAKIH. 

Letos načrtujejo nekoliko manjši pro
met kot v letu 2000, zato pa precej večji 
dobiček. Pravijo, da je planiranje proizvo
dnje po naročilu dokaj nehvaležen po
sel, saj je njen obseg tako rekoč nemo
goče natančno predvideti. Zavedajo se, 
da možnosti za rast v tržni niši, ki jo 
oskrbujejo, obstajajo, čeprav so ti trgi 
po svoji naravi zelo ciklični. 

Mizarstvo Grosuplje d.d. je vsekakor 
eno uspešnejših in večjih podjetij v obči 
ni. In eno izmed redkih nekdanjih "občin
skih gigantov", ki so brez večjih pretre
sov preživeli razpad jugoslovanskega 
trga, lastninjenje in prehod v tržno go
spodarstvo. "Proizvajamo po naročilu, 
za znanega kupca. Vendar je v naši pa
nogi tako, da, ko kupca pridobimo, ko 
pokrijemo njegove potrebe, nas ne po
trebuje več 10 do 20 let. Na toliko časa 
namreč običajno prenavljajo hotele in 
podobne objekte, odvisno od izrabljeno
sti in finančnih zmožnosti. Torej mora
mo v hudi konkurenci stalno iskati nove 
in nove kupce. Slovenija je zelo majhna 
in v poslovnem svetu dokaj nepomem
bna država. Še bolj to velja za sloven 
ska podjetja. Za vsakega kupca pose 
bej se moramo boriti, mu izpolniti vsako 
željo in sprejeti njegove pogoje. Torej 
smo v popolnoma podrejenem položaju. 
Še posebej huda konkurenca je na trgu 
Evropske zveze, kjer oblikovno dovršeni 
izdelki več kot odtehtajo razlike v kako
vosti," zaključi najin pogovor direktor 
Franci Jošt. 

Mag. Tatjana Skubic 
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Odmevi so bili priča dogodku, koje italijanski inštruktor in dobavitelj računalniško 
krmiljenega stroja CNC Rover 27 inštruiral tri mlade delavce Mizarstva. 
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• atraktivne zazidljive parcele 
- večji prostor ali hišo v centru Grosupljega primerno 

za klasično slaščičarno 
- garsonjere in manjša stanovanja 

PRODAMO - gradbene parcele 
- stanovanjske hiše 
- kmetijska zemljišča 

NAJAMEMO - stanovanja vseh velikosti in 

POSREDUJEMO V NAJEM - samske sobe 

DRUGE STORITVE - sestava predlogov za vpis v zemljiško knjigo 
- pomoč pri sestavi vseh vrst pogodb v zvezi i 

nepremičninami 

SVETUJEMO VAM IN POMAGAMO 
PRI URESNIČITVI VAŠIH NAČRTOV 



Ekološko-infrastrukturna drama v 
petih prizorih in treh dejanjih 
1. dejanje - ob Radenskem polju 

Kje bodo parkirali P o d e l i t e v 

. . . . . . . « priznanj in 
grOSUpeljSkl preVOZlUkl? nagrad civilne 

zaščite 

(Zgoraj) Prvi obrat... in (spodaj) drugi obrat - foto: Marjan Šircelj 

Eno od potencialnih parkirišč za tovornjake se Ze ureja. 

2. dejanje se je zgodilo na Brvacah 

(Zgoraj) Avtobusno postajališče pri G&MM po dramatičnem trenutku 
in (spodaj) v razpletu. 

Slovenskim avtoprevoznikom se po
časi izteka rok, do katerega naj bi v 
skladu z zakonskimi in podzakonskimi 
akti uredili vprašanje parkirnih mest za 
svoje tovornjake. V grosupeljski občini 
je po podatkih uprave registriranih 
približno 260 samostojnih podjetnikov 
ali podjetij, ki se ukvarjajo s prevozniško 
dejavnostjo. Nekateri so na občini že 
vložili prošnje za izdajo dovoljenj za grad
njo individualnih parkirišč. Občinske stro
kovne službe naj tovrstnemu urejanju 
prostora znotraj manjših naselij, kjer 
dejavnost ne bo moteča, ne bi naspro
tovale, v stanovanjskih conah večjih na
selij pa parkiranje tovornih vozil po be
sedah župana Janeza Lesjaka ne bo mo
goče. Ti prevozniki naj bi po njegovih gro
bih ocenah potrebovali centralno 
parkirišče z 250 do 300 urejenimi parkir
nimi mesti na dveh ali treh hektarih 
zemljišča. Po ugotovitvah župana je za 
tovrstna parkirišča zainteresiranih tudi 
veliko prevoznikov iz okoliških občin. 

In kje bi se po predvidevanjih občin
skih strokovnih služb lahko gradila 
ekološko urejena, asfaltirana in osve
tljena parkirna baza? Prvo možnost je 
župan že lani predstavil na srečanjih z 
avtoprevozniki. Gre za območje ob ce
sti proti Ponovi vasi, kjer ima svoje 
parkirišče trenutno urejeno podjetje 
Avtotransporti Kastelec. To naj bi po 
besedah Janeza Lesjaka svoj vozni park 
v kratkem preselilo na drugo lokacijo. 
Prav tako naj bi občinski svet letos po
trdil zazidalni načrt industrijske cone 
Jug, ki vključuje omenjeno območje, v 
proračunu pa bo občinska uprava del 
sredstev namenila tudi za rekonstrukcijo 
starega mostu čez železniško progo pri 
Motvozu. S tem bi bili zagotovljeni osno
vni prostorski in infrastrukturni pogoji 
za gradnjo parkirišča. Njegova promet
na povezava z avtocesto naj bi po glav
nih grosupeljskih "obvoznicah" potekal 
le do izgradnje industrijske obvoznice 

okoli Grosupljega, ki bo s širitvijo indu
strijskih con nedvomno potrebna, poja
snjuje župan. 

Pred kratkim je v javnost prikapljal še 
drugi predlog potencialno primerne lo
kacije za parkirišče kamionov. Ta naj bi 
se nahajala med avtocesto in železniško 
progo pri Šmarju-Sapu. Pravzaprav naj 
bi se parkirišče vključevalo v območje 
načrtovane bencinske črpalke. Čeprav 
je morda druga možnost zaradi bližine 
glavne prometnice bolj zanimiva, pa 
župan Janez Lesjak poudarja, daje prva 
vendarle bolj realno in hitreje izvedljiva, 
saj zaradi tega ne bo treba spreminjati 
obstoječih prostorskih planov. Postopek 
odobritve sprememb s strani posamez
nih ministrstev je dolgotrajen, rezultat 
pa nepredvidljiv. Vprašanje je tudi, ali 
se bodo s tovrstnimi projekti strinjale 
lokalne skupnosti, pri katerih je odpor 
že čutiti. 

"Vendarle pa občina ni ne dolžna niti 
nima dovolj sredstev, da bi avtoprevoz
nikom uredila centralno parkirno bazo. 
Ponudimo jim lahko le prostorske po
goje za naložbo. Predlagal sem jim že, 
naj se povežejo med seboj, kupijo 
zemljišče in začnejo s pripravami. Poja
vljajo se tudi potencialni investitorji, ki 
bi uredili parkirišče in ga tržili," poja
snjuje Lesjak. 

Povezovanje slovenskih prevoznikov 
pa vsaj zaenkrat ni obrodilo velikih sa
dov in finančni zalogaj urejanja tako 
velike parkirne površine ne bo majhen. 
Zato ti upajo, da jim bo vlada dodatno 
podaljšala rok, do katerega naj bi ure
dili problem ekoloških parkirišč za to
vornjake. In če se jim Zelja ne bo izpol
nila? Če za vsako ragistrirano tovorno 
vozilo ne bodo izpolnjevali zahteve o 
urejenem parkirišču, se bo zataknilo že 
pri izdaji prevozniške licence, prej ko slej 
pa ob srečanju s policijo in sodnikom 
za prekrške. 

Petra Anžlovar 

3. dejanje - nekje med Grosupljem in Turjakom 

"Ena lastovka še ne 
naredi pomladi!" 

Srebrni znak civilne zaščite v občini 
Grosuplje je prejelo Prostovoljno gasil
sko društvo Grosuplje, ki mu predse
duje Zdravko Perme. 

Ob svetovnem dnevu civilne zaščite, 
ki ga praznujemo 1. marca, je bila v 
torek, 6. marca, v Kulturnem domu 
Franca Bernika v Domžalah slovesna 
podelitev priznanj in nagrad civilne 
zaščite za območje velike ljubljanske 
regije, ki sega vse prek nekdanjih občin 
Kamnik, Logatec, Kočevje, do Litije. To 
je območje, v katerem živi kar četrtina 
vseh prebivalcev Slovenije. Slavnostne 
podelitve so se poleg nagrajencev in 
dobitnikov priznanj udeležili nekateri 
župani, med njimi tudi g. Janez Lesjak, 
ter visoki predstavniki Ministrstva za 
obrambo, med njimi g. Miran Bogataj 
in g. Kolar. 

Z občine Grosuplje je prejelo srebr
no priznanje Prostovoljno gasilsko 
društvo Grosuplje, iz občine Ivančna 
Gorica g. JoZe Glavič, ki je tudi naš 
občan (iz Velikega Mlačevega), iz Do-
brepolja pa ga. Marija Kramžar. 

Mladi so to pot likovno in literarno 
ustvarjali na temo Suša, ki je v lanskem 
letu poleg grozovitega plazu v Logu pod 
Mangartom najbolj prizadela Slovenijo. 
To pot se naša mladina s svojimi izdelki 
ni uvrstila na regijsko raven. 

Kulturni program je uspešno pope
stril dekliški zbor Sirene iz Homca pri 
Domžalah z izvedbo stilno različnih 
skladb ter ob spremljavi mladega pro
fesorja na klavirju. 

Med besedami, ki so jih izrekli različ
ni govorniki, je bilo znova poudarjeno, 
kako potrebno je prostovoljno delo tudi 
v današnjem potrošniškem svetu, še 
posebej pri zaščiti in reševanju človeških 
življenj. 

Jože Miklič 

UTEMELJITEV PREDLOGA ZA 
SREBRNI ZNAK CIVILNE 

ZAŠČITE: 
Prostovoljno gasilsko društvo Grosu

plje je v svojem dolgoletnem delu dalo 
velik prispevek pri razvijanju in krepitvi 
varnosti pred naravnimi in drugimi ne
srečami. Izjemne dosežke dosega pri 
zaščiti in reševanju ljudi, živali, premo
ženja ter varovanju okolja ob naravnih 
in drugih nesrečah. Uspešno skrbi za 
izobraževanje od najmlajših do najsta
rejših gasilcev, sodeluje pri pripra
vljenosti za zaščito, reševanje in po
moč s štabom za civilno zaščito obči
ne ter osnovnimi šolami ter vzgojno-
varstvenimi ustanovami. Posebno so 
se izkazali operativni gasilci društva v 
februarju 1999 v hudi zimi, ko so ne
sebično sodelovali pri odpravi posle
dic močnega sneženja na območju Gro
supljega, Račne in Police. 

Predlagatelj: Župan 
občine Grosuplje, Janez Lesjak 

Zaključek: Pijanci so se iz grabnov pobrali, za njimi pa so ostale le reklame Kdaj lahko pričakujemo oznako ulic tudi v Grosupljem? (Oznaka je evropski stan-
enega od najbolj znanih slovenskih proizvodnih obratov. dard!) foto: Anton Žitnik 

Bronasti znak civilne zaščite v občini 
Ivančna Gorica je prejel Jože Glavič, 
krajan Velikega Mlačevega. 



Večeri literature 
v študentskem klubu GROŠ 

O čemu so se (tudi) pogovarjali na 
občnih zborih po gasilskih društvih? 

Zatemnjene luči, do konca napolnjen 
GROŠ, glas pisatelja, ki obliva publiko, 
vse to je del dogajanja v klubu GROŠ 
ob Večerih literature. Dogodek, kije po 
prvem branju poezije Jurija Hudolina 
sredi decembra sedaj prerasel v reden 
del programa Študentskega kluba. Spr
va pičla publika, v tedaj rahlo hladnem 
prostoru brez stolov (zgolj z mizami), je 
vztrajala, tako kot vodstvo kluba. Da
nes večere obiskuje zvesto občinstvo, 
literatom pa je nastop v čisti užitek. 

Vendar se v klubu ne predstavljajo 
neznani pesniki in pisatelji, ki še iščejo 
svoj prostor pod soncem. Doslej so se 
v GROŠu zvrstila najvidnejša imena slo
venske literature: Aleš Čar, Dušan Ča-
ter in letošnji nagrajenec Prešernovega 
sklada Peter Semolič. 

Moderator večerov je pesnik in ure
dnik, kije preživel svoje otroštvo v Gro
supljem, sedaj pa živi v Ljubljani: Jurij 
Hudolin. Pod njegovo taktirko gostje 

nemalokrat razkrijejo tudi kako zanimi
vo podrobnost iz njihovega zasebnega 
življenja. Pravzaprav je cel večer pre
plet literatovega dela in življenja, v ko
likor lahko to dvoje sploh ločimo. Štu
dentje in dijaki tako pridobijo celostni 
vpogled v posameznikovo ustvarjanje, 
kot nasprotje "sterilnemu" branju lite
rature v soju tihe luči. 

Vendar na Večerih literature komu
nikacija še zdaleč ni enostranska. Po 
"prvi rundi", ko je publika že prijetno 
ogreta, literatom pa besede že tako ali 
tako gredo lahko iz ust, se dvogovor 
prične. Vsakdo lahko postavi kako 
vprašanje ali pove svoje mnenje. Mno
gokrat je to tudi del večera, v katerem 
se študentje najbolj zabavamo. Ravno 
vitalnost in sproščenost sta kvaliteti, po 
katerih slovijo večeri daleč naokrog. 

Ko se večer bliža h koncu, literat pre
bere še zadnje vrstice v slovo, Jurij pa 
napove naslednjega gosta. V prihodno
sti bomo v GROŠu gostili dobitnico na
grade Prešernovega sklada Majo Novak 
(sobota 31. marca), Daneta Zajca (april) 
in morda celo Tomaža Šalamuna. 
Kakorkoli že, vedno jih bo sprejelo 
navdušeno in komunikativno mlado 
občinstvo, ki bere njihova dela, želi pa si 
jih spoznati tudi v živo. 

Študentski klub GROŠ 
Upravni odbor 

Iz Grosupljega preko Benata 
na Kojevo (del Medved ice) -
Ljudje in znamenja ob poti 

(nadaljevanje) 
Lepa asfaltna cesta naju pripelje v 

Ponovo vas. V križišču sredi vasi stoji 
vaška kapelica, posvečena Mariji. To je 
poslovilna kapelica ali kapelica 
odpuščanja. Ko pogrebci nesejo pokoj
nika mimo, se sprevod tu ustavi in vodi
telj prosi odpuščanja za žive in za pokoj
nika. Ta običaj se je tu dolgo držal, se
daj pa, koje postavljena mrliška vežica, 
se ta lepa navada nehote izgublja. 

Ponovci imajo le malo stran še eno 
kapelico, ki naj bi bila prav tako poslo
vilna, ob stari poti. Ta je še od takrat, 
ko so pokopavali v Šmarje. Ima kar tri 
oltarčke: Jezusovega, Marijinega in sv. 
Antona. Gospod Jerman, slikar samouk, 
po poklicu livarski mojster, je leta 1988 
obnovil eno od slik na steni. Obe kape
lici vzdržujejo in krasijo vaščani. 

Le malo naprej, na koncu vasi, stoji 
Froncov križ. Je malo manjši od običaj
nih, velikokrat trpi silo - ali ga polomi 
objestnost ali nezgoda, pove gospodar 
Fronc. "Najhujeje bilo, koje bil disko v 
Št. Juriju, sedaj je bolje. "Križ oskrbuje 
in obnavlja Froncova hiša. 

Peljeva se naprej. Levo se vidijo sle
di kamnoloma, desno pa je odcep za 
Pece in Bičje. Le malo za kamnolomom 
srečava lepo obnovljeno zmanenje -
Lojzov križ. Postavljen je bil v spomin 
padlemu sinu, Lojzovemu iz Pec. Prvot 
no je stal bliže kamnolomu, novega pa 
so postavili malo više. Pred kratkim ga 
je obnovil sosed Drobnič, pomagal pa 
mu je tudi Klepetov Ciril, ki je dobil iz 

te hiše svojo ženo. Križ je izdelal mi
zarski mojster Jeršin iz Ponove vasi, ki 
je kar vešč takemu delu, saj je izpod 
njegove spretne mizarske roke prišlo 
že kar nekaj podobnih del. 

Malo po klancu navzgor in že sva v 
Mali vasi. Ostro levo se pred nama 
prikaže Markeljnova kapelica, lepo ob
novljena. Za to so poskrbeli vaščani, ki 
jo tudi krasijo. Nato se obrneva ostro 
desno po klancu navzdol. "Bremzaj, 
dedi!" opozori Primož. No, pa sva bila 
hitro spet na ravnini. Če pogledaš malo 
na levo, se vidi gor v hribčku Galetova 
kapelica, postavljena na novo, ker je sta
ra odslužila. Oskrbujejo jo sami Galeto-
vi. Le malo nižje, na istem hribu in ob 
isti cesti, zagledava Vovkovo kapelico. 
Krasijo in vzdržujejo jo sami lastniki 
Goršičevi. 

In že sva prevozila do naselja Št. Ju
rij. Na levi strani stoji nova mrliška 
vežica, posvečena svetemu Juriju, zra
ven pa je lepo urejeno pokopališče z 
velikim križem. Taje sicer pokopališki, 
obenem pa je oblikovan tako, daje tudi 
spomenik žrtvam prve svetovne vojne. 
Kar dvajset faranovje umrlo v tej nepo
trebni moriji. Le ped stran stoji znamenje 
- več plošč z napisanimi žrtvami druge 
svetovne vojne. Teh je mnogo, mnogo 
več, kar pa je najbolj žalostno, je bila 
večina na njih napisanih pomorjena po 
vojni. Neposredno ob cesti stoji gasil
ski dom, čigar steno krasi sv. Florjan, 
zavetnik gasilcev, pod njim pa imenitna 
letnica. Vsak čas bodo praznovali 100. 

V okviru Gasilske zveze Grosuplje 
deluje 18 prostovoljnih gasi lskih 
društev, ki imajo v začetku vsakega leta 
svoje redne občne zbore, katerih se 
običajno udeležijo tudi delegati zveze. 
Za izhodišča v njihovih razpravah jim je 
predsednik OGZ Grosuplje, Andrej Baho-
vec, pripravil nekaj smernic za razpra
vo, ki so bile naslednje: 

PREGLED REALIZACIJE V LETU 2000 
- V letu 2000 smo imeli na območju 

občine 4 1 intervencij, od tega 38 
požarov (gospodarski objekti 7, stano
vanjski objekti 8, travniški 4, gozdni 3, 
na smetišču 3, vozila 5, zabojniki za 
papir 6, dimniški požar 2, črpanje vode 
in čiščenje kanalizacij 3.) Enkrat pa so 
imeli lažni alarm. 

- Realizirano je bilo medobčinsko tek
movanje v gasilskih disciplinah (37 de
setin; člani A -10, članice A -2, člani B -
5, članice B -3, mladinci -3, mladinke -
2, pionirji -5, pionirke -3, veterani -4). 

- Državno mladinsko gasilsko tekmo
vanje v Kočevju: sodelovale so 3 dese
tine (pionirke PGD Čušperk -20. mesto, 
pionirji PGD Gatina -27. mesto, mladin
ci PGD Gatina -27. mesto). 

- Državno člansko gasilsko tekmo
vanje v Mariboru: člani A PGD Šmarje-
Sap 1 desetina -39. mesto, člani B PGD 
Ponova vas 1 desetina -25. mesto, čla
nice B PGD Polica 1 desetina - 1 2 . me
sto, članice B PGD Račna 1 desetina -
28. mesto, veterani PGD Grosuplje, 1 
desetina, 6. mesto, veterani PGD Po
nova vas 1 desetina -35. mesto. 

- Organizirano je bilo testiranje za pri
dobitev čina: mlajši pionir gasilec, 
starejši pionir gasilec, mladinec gasilec 
(158 mladih gasilcev). 

- Komisija za članice je organizirala 
veselico v Ponovi vasi in srečanje čla
nic v Županovi jami in izlet na Češko 
kočo. 

-Organiziranaje bila skupna gasilska 
vaja ob mesecu varstva pred požari na 
Kopanju s predpostavko, da je na ob
močju Kopanja nastal velik gozdni požar. 
V vaji so sodelovala vsa društva. Orga
niziranih je bilo tudi več vaj, v katerih je 
sodelovalo najmanj 3 in največ 6 
društev. 

- Zastavljeni finančni plan GZ Grosu
plje je bil realiziran v celoti, razen plani
ranih sredstev za gradnjo gasilskih do
mov v Račni in Malem Mlačevem. Ker 
plan ni bil realiziran s strani društev, so 
planirana sredstva prenesena v letošnji 
plan. Realizirane so bile naslednje in
vesticije (Polica - adaptacija doma, Luče 
- nabava vozila (zaostanek iz I. 1999). 
predelava vozila v Grosupljem, nadgra
dnja vozila v Šmarju-Sapu, nabava viso
kotlačne črpalke v Čušperku, nabava 
gasilskega vozila na Veliki Novi Gori. 

NAČRTOVANE AKTIVNOSTI V LETU 2001 
Poskušali bodo vsa nakazila za inve

sticije, investicijsko vzdrževanje in opre
mo realizirati v okviru finančnega plana 
za leto 2001 in na podlagi predloženih 
računov. V letu 2001 so v okviru GZ 
Grosuplje planirana sredstva za sle
deče: 

INVESTICIJSKO VZDRŽEVANJE: Gro
suplje - predelava sanitarij, Ponova vas 
- nadgradnja visokotlačne črpalke v vo
zilo, Velika Loka - predelava prostorov. 

NOVE INVESTICIJE: Št. Jurij - nabava 
vozila, Mala Ilova Gora - gradnja gasil
skega doma, Malo Mlačevo - gradnja 
gasilskega doma, Račna - gradnja gasil
skega doma 

Sredstva, predvidena za opremo in 

redno dejavnost, so planirana v isti višini 
kot v letu 2000. 

OSTALE PREDVIDENE DEJAVNOSTI 
Izobraževanja za poveljnike, predvi

den je tečaj za gasilske častnike, orga
nizacija občinskega tekmovanja za vse 
kategorije, organizacija tekmovanja v 
okviru regije II. (Grosuplje, Ivančna Go
rica, Dobrepolje, Sodražica, Ribnica, 
Kočevje), izdelava operativnih načrtov 
po društvih, preizkušanje brezhibnosti 
radijskih postaj in vaje za uporabnike, 
udeležba na prireditvah ob prevzemih 
in proslavah obletnic obstoja društev 
(120 let Šmarje-Sap - 30. junij, 90 let 
Račna -16. junij), sodelovanje v aktiv
nostih, ki jih bo organizirala Gasilska 
zveza Slovenije. 

Po besedah predsednika Občinske 
gasilske zveze Grosuplje, g. Andreja 
Bahovca, pa si bodo še posebej priza
devali, da bodo sredstva, ki so v načrtu 
predvidena za investicije, do konca 
letošnjega leta dobila društva. Poleg 
tega omenimo še, da se v okviru gasil
skih društev odvijajo tudi razne druge 
dejavnosti - od kulture, športa ter dru
gih krajevnih in družabnih dejavnosti -
ki nedvomno veliko prispevajo k pestre 
mu življenju naše občine. 

Iz smernic povzel Jože Miklič 

Gasilski dom na Polici 

obletnico ustanovitve. Šentjurski gasil
ci so bili tako imenitni, da so imeli pred 
letom 1940 40 paradnih oblek. Imeli 
so tudi godbo na pihala, ki je štela 70 
glasbenikov. Ti vrli ljudje pa bi se lahko 
pohvalili še z marsičem drugim. 

Št. Jurij, tako se je vas imenovala 
nekoč, ima sedaj spet staro ime, saj 
se ime Podtabor ljudem ni priljubilo. 
Župnija je ne glede na povojno uradno 
ime kraja ohranila svoj stari žig. Na sre
di vasi stoji vaška kapelica, tik zraven 
nje pa župnijska cerkev. Župnik g. Ho-
stnik, trden mož v veri, se trudi, da stvari 
tečejo človeku prijazno in Bogu všečno. 

Cesta se zopet dvigne, pa ne veliko, 
ko naju pozdravi Vovkov križ. Danes je 
tu lastnik Borštnik, križ pa je pustil tam, 
kjer ga je dobil ob nakupu parcele. Daje 
križ danes tak, kot je, je zaslužen g. 
Kraljic iz Medvedice, ki je poskrbel, da 
so nepridipravi izgubili svojo moč nad 
križem. Malo dalje po ravnini naprej se 
na levi strani na pobočju hriba vidi Do-
blekarjev križ. Cesta se prične rahlo 
spuščati, naselje se razredči, midva pa 
zavijeva z glavne ceste ostro desno na
vzdol. "Dedi, pazi, zaviraj!" opozarja Pri
mož. Pod cesto naju pozdravi gospod na 
vozičku. "Kaj pati tu?" ga pobaram. "No
ge nočejo, pa mi voziček pomaga." Tudi 
moje so malo bolj nepokorne in se malo 
ustaviva. Malo poklepetamo o tegobah 
in tudi kaj lepega rečemo. "Na Kojevo 
greva, je to prava pot" "Je, je, le moker 
boš! Gor poglej!" pravi prijazno. Res ni 
bilo kaj obetavno, toda pot sva nadaljeva
la po lepem privatnem asfaltu. Zadnji 
lastnik na tej cesti je tako veliko financi
ral v to pot, da je človeka kar strah, ko 
pomisli, da se Grosupeljčani tresemo ob 
vsakem tolarju prispevka za svojo ulico. 

Rahel deZ naju zmoti na prvi resni vzpe
tini. Tu odložim kolo, saj je klanec za 
spust prehud v mokrem, pa še dva sva 
bila na kolesu. "Kaj, dedi, greva peš?" 
"Ja seveda." "Kaj pa če ne bom zmo
gel?" skrbi petletnika. "Pa na ramo!" 
Mahneva jo naprej. Velik gozd brani naji
ni glavi pred rosenjem. Ustaviva se in 
malicava. Na poti je to zelo lepo opravi
lo. Pa je tudi tega veselja enkrat konec. 
Pot se zdaj obrne močno v dolino. Tu je 
lepo močvirje. Voda pod cesto pa pola
goma odteka. Pred nama je imeniten 
vzpon k cilju. Malo si ogledava močvirje 
in rastline v njem, pa še studenček, ki 
doteka. Nato pa hajdi v strmino. Malo 
manj rosi. Na Kojevem naju prijazno 
sprejme gospodinja, ki je bila ravno zu
naj. "Ali bosta kaj popila," vpraša. Ponu
dila je tudi pecivo. Medtem je prišel še 
gospodar. Vidi se, da je tu doma prijaz
nost. Ob hiši imajo lesen križ in na njem 
kapelico z Marijo. "Dali sojo gospod Ra-
zinger, župnik v Škocjanu. Rekli so, da 
je pravšnja za ta kraj in za na ta križ." 
Ker se je gospodar ravno odpravljal na 
Kurešček urejat cerkveni zvonik, naju je 
njegov sin peljal h kipu Marije iz Medju-
gorja in svetoletnemu križu, ki so ga sami 
postavili v spomin na sveto leto 2000. 
Zanimivo je to, da sta oba objekta tudi 
osvetljena. Vse to stoji ob stari poti Tu
rjak - Medvedica - Št. Jurij. Tu mimo so 
nosili v mlin v dolino prebivalci višje 
ležečih krajev, tu so odhajali v svet in se 
spet vračali domov. 

Na Kojevem so bili svojčas, tako kot 
danes, vajeni dela. Izdelovali so razne 
drobne stvari, kot npr. vžigalnike na 
bencin v različnih izvedbah (npr. v obliki 
ure, tulca od naboja) in še marsikakšno 
drobnarijo iz lesa. 

Tistim, ki radi potujejo bliže doma, 
ta pot ne bo težka. Oni drugi, ki gredo 
na tuje, kjer je menda bolj imenitno, 
pa bodo lahko videli, da so lepe stvari 
ponavadi blizu, le najti jih je treba. 
Vprašujem se, kako to. da imamo to
liko znamenj, ki jih vzdržujemo, obna
vljamo in krasimo, ko pa se je treba 
odločiti glede svojih zemeljskih vodij, 
pa na vse to hote ali nehote pozabimo 
m zatajimo svojo versko pripadnost! 
Naj bo še tolikokrat Bog odtrgan s križa, 
se vedno vrne, pa tudi če se ne, je 
navzoč v mislih. Besede vera, upanje 
in ljubezen nas ne morejo težiti. Tisti 
pa, ki ne ljubi sebe, ne more ljubiti dru 
gega. Ta pot bo ostala lepa in bo čaka
la - in prav gotovo tudi dočakala - da 
bo še kdo hodil po njej. 

Marjan Šircelj st. 

V zahvalo za sveto leto 2000 - leto 
milosti, odrešenja, sprave in ljubezni. 



V OŠ Brinje Grosuplje 

Tudi med počitnicami živahno 
"Kolikor jezikov znaš,toliko veljaš! 
je geslo učencev nase šole pri učenju fakurtativenga pouka nemškega jezika. 

Čeprav letošnja zima ni bila prav nič 
naklonjena našim počitnikarjem, so 
učenci komaj čakali na počitniške dne
ve, ki so jih preživeli vsak po svoje. Za 
tiste pa, katerih starši nimajo možnosti 
teh dni preživeti s svojimi otroki, je 
tako, kot je že skoraj v navadi, poskr
bela šola z organizacijo različnih de
javnosti. Učencem smo ponudili vrsto 
aktivnosti in jih potem organizirali po 
njihovih željah. Najbolj so bili navdušeni 
nad računalništvom in najrazličnejšimi 
športnimi aktivnostmi. Plezalci so zo
pet preizkušali svoje moči in pogum na 
plezalni steni; najboljši so priplezali 
celo do vrha. Spoznali so tudi shoto-
kan karate. Na pustni torek so se neka
teri udeležili poslikave obrazov in se 
tako pokazali kot resnično lepe pustne 
maškare. Pri izpeljavi teh dejavnosti so 
nam pomagali tudi člani planinskega 
in karatejskega društva, za kar se jim 
zahvaljujemo. Večja skupina učencev 
pa je bila zelo navdušena, ko so obiska
li Hišo eksperimentov v Ljubljani, kjer 
so lahko samostojno in pod mentor
stvom izvajali poizkuse iz naravoslov
nih ved. V katerokoli skupino učencev 
si se prikradel, je bilo čutiti veliko za-

Ustvarjali smo orjaške mehurje... 

dovoljstva in navdušenja. Kot novost 
pa lahko omenimo, da smo to možnost 
letos ponudili tudi učencem s po
družnične šole Polica, ki so se v veliki 
meri udeležili vseh aktivnosti. Število 
196 udeleženih v teh aktivnostih (mi

mogrede, prijavilo se je 229 učencev) 
kaže, da velja s takšnimi aktivnostmi 
nadaljevati, čeprav ne gre prezreti, da 
je v te priprave vloženega ogromno dela 
in angažiranosti učiteljev. 

OŠ Brinje Grosuplje 

Postni čas 
ima velik duhovni pomen za Cerkev 

in za vsakega kristjana. Svoje korenine 
ima v svetopisemskem izročilu o izho
du Izraelcev iz Egipta, ko je Bog svoje 
ljudstvo rešil sužnosti in ga "štirideset 
let" očiščeval v puščavi, predenje mo
glo stopiti v obljubljeno deželo. Ta izhod 
se vrašča v vrsto vseh drugih izhodov, 
notranjih (iz sužnosti greha) in zunanjih 
(iz sužnosti pod tujimi gospodarji), ko 
je zadonela beseda prerokov. Zedinja 
nas tudi s štiridesetdnevnim Jezusovim 
bivanjem v puščavi, ko se je postil in 
molil. V tem času se katehumeni (odra
sli, ki želijo prejeti zakrament krsta), ki 
jih spremlja krščanska skupnost, pripra
vljajo na slovesno obhajanje svojega 
krsta na velikonočno vigilijo. Cerkev nas 
kliče, naj se spreobrnemo. Na ta klic 
odgovarjamo z bolj zavzetim poslu
šanjem Božje besede, z molitvijo in do
brodelnostjo. Tako se pripravljamo na 
slovesno obhajanje velikonočnega praz
nika, predvsem pa na to, da bi vsak dan 
živeli velikonočno skrivnost. 

Postni čas se začenja na pepelnič-
no sredo, ko duhovnik pri bogoslužju 
vernikom potrese na glavo pepel z be
sedami: "Pomni človek, da si prah in 
da se v prah povrneš" ali "Spokorite 
se in verujte evangeliju". Površno gle
danje more v tem obredu videti nekaj 
pogrebnega. V resnici pa je prav na
sprotno. Pepeljenje ni napad na člo
vekovo dostojanstvo, ampak osnova 
zanj. Spomniti nas hoče, da je prišel 
čas, ko naj obnovimo življenje, ki bo 
podobno življenju vstalega Kristusa. 
Pepel je znamenje minljivosti in smrti, 
križ pa znamenje življenja in večnosti. 
Oboje nam kaže vso resničnost našega 
življenja. Res smo prah in bomo mora
li umreti, vendar smo po Kristusovi 
zmagi na križu poklicani k novemu, 
božjemu življenju. Ta dan velja tudi t.i. 
strogi post, ko se zdržimo mesa (kot 
na veliki petek), vendar ta nima svojega 
pomena v pokori, temveč v našem 
izrazu spreobrnjenja ter pripravljenosti, 
da bi to, kar imamo, delili z drugimi. 

Osmi dni pred veliko nočjo je cvetna 
nedelja. Tedaj poslušamo evangeljsko 
poročilo o Jezusovem trpljenju, potem 
ko smo se pri procesiji z oljčnimi veji
cami in butaricami spomnili Jezusove
ga prihoda v Jeruzalem na osliču. 

V velikonočnem tridnevju, ki ga se
stavljajo veliki četrtek, veliki petek in 
velika sobota, obhajamo pomemben 
del bogoslužja. Na veliki četrtek se 
spominjamo postavitve svete evhari-
stije pri zadnji večerji, na veliki petek 
obhajamo spomin na gospodovo tr
pljenje, ko so Kristusa obsodili in 

križali, na veliko soboto pa obhajamo 
samo molitveno bogoslužje in premi
šljujemo o skrivnosti Jezusovega tr
pljenja, smrti in pokopa. Na veliko so
boto zvečer, ko pade mrak, pa se prič
ne velikonočna vigilija, ko se Cerkev 
zbere k bedenju. Verniki poslušajo 
Božjo besedo in sprejmejo v svojo sre
do novokrščence. To noč obhajamo Go
spodovo vstajenje, pa tudi naš prehod 
z njim iz smrti v življenje. Zato obnovi
mo obljube svojega krsta. 

Postni čas je čas preprostosti in ne 
praznovanja. Z evangeljsko čuječnostjo 
in neizprosno iskrenostjo do samih sebe 
naj bi dosegli odpuščanje grehov in ob
novili ter okrepili svoje duhovno življenje. 
Krščansko življenje in pokora sta tesno 
povezana med seboj. To nam postane 
bolj razumljivo, če se spomnimo, da 
nam je Kristus zaslužil nadnaravno 
življenje s svojim trpljenjem, smrtjo in 
poveličanjem. Zdaj moremo to nadna
ravno življenje ohraniti in v njem rasti 
samo za ceno odpovedi in žrtve. To je 
Kristus zelo jasno povedal: "Če hoče 
kdo priti z menoj, naj se sam sebi odpo
ve in vzame svoj križ ter hodi za menoj" 
(Mt 16, 24). Prav tako nas Kristus vabi: 
"Vstopite skozi ozka vrata, zakaj široka 
so vrata in prostorna je pot, ki drži v 
pogubo, in mnogo jih je, ki po njej v 
pogubo hodijo. Kako ozka so vrata in 
tesna je pot, ki drži v življenje, in malo 
jih je, ki jo najdejo" (Mt 7, 13-14). 

Prostovoljen križ oz. prostovoljna po
kora v postnem času bo mogoče za ne
koga omejitev kajenja in pitja, za druge
ga vestno izvrševanje dolžnosti v njego
vem poklicu in družini, večja potrpe
žljivost v težavah ali več pozornosti za 
tisto, kar drugi želi in pričakuje. Pred
vsem pa bi morali v tem času skrbeti 
za molitev. Za marsikoga bo postni čas 
primeren tudi za premišljeno, pošteno 
in iskreno spoved. Krščanska svetost 
res ni v žrtvi in pokori, temveč v nese
bični ljubezni do Boga, do sočloveka in 
do sebe. Vendar pa te svetosti ni mo
goče doseči brez pokore in odpovedi. 

Barbara Poderžaj 

Briga me! 
Za Slovenijo 

Kaj se dogaja po Sloveniji, kam gre
mo, kako ravnamo z drugimi, v 
kakšnem okolju smo? Ni nam vseeno, 
kaj se dogaja, pravimo skavti. Pa nare
dimo kaj zato. V Združenju slovenskih 
katoliških skavtinj in skavtov (ZSKSS) 
smo si zastavili za vzgojni cilj ODGO
VORNO DRŽAVLJANSTVO. 

O tem lahko le govorimo, ali pa smo 
prav praktični. Za skavte je praktična 
usmerjenost značilna, zato smo si v veji 
popotnikov in popotnic (16 do 21 let) 
zastavili projekt BRIGA ME! Z njim želi
mo mladim v naših skupinah okrepiti 
zavest, da smo vsi državljani odgovor
ni za svojo domovino, za svet, na kate
rem živimo. 

50 skupin po vsej Sloveniji začenja 
izvajati projekte na krajevni ravni, s ka
terimi odgovarjajo na družbene proble
me v svojem okolju - obnova učne gozd
ne poti, pomoč socialno ogroženim, 
podiranje ovir za invalide, reševanje 
ekoloških problemov, ukvarjanje s pro
stim časom mladih in še kaj. Za boljše 
rezultate projekta se bodo skupine po
vezale tudi z drugimi ustanovami v 
svojem kraju. Skupno število vseh so
delujočih je 900 mladih in 150 njihovih 
voditeljev. Projekt je bil predstavljen 
medijem na tiskovni konferenci 
19.2.2001 in ti so se odzvali. 

51 predstavljate, koliko bo vsega, ko 
se bomo poleti zbrali na srečanju v No
vem mestu, in se ozrli na narejeno delo? 

Tudi grosupeljski skavti smo se 
pridružili projektu Briga me! Ena skupi
na se ukvarja s služenjem vojaškega 
roka, druga pa s postopanjem mladih 
po ulicah in drogami. Oba projekta se 
razvijata. Zavedamo se, da sami ne 
moremo narediti toliko, kot bi lahko v 
povezavi z drugimi. Upamo, da se bo
ste ustanove odzvale, ko vas bomo 
povabili k sodelovanju. 

Prizadevanje za lepšo in boljšo do
movino predstavlja tudi logotip projek
ta. Za Slovenijo želimo skrbeti in jo lju
beče zalivati, kadar pa pride do pro
blema, je prav, da se zavedamo, da za 
to niso krive živali, ampak mi sami. In 
če težav ne odstranimo na pravi način, 
lahko še več izgubimo. 

Mi je pomembno, kaj se dogaja pred 
mojim pragom? 

Alenka Oblak 

Svet Evrope je skupaj z Evropsko zve
zo leto 2001 proglasil za evropsko leto 
jezikov. Vsem je znano, da so jezikovne 
spretnosti pomembne za medsebojno 
razumevanje, strpnost, stabilnost, demo
kracijo, zaposlovanje in mobilnost. Od 5. 
do 11. maja 2001 bo evropski teden 
jezikov za odrasle, 26. septembra 2001 
pa bo evropski dan jezikov. V medijih 
zasledimo, da sta Evropska zveza in Svet 
Evrope že zelo dejavna pri spodbujanju 
jezikovne raznolikosti in učenja. Tudi 
učiteljici skupaj z učenci na OŠ Brinje v 
Grosupljem pri fakultativnem pouku 
nemškega jezika poizkušava uresničiti 
del teh zamisli že celo vrsto let, saj spod
bujava in s pomočjo znanja jezika uvelja
vljava večjezičnost, ob tem pa ne pozab
ljava predstavljati slovenskega jezika na 
mednarodni ravni, kajti letos mije uspe
lo ob lastni angažiranosti in poznanstvu 
v mestu Hirschaid na Bavarskem v Nem
čiji pridobiti partnersko šolo za dopiso
vanje v nemškem jeziku. Z njo smo si že 
v mesecu decembru izmenjali informati
vno pismo, nato pa za novo leto dobili 
kar 21 pisem prijateljev iz Nemčije, ki so 
se v prvem pismu predstavili in izrazili 
svoje veselje nad našo pobudo in nam v 
slovenskem jeziku voščili božič in novo 
leto. Tudi naši učenci so jim odpisali in 
poleg zahvalnega pisma dodali še sto 
prijaznih informativnih pisem in slik po
sameznih skupin, ki obiskujejo fakultati
vni pouk nemškega jezika od 3. do 8. 
razreda na OŠ Brinje. 

Projekt vodim skupaj s kolegico 
Metko Krejan. Eden izmed ciljev našega 
dela je tudi razvijati zavest o pomenu in 

učenju jezikov. Prijateljem iz Nemčije 
bomo skušali predstaviti šolo, kraj in 
občino Grosuplje, znamenitosti in ob 
vsakem pismu napisati še nekaj besed 
v slovenskem jeziku in predstavljati 
našo kulturo. Pa ne le to. Poleg dopiso
vanja učenci že drugo šolsko leto sode
lujejo še v dveh projektih: pri branju za 
bralno značko v nemškem jeziku in si
cer "Buchervvurm" v organizaciji Centra 
Oxford za učence 7. in 8. razreda in "Epi-
Lesepreis" za učence 5., 6., in 7. razre
da v organizaciji Šolskega epicentra 
DZS. Za opravljeno delo dobijo vsi učen
ci diplomo in priponko, učenci s srečo 
pri žrebanju pa še knjižno nagrado. Se
veda so nagrajeni še s petico pri fakul
tativnem pouku nemškega jezika. 

Za utrditev znanja jih čaka še šolsko 
tekmovanje v znanju nemškega jezika, 
najboljše pa še državno tekmovanje. 
Veliko dela je še pred nami. Z marljivo
stjo, trudom in znanjem ga bomo opra
vili in skušali uresničiti cilje, ki smo jih 
začrtali že ob začetku šolskega leta. 
Naše geslo "vsakdo se lahko nauči go
voriti ali razumeti nov jezik" uresniču
jemo. Za takšno delo ni nikoli prepoz 
no, še manj pa prezgodaj. Učenje je pro
ces, ki traja vse življenje. In letošnje leto 
- evropsko leto jezikov - velja za vse 
jezike, ki se uporabljajo v Evropi. Na po
dlagi pridobljenega znanja in s tem razu
mevanja jezikov drugih narodov lahko 
bolj cenimo in razumemo ljudi drugih 
držav in njihovo kulturo. 

Zapisala: Jelka Gros, prof. 
Osnovna šola Brinje Grosuplje 

Fanatiki in obrazi resnice 
Velik del človeških tragedij, preteklih 

in sedanjih, je sad fanatične mentalite
te, ki ni last nobene religije ali narodno
sti in ki pravzaprav odgovarja neki po
sebni psihološki strukturi. 

Fanatiki so zaljubljeni v svoje ideje, ker 
so prepričani, da po njih govori sam Bog, 
absolutna resnica. Lahko rečemo, da 
imajo v tem tudi delno prav. V njihovih 
glavah bobnijo ideje, resnica, vendar 
neka delna resnica - dejstvo, ki je za fa
natika nerazrešljiv problem. Srečujejo pa 
se s konfliktom, da obstojajo druge re
snice ali (še bolje) druge strani neke re
snice, ki je večja in več obsegajoča, kot 
je naš omejen človeški razum. Te druge 
strani resnice so utelešene v drugih, v 
različnih ali drugačnih, s katerimi mora
mo sobivati na tem planetu, pa najsi je 
to še tako težko razumeti narcisoid-
nežem. 

Skozi psihološki razvoj človeškega bi
tja je nastopilo več trenutkov fanatizma. 
Psihoanalitiki so o tej temi že veliko pi
sali, vendar se bomo za primer ustavili 
pri konkretnem otroškem obnašanju v 
odnosu do matere (vira biološke in afek-
tivne hrane). Ko se pojavi vmes nekdo 
tretji, iz otroka izbruhne največja netole
rantnost. Oče, bratje in ves svet na 
splošno, se spremenijo v nevarne so
vražnike tiste idile. Doraščanje postane 
za otroka težka šola za sprejemanje ob
stoja drugih brez strahu, da bi izgubil, 
kar nujno potrebuje. 

Za fanatika je prav tako njegov svet, 
kot za otroka, zelo omejen. Obema je prak
tično nemogoče sožitje s skrivnostjo, ki 
predpostavlja obstoj drugih, različnih od 
njiju. Fanatiki povezujejo svoj jaz s trdno 
strukturiranimi idejami. Oni so tiste ideje 
in posledično postopajo popolnoma ter 
izključno v funkciji teh idej z brezobzirno 
racionalizacijo. Zato pravi Chesterton, da 
"norec izgubi vse, razen pameti". Chester
ton tudi pravi: "Poet hoče s svojo glavo 
prodreti v nebo. Logik, razumnež pa hoče 
strpati nebo v svojo glavo; in je njegova 
glava, ki eksplodira." 

Fanatiki (vedno skrajno logični, kot jih 
je nekaj tudi med sodobnimi Slovenci) 
pretendirajo, da bi svet spravili v svojo 
glavo in vendar za razliko s tem, kar trdi 
Chesterton, oni izberejo brez pomisleka 
med razpočenjem svoje lobanje in 
razpočenjem drugih (ki sojim odveč) raje 
razpočenje teh zadnjih. 

Pomembno v tem primeru je dejstvo, 
da nas problem fanatizma, tako na 
psihološki ravni kot družbeni in politični, 
dovede do tako bistvenega kot paradok
snega problema: Kako odpraviti fanati
zem brez neke fanatične vizije proti temu 
fanatizmu? Zgodovina je polna primerov, 
v katerih seje izkazalo, daje nek pristen 
boj proti nekemu zlu končal degradiran, 
ko so soudeleženci pravične stvari upo
rabljali za boj ista sredstva kot njihovi 
sovražniki, z namenom, da bi lahko na 
ta način dosegli zmago. 

Rana, ki onečašča 
Morda je ključ do začetnega, vsaj del

nega odgovora na vprašanje v tem, da 
ugotovimo, v kakšni meri utegnemo biti 
fanatični v vsakdanjem življenju. Kako 
pogosto prevlada v nas dozdeva, da nas 
obstoj drugega (tega ali onega človeka) 
siromasi ter postavlja v nevarnost našo 
identiteto in naš interes, namesto da bi 
čutili, da tisti drugi bogati naš lastni jaz, 
ga razširja, ter da je v nekem smislu, 
čeprav še nezavednem, nekakšno 
večanje nas samih. (Mene osebno isto-
misleči dolgočasijo, kdaj utesnujejo, celo 
ubijajo). Toliko v um ujetih pomislekov 
ali dozdev in tako malo srca ter sploš
nega čuta (čuta od vseh) povzročajo 
težke rane naši sposobnosti biti človeški, 
so krivi krvoprelitja med narodi, ubijajoči 
soljudi v imenu resnice, vselej revne ter 
pristranske. 

Da se o tem prepričamo, ni treba iti 
na Bližnji Vzhod, v Bosno, v Rusijo ali na 
jug ZDA, itd, niti čakati na nogometne 
tekme, kjer ljudje v imenu športnih barv
nih razlik pogosto pobesnijo, včasih celo 
pobijejo. Bistvo fanatizma se ne bo 
končalo, ko se bodo okoliščine tistega 
časa spremenile, ampak takrat, kadar 
bomo lahko v postopoma večji meri v 
svojih srcih gojili resnico, ki bo sprejela 
možnost biti delna ali polresnica, ne da 
bi pri tem izgubila svojo moč - kadar bomo 
odkrili, da so drugi, različni, zrcalo še 
neodkritih strani nas samih. 

Zato pomeni njihovo uničenje, kot bi 
si odrezali lastni del telesa, ki nam ne 
ugaja, namesto da bi segli po kreativno
sti, pogumu in potrpežljivosti, da bi se 
lahko posvetili gradnji ter usklajevanju 
tiste različnosti, v kateri bi se, bogdaj, 
nekega dne človeštvo identificiralo kot v 
neki celoti, katere delčki smo. 

Branko Rebozov, Argentina 



Podlipški fantje 
IN ANSAMBEL FRANCA POTOČARJA 

GRMI snemajo nov projekt 

Vokalni kvartet sta leta 1985 usta
novila Jože Štrukelj in Janez Rigler, si
cer že večletna aktivna pevca Moškega 
pevskega zbora na Škofljici. Tistega 
leta je instrumentalni trio ansambla 
Draga Elikana iz Škocjana pri Turjaku 
iskal primerno vokalno zasedbo in Jože 
Štrukelj je predlagal, naj bo to vokalni 
kvartet po vzoru ansamblov Rudija Bar-
dorferja, Lojzeta Slaka ter Janeza Se-
verja iz Škocjana, kjer je pred leti tudi 
sam prepeval. 

Kvartet je do leta 1992 sodeloval z 
ansamblom Draga Elikana, od leta 
1993 pa sodeluje z ansamblom Fran 
ca Potočarja iz Novega mesta. Člani 
kvarteta so: 1 tenor - Franc Primožič 
iz Praproc pri Ortneku, 2 tenor - Tomaž 
Rigler iz Grosupljega, bariton - Janez 
Rigler iz Škofljice in 2 bas - Jože 
Štrukelj iz Pijave Gorice. V sedanji se
stavi kvartet Podlipški fanje deluje od 
leta 1986, do tedaj sta v kvartetu so
delovala tudi Slavko Janežič in Jože 
Avžlahar. 

Z obema ansambloma je kvartet 
sodeloval na festivalih narodno zabav

ne glasbe na Ptuju, Števerjanu, Graški 
gori in Vurberku, na festivalih za izbor 
za Slovensko polko in valček in priredi
tvah malih vokalnih skupin občin Do-
brepolje, Grosuplje in Ivančna Gorica. 
Velikokrat je sodeloval tudi na priredi
tvah v Nemčiji in Italiji, tako na zabav
nem področju z ansamblom, kot tudi 
na kulturnem področju, na proslavah 
in različnih verskih svečanostih, ki jih 
zdomci prirejajo ob pomembnejših 
obletnicah. Vsako leto se udeleži tra
dicionalnega Božičnega koncerta v 
Krški jami, zelo rad se odzove tudi po
vabilu k sodelovanju ob pomembnih 
dogodkih - tako je sodeloval pri odpr
tju Centra za ravnanje z odpadki v Špaji 
dolini in na otvoritvi novih poslovnih 
prostorov Komunalnih gradenj v Gro
supljem. 

Člani kvarteta Podlipški fantje najraje 
prepevajo slovenske ljudske pesmi, ki 
so pri poslušalcih vedno lepo sprejete. 
Seveda so v repertoarju tudi umetniška 
dela domačih in tujih skladateljev. Zelo 
priljubljene in cenjene so črnske duho
vne pesmi in cerkvene pesmi, s kateri-

Iz Šmarja-Sapa prihaja ansambel 
Grm, ki v tem času snema nov projekt. 
Marjan Grm, Gregor Deržič in Andrej 
Štrus so polno zaposleni s pripravo 
gradiva za novo ploščo. Obiskala sem 
jih na vaji in z njimi opravila krajši in
tervju. 
S: Povejte mi kaj o delovanju vašega 
ansambla. 

Marjan: Naš ansambel deluje pet let. 
V tem času smo posneli prvo samo
stojno kaseto z naslovom Odpri mi lju
bica, ki je pred dvema letoma izšla pri 
založbi Zlati zvoki. Kaseta je bila pred
stavljena po radijskih postajah širom 
Slovenije in je bila pri poslušalcih do
bro sprejeta, valček Prva ljubezen pa 
je bil celo razglašen za drugo naj vižo 
leta 1997 na radiu Zeleni val. Začela 
seje zelo uspešna sezona, ki pa sojo 
prekinile moje zdravstvene težave, ki 
so delo ansambla ustavile za slabo 
leto. Lani sem ponovno začel igrati in 
ansambel je po kratkem prestanku 
ponovno zaživel. 

S: Kako bi opredelili glasbo, ki jo igrate? 
Gregor: Kot vidite in slišite, smo na-

rodno-zabavni trio s triglasnim petjem. 
Marjan igra harmoniko, jaz kitaro, An
drej kontrabas in bariton, vsi pa tudi 
pojemo. S prvo kaseto smo ustvarili svoj 
melos, ki je prepoznaven predvsem po 
vokalih, melodije pa so poskočne in se 
opirajo na slovensko ljudsko pesem. 
S: Najbrž ste to vprašanje že slišali, 
pa vseeno: kako to, da igrate narodno-
zabavno glasbo, ki ni ravno tipična zvrst 
za mlado populacijo? 

Andrej: Ljubezen do te glasbe so 
nam privzgojili že v naših družinah. To 
je izvorno slovenska glasba, ki jo, če
prav ni, kot pravite, "tipična" za mladi
no, vse bolj sprejemajo tudi mladi, pa 
če to priznajo ali ne, saj je to glasba, 
skozi katero lahko na kulturen in nev
siljiv način izraziš ljubezen, veselje, 
žalost, hrepenenje in druga čustva. Ta 
glasba mi je zelo všeč tudi zato, ker je 
to akustična glasba. 
S: Kakšni so vaši načrti za naprej? 

Marjan: Trenutno v studiu Štibernik 
snemamo nov projekt, za katerega 
mislimo, da bo lep prikaz naše us-

mi je kvartet že večkrat sodeloval pri 
različnih slovesnostih. 

Kot umetniški vodje so s kvartetom 
sodelovali Franc Slabe, Alojz Osvald in 
Niko Zlobko. 

Podlipški fantje 

tvarjalnosti. V naši glasbi dajemo zelo 
velik poudarek besedilom, zato smo k 
sodelovanju ponovno povabili znane in 
priznane tekstopisce, kot so Ivan Si-
vec, Fanika Požek, Vera Soline in Franc 
Žnidaršič. Glasbo in aranžmaje pa 
ustvarjamo sami. 
S: Ali se da slišati kakšno vašo novo 
skladbo? 

Gregor: Za pokušino smo javnosti 
predstavili valček z naslovom NEKAJ 
LEPEGA, za katerega je besedilo pri
spevala Fanika Požek, melodijo in 
aranžma pa Andrej. Skladba je nalete
la na presenetljivo lep odziv, saj je 
zmagala na radiu Zeleni val in postala 
naj viža meseca februarja. Za to isto 
skladbo bomo v bližnji prihodnosti v 
okolici Grosupljega posneli tudi video-

spot, ki bo zelo zanimiv za ogled. 
S: Pred vami je nova sezona... 

Andrej: Tako je. Pred nami je nova 
sezona, na katero se zavzeto pripra
vljamo. 

Naj povem, da poleg narodno-zabav 
ne glasbe zelo dobro igramo tudi zaba
vno, v kateri so tako pop. ročk in latino 
ritmi. Veliko naših poslušalcev ve, da 
je povsod, kjer igramo, dobro 
razpoloženje, zato smo tudi večino viken
dov v letu zasedeni. Če bo čas, se bomo 
udeležili tudi kakšnega festivala, naš 
prvi in glavni cilj pa je čimbolj uspešno 
zaključiti naš novi projekt. 
S: Želim vam veliko sreče in uspeha 
na vaši nadaljni poti. 

Pogovarjala se je Š.S. 

Po Mehiki in Gv Zajtrk v družbi z ogromnimi glavami 

Na piramidah Teotihuacana /beri: te-
otiuakana/ so se odvijali zadnji dogod
ki svetovnega srečanja skavtov pred 
zaključno slovesnostjo. To sem doživela 
tudi sama, saj so mi iznajdljivi skavti 
pomagali priti notri, čeprav nisem bila 
udeleženka. Ponovno srečanje s pozna
nimi skavti ti da poleta. Doma sem ugo
tovila, da imam mehiškega skavta, ki 
mi je precej pomagal, že na sliki s sve
tovnega srečanja skavtov v Čilu! 

Skavte sva srečevali še po celi 
Mehiki. Nekateri so poznali kakšnega 
slovenskega skavta, drugi so prijatelji 
skavtov, kijih poznava midve... Urška 
pa si je že dopisovala z novimi prijatelji 

skavti. Prav prijetno je biti član 28 mi
lijonske svetovne skavtske družne. 

Pa izkušnje, ki jih dobiš v skavtstvu, 
ti tudi koristijo. Med potovanjem pride 
prav vse. Ko vsak dan iščeš prostor, 
kamor bi položil utrujeno glavo, hkrati 
pa mora biti zadovoljen tudi plitek štu
dentski žep, je še kako potrebna iz
najdljivost. Čimprej se orientiraj v me
stu, najdi poceni sobo ali prostor za 
šotor, ruzak gor, ruzak dol... Zemljevidi 
praviloma kažejo prav, vendar se v 
deželi, ki se kar hitro razvija, s skoraj 
prav tako hitrostjo spreminja tudi stanje 
cest, hotelov in cen. Zgodilo seje, da v 
precej turističnem mestu sploh ni bilo 
ceste, ki je bila na zemljevidu. Prepro
sto seje končala. 

Take situacije poznajo vsi, ki so že 
potovali z nahrbtnikom na rami, v načr
tih pa so imeli zapisana le imena krajev, 
ki sojih želeli videti. Vse ostalo se ureja 
sproti. Samo knjiga-vodič te usmerja. In 
seveda domačini. 

Najina pot po svetovnem srečanju 
skavtov naju je peljala na jugovzhod od 
glavnega mesta, v Villahermoso, kjer se 
lahko srečaš s skrivnostno kulturo 01-
mekov. Po 14 urah vožnje (prbl. 900 
km) sva v tem mestu naleteli na oviro -
polne hotele. Sredi noči, ko ni ravno 
varno za dve punci. "Še v enem hotelu 
vprašava," sva si rekli. Utrujeni nisva 

bili od vožnje, marveč od grozne sopa
re. Vročina je bila ponoči enaka dnevni, 
vlaga pa ista. Premaknil si roko in se že 
potil. Vprašava v hotelu. "Zasedeno." 
So res vsi zasedeni? "Dopusti so," je 
pojasnil receptor. Ni nama bilo jasno, 
zakaj ljudje hodijo v to soparo na do
pust. In kaj naj midve? Zares sva mora
li izgledati prav žalostno, da nama je 
receptor rekel, da lahko prespiva kar v 
recepciji. Skoraj mu nisva mogli verjeti. 

Ob sedmih zjutraj, koje končal službo, 
sva morali ven, da ne bi bilo kaj naro
be. Nič nama ni zaračunal. Z nama je 
šel do arheološkega parka, kije združen 
z živalskim vrtom. Seveda je bilo še vse 
zaprto. Najin spremljevalec pa se spom
ni, da lahko naberemo mango. Mango? 
V javnem parku? "Ja, z bratom jih nabi
rava že od majhnega." Če jih ne bi no
ben pobral, bi zgnili. Vzame palico in 
začne metati. Za zajtrk smo imeli zajeten 
kupček manga. Vmes so nas napadale 
mušice, ki se skoraj ne vidijo, srbelo 
pa naju je še cel teden. 

V arheološkem parku pa nova prese
nečenja. Poteze kipov, ki jih je naredila 
starodavna kultura Olmekov (izginila je 
že v 1. tisočletju po Kr.). so neverjetno 
podobne afriškim. Velike ustnice, 
sploščen nos - tudi arheologom to pred
stavlja problem. So prišli v ta del sveta 
že Afričani? Najbolj skrivnostne pa so 

nekajtonske glave. Imajo seveda afriške 
poteze in obliko koruznega zrna. Kako 
so te glave premikali od kamnolomov 
do mesta, kjer so stale? Kaj so pome
nile? Sedaj so postavljene med rastlinje. 

ki ga pri nas gojimo kot rože na oknih, 
med njimi pa se sprehajajo živalice in 
te gledajo kot čudo. 

Se nadaljuje 
Alenka Oblak 

Urška Gliha, Alenka Oblak in "sombreros" na predstavitvi potovanja po Mehiki 
in Gvatemali. 

P. S. S sopotnico Urško Gliha sva v okviru Planinskega društva Grosuplje imeli 
16.2.2001 v OŠ Louisa Adamiča predstavitev potovanja po Mehiki, Gvatemali 
in svetovnega srečanja skavtov. Ker nama je med potovanjem pomagalo mnogo 
ljudi, ki jim tega niti ne moreva vrniti, sva se odločili, da s prostovoljnimi prispev 
ki obiskovalcev pomagava tukajšnjim ljudem. Zbrano vsoto 13.700 sit sva na 
menili grosupeljski Karitas. Vsem darovalcem se zahvaljujeva. 



Mondenin literarni večer 

1. ADAMIČEV VEČER 
v Pensionu Podržaj v Grosupljem 

Dobitnik priznanja Javnega sklada RS za ljubiteljske 

kulturne dejavnosti • pevec v MPZ Šmarje-Sap. Franc Šest 

Že po tradiciji so literarni večeri, ki 
jih organizira grosupeljska založba 
Mondena za predstavitev svoje knjižne 
produkcije, nekaj posebnega. Seveda 
je nekaj posebnega tudi literatura, ki 
jo izdajajo. 

V četrtek, 15. 2. 2001, pa smo se 
zbrali v Pensionu Podržaj na 1. Ada
mičevem literarnem večeru, ki naj bi, 
kot so obljubili organizatorji iz Monde
ne, postal tradicionalen. Pesnik Ivo 
Frbežar je predstavil svoji zadnji dve 
pesniški zbirki Brinove jagode in Stoji 
gorilna pisana ali Za/nos. Frbežarjeve 
in svoje pesmi je bral pesnik, igralec 
in profesor na AGRFT, Kristijan Muck, 
predstavila se nam je zopet pesnica 
Neža Maurerjeva, ki nikoli ne razočara 
ljubiteljev svoje poezije. Z glasbo pa 
sta, namesto odsotne Jerce Mrzel, 
večer popestrila Matej in Jernej, ki kot 
Duo Ringo prepevata pesmi legendar
nih Beatlesov. Povezovalec vsega do
gajanja pa je bil Jean Frbežar, ki seje 
izkazal kot izurjen voditelj, spraševalec 
in komentator. 

Za pokušino smo slišali nekaj hai-
kujev iz Frbežarjeve zbirke Brinove ja
gode, ki jih je izbral Kristijan Muck. V 
njih se skrivata vsa grenkoba in trpkost 
življenja, ki ju pesnik podoživlja ob 
svojih sprehodih po kraškem svetu No
ve Gore. 

Na poseben način pa so zazvenele 
povsem drugačne pesmi iz zbirke Stoji 
gorilna pisana, prav tako po izboru in v 
interpretaciji igralca Kristijana Mucka. 
To je zbirka politične in socialne 
angažirane poezije. 

"Kaj te je pičilo?" je pesnika vprašal 
Jean. 

"Že dolgo me pika" je odgovoril Ivo 
Frbežar, "in rezultat tega pikanja je ta 
zbirka!" 

Gospa Maurerjeva je pridala: "V teh 
pesmih je Ivo Frbežar povedal tisto, kar 
nas vse mori in preganja, pa si ne upa
mo povedati. Take pesmi potolažijo lju
di, kadar duša boli." 

Svoje pesmi sta brala tudi Kristijan 
Muck, ki je letos dopolnil 60 let, in 
Neža Maurerjeva, ki je o svojih se
demdesetih letih rekla, da je zdaj pa 
že dovolj stara, da lahko pove vse, kar 
misli. Za zaključek pa smo slišali še 
nekaj pesmi iz zadnje Frbežarjeve zbi
rke. Knjiga je razdeljena na več pogla
vij. V prvih dveh delih, ki nosita naslo
va Sedaj je demokracija in Datumi, 
srečamo kritične pesmi o naši družbeni 
stvarnosti. Tretji del, Knjiga sledov, 
prinaša "male oglase", pravzaprav 
aforizme. Na koncu pa je še troje 
dramskih del, ki se vsebinsko skladajo 
s poezijo celotne zbirke, torej prav tako 
z družbeno-kritično tematiko. Radijska 
igra Peter je bila že večkrat predvajana 
na ljubljanskem radiu, v prevodih pa 
tudi na Češkem in v Angliji. 

Več kot sto obiskovalcev je v prijet
nem ambientu Penziona Podržaj več 
kot dve uri uživalo v domiselno izvede
nem kulturnem programu. Med gosti 
smo videli tudi znane osebnosti: Jožeta 
Hudečka, Željka Kozinca, Gorana Glu-
viča in mnoge predstavnike sponzorjev, 
ki so omogočili izid pesnike zbirke in 
organizacijo tega prijetnega večera. 
Prireditev je snemala tudi TV3. 

Marija Samec 

V Knjižnici Grosuplje pripravljamo 

v času "Slovenskih dnevov knjige" 

domoznanski večer. Vabimo vse 

ustvarjalce, ki bi želeli predstaviti 

svoja dela, da se oglasijo v knjižnici 

do 10. aprila. 

Veseli bomo, če boste pripravljeni 

sodelovati. 

Nekaj pesmi iz zbirke 

STOJI GORILNA PISANA: 

OBVESTILO: 

Društvo SOS telefon za ženske in otroke, 
žrtve nasilja, vabi na usposabljanje 
novih prostovoljk. 

On je eden tistih, ki ne pozna Boga, ve 
pa, da mu lahko koristi. 

Moja mama je veliko brala. 
In pisala pesmi. 
Moja stara mama ni pisala pesmi. 
Moja stara mama je pripovedovala. 
Moja stara mama je pela. 

NISEM VEČ ISTI 

Ne daje već odseva 
luč, ki jo držim 
v dlaneh, niti ne odmeva 
glas, ki ga nosim 
v svojih strasteh. 
Nisem več isti. 
Nisem več isti, 
oči so mi izsušili 
mimoidoči, ki se vračajo 
iz svojih odhodov. 
Ne daje več svetlobe 
ogenj, s katerim polnim 
svoj dom, 
ob katerem grejem 
svoje telo. 
Nisem več isti. 
Nisem več isti, 
Zamenjal vas bom. 
Naredil sem si svojo 
tišino v svoji cerkvi. 
Spim na dveh koncih. 
Živim vmes. 
Levim se. 
Zakopal sem svoj glas 
v mednožje svoje 
zemlje. 

Dobitnica priznanja Javnega 
sklada RS za ljubiteljske 
kulturne dejavnosti. 

Gospa Marija Podržaj je v radenski 
dolini poznana po dolgoletnem delu pri 
igranju iger in petju. Že skoraj, kar pom
ni, so jo s prvimi koraki na odru za
svojili njeni starši, Vrbetovi iz Male 
Račne, nato je nadaljevala še kot 
učenka v osnovni šoli na Kopanju, kjer 
jih je vodila učiteljica Minka, ki je bila 
nečakinja od takratnega župnika Ko-
govška. 

Po vojni so se zbrali mladi v okviru 
Prostovoljnega gasilskega društva Rač-
na in nadaljevali s tradicijo. Spomni se 
enodejanke Nevesta in nato že precej 
zahtevnejše Glavni dobitek. Potem mi 
našteje celo vrsto iger, od preprostih 
ljudskih, komedij, do resnih dram, med 
njimi: Klopčičevo Mati, Finžgarjevi 
Razvalina življenja in Veriga, dramati
zacije Jurčičevih del kot sta Domen in 
Deseti brat in še vrsta drugih iger - Pri 
Hrastovih, Dve nevesti, Janez z Viso
kega ali Ljubavi cvetja zamorjen, ali pa 
komedije, kot sta Maksel in Scapino-
ve zvijače. Na prostem so zaigrali dra
matizacijo iz Prešernovega življenja Vi
soka pesem, v kateri je igrala Ano 
Jelovškovo. Sem ter tja so imeli tudi 
težave s soglasji ob prijavah, ko do
ločene igre niso bile všečne oblastem. 
Takšna je bila duhovno bogata Meš-
kova drama Mati. 

Vaje so pred drugo svetovno vojno 
imeli v gasilskem domu, po vojni pa kar 
pri Štupnikovemu Janezu v kmečki hiši, 
kjer seje zbirala igralska ekipa, v kateri 
so največkrat nastopali Zaviršek, Janez 
Štupnik in njegova žena Lojzka, Jože 
Kastelic, Jakob Kastelic, Milan Lužnik, 
Jože Poderžaj, Rozka Perme pa še pre
cej drugih. Gostovali so po bližnjih in 
daljnih krajih - od Ilove Gore (pod ko
zolcem), Žalne, Grosupljega, Škocjana 

V okviru KD Šmarje-Sap že od leta 
1945 aktivno deluje moški pevski zbor. 
Zbor se stalno obnavlja z novimi, 
mlajšimi pevci, nekaj pa jih poje v njem 
že lep čas. V svoji bogati zgodovini so 
prirejali samostojne koncerte, sode
lujejo na vseh proslavah in drugih kul
turnih prireditvah v kraju, na pogrebih 
pa pojejo v slovo. MPZ Šmarje-Sap so 
vodili različni zborovodje, pred tremi leti 
pa je njegovo vodenje prevzel Jernej 
Kralj. 

Franc Šest, ki seje v Šmarje prese
lil spomladi leta 1972, se je MPZ 
Šmarje-Sap pridružil že v jeseni istega 
leta. Rodil se je 31 . marca 1937 v 
Čužnji vasi blizu Trebelnega nad Mo
kronogom. Že v družini je bila doma 
pesem. Pela sta starša, oče tudi na 
kom v župnijski cerkvi v Trebelnem, oba 
brata in sestre. Koje odraščal, je sku

paj s sovrstniki pel po domači vasi in 
njeni okolici. Pod strokovnim vodstvom 
pa je začel delovati v šmarskem zbo
ru. Sprva je pel 1. tenor, z leti pa je 
presedlal na 2. bas. Najrajši poje slo
venske narodne in umetne pesmi, vča
sih pa se pevci skupaj z zborovodjem 
odločijo tudi za kakšno črnsko duhov
no ali dalmatinsko pesem. Oba z ženo 
sta bila več kot deset let tudi člana 
šmarskega cerkvenega zbora. 

Na slovesnosti, ki sta jo v dvorani 
Kulturnega doma Grosuplje ob sloven
skem kulturnem prazniku pripravila 
Sklad za ljubiteljske kulturne dejavno
sti RS - območna izpostava Ivančna 
Gorica in Občina Grosuplje, je Franc 
Šest prejel Jurčičevo priznanje za dol
goletno ustvarjalno delo na področju 
ljubiteljske kulture. 

Janez Pintar 

Marija Podržaj 

in Višnje Gore. Na Krko so šli peš. Go
stovali so celo v Šentrupertu na Do
lenjskem. Na Spodnjo Slivnico, pravi, 
so šli zelo radi, saj so Slivničani nekoč 
spadali pod kopanjsko faro in so se te 
prijateljske vezi poznale tudi pri obisku 
dvorane, kije bila vedno polna. Večino 
soigralcev je za posamezne nastope 
tudi sama maskirala. 

Za zapolnitev odmorov in ob spre
minjanju kulis so včasih imeli s seboj 
kakšen star gramofon, pri Meškovi 
Materi pa so raje zapeli ("Je bolj pasa-
lo!"), saj so bili Radenčani že od nekdaj 
znani po dobrem prepevanju. Pesem 
jih je spremljala že od malih nog, pri 
delu na polju in zvečer na vasi, in še 
potem, ko je že delala sedem let na 
boštanjskem posestvu, so si pri delu 
zapeli. V mešanem cerkvenem zboru 
je prepevala 53 let, kjer je bilo pozimi 
včasih prav hladno, a so z močno voljo 
vse to zmogli. Sočasno z njimi pa so k 
igranju in petju pristopali mlajši, ki to 

tradicijo (predvsem petja) uspešno 
nadaljujejo. 

"Da sem vse to lahko počela, se 
moram zahvaliti predvsem svojemu 
možu, kije med mojo odsotnostjo pa
zil na majhne otroke, pa tudi ge. Mile
ni Kokotec, ki je veliko prispevala pri 
uprizoritvah iger in nasploh v skrinjo 
radenske kulturne bale." Pokaže mi še 
nekaj starih slik in odlikovanj, ki jih je 
prejela ob 40-letnici gasilskega društva 
(letos praznujejo 90-letnico!), pa od 
Zveze ljudsko-kulturnih društev za okraj 
Ljubljana iz leta 1955 ter od matične
ga kulturnega društva iz leta 1957. 

"Naj še to povem! Vsakič, ko smo kon
čali s predstavo v Račni, nas je v gostilni 
pri Joškovcu čakal lavor s toplo vodo, 
kjer smo se lahko za silo umili, nato smo 
šli na Štefan vina. Veste, delali smo s 
srcem in z veliko vnemo, za veselje dru
gih in nas. Pa radi smo se imeli." 

Jože Miklič 

Marija Podržaj kot Ana Jelovškova in 
(pokojni) Milan Lužnik kot France 
Prešeren, (fotoarhiv Marija Podržaj) 

Prešeren in njegovi na Kopanju 
2. Stari stric Jožef 

KNJIŽNICA 
GROSUPLJE 

Verjetno jeseni 1808 je France Pre
šeren, Ribičev iz Vrbe, prišel na Kopanj 
k stricu svojega očeta Jožefu Prešernu, 
Boštjanovemu gospodu iz Vrbe. V Vrbi 
so se takrat pisali Prešeren pri šestih 
hišah, v sorodu pa so bili Ribičevi samo 
z Boštjanovimi. Od Boštjanovih se je 
1761. leta primožila k Ribičevim pe
snikova babica Mina, sestra kopanjske-
ga kaplana. 

Jožef Prešeren (1752-1835) je študi
ral teologijo v Ljubljani, praktično teolo
gijo pa je končal v Gradcu. Po posvetitvi 
leta 1786 - star je bil torej 34 let - je 
služboval 10 let (1786-1796) pri 
uršulinkah v Ljubljani kot katehet, nato 
je bil kaplan na Brezovici (april 1796 -
maj 1797) in na Vrhniki (maj 1797- april 
1800). Po Žužku 1905 - 1923 naj bi 
prišel na Kopanj 24. aprila 1800, kar pa 
ne drži, saj je že 6. aprila na Kopanju 

pokopal dva meseca starega Jožefa Lju
bica s Sp. Slivnice, 8. aprila pa je krstil 
Marjeto, hčer Matevža in Helene Zrnec, 
roj. Perko iz Velike Račne. 

V krajevni kaplaniji Kopanj je gospod 
Jožef služboval 20 let. Skupaj je krstil 
462 otrok, poslednji je bil Janez Krstnik 
Rupnik iz Velike Ilove Gore 16, krščen 
22. aprila 1820, sin Tomaža in Marije, 
roj. Podlogar. Poročil je 106 parov, kot 
prvega 10. septembra 1800 Matijo 
Koplana iz Velike Račne 20, starega 32 
let, in Uršulo Primic, stanovalko iz V. 
Račne, staro 35 let. Poslednji par, ka
terega je poročil 7. februarja 1820, pa 
sta bila Jože Hribar iz Velike Loke, star 
18 let, in Elizabeta Zrnec iz Velike Rač
ne 6, stara 21 let. Ker ženin ni bil pol
noleten, je predložil dovoljenje očeta. 
Jožef Prešeren je na Kopanju pokopal 
331 ljudi, največ leta 1815, ko jih je 
bilo 30, najmanj pa leta 1809, ko jih je 
bilo 6. Zadnja je bila Uršula Perme iz 

Velike Račne, stara 24 let, pokopana 
12. aprila 1820. 

V kaplanijo Kopanj je spadalo 6 vasi: 
Velika Račna (s Kopanjem), Mala Rac-
na (z gradom Čušperk, majerijo in Riht-
nikom), Sp. Slivnica (z boštanjsko pri
stavo Zavrh), Predole ter Velika Nova 
Gora in Gabrje. Koliko je v letih 1800 -
1820 bilo prebivalcev, ne vemo, pač pa 
je kaplan Anton Pestotnik, naslednik 
Jožefa Prešerna, zapisal, dajihje 1821. 
leta bilo 775. Glede na število hiš je 
bila največja vas Sp. Slivnica s 36 
hišami oz. 217 prebivalci, sledila je V. 
Račna s 27 hišami oz. 147 prebivalci, 
M. Račna s 26 hišami in 182 prebival
ci, V. Nova Gora z 20 hišami oz. 118 
prebivalci. Predole so štele 9 hiš oz. 
56 prebivalcev in Gabrje 7 hiš s 55 pre
bivalci. Skupaj je bilo 125 hiš, grad 
Čušperk in pristava Zavrh. 

Jakob Muller 



Arhheologija 

Pozna antika 
Devet krogov med nebesi in peklom - peti krog: 
Sožitje mesta s podeželjem in naravo 

To je čas od 4. do 6. st., čas od Dio
klecijana do naselitve Slovanov, kar 
obenem pomeni tudi spremembo 
družbene ureditve - sužnjelastništva je 
bilo konec, začel pa se je fevdalizem. 
To je obdobje zatona rimskega cesar
stva. V samo petdesetih letih pred priho
dom Dioklecijana na oblast se je za
menjalo kar 16 legalnih in več kot 50 
ilegalnih cesarjev. Dioklecijan je torej I. 
285 prevzel drŽavo, izčrpano od državljan
skih vojn. Sledila je korenita upravna, 
vojaška, gospodarska in še posebej dav
čna reforma. Vendar pa je bila cena vi
soka, saj je bil davčni pritisk na prebi
valstvo prevelik, verska reforma, s ka
tero je Dioklecijan hotel obračunati s 
krščanstvom, pa je doživela popoln po
lom. Sledila je šestletna državljanska 
vojna, ki seje končala I. 312 s popolno 
zmago krščansko opredeljenega Kon
stantina. Ta je leto dni kasneje razgla
sil tudi popolno versko svobodo. Na 
mesto politeistične rimske religije je 
stopilo krščanstvo in idejno, moralno in 
versko preželo Življenje v državi. Vendar 
pa je v obdobju Konstantinovih sinov 
zopet prišlo do regionaliziranja in ver
skih bojev znotraj svetovne Cerkve. Po
sledica so bile ponovno državljanske 
vojne in prav na našem ozemlju so po
tekali veliki spopadi cesarskih vojska 
(ena največjih in najpomembnejših sve
tovnih bitk je bila med poganskim Evge-
nijem in kršćanskim Teodozijem I. 394 
pri Vipavskem Križu). Kot da notranji 
spopadi ne bi bili dovolj, je Gotom I. 375 
uspelo katastrofalno poraziti rimsko 
vojsko in od Črnega morja prodreti vse 
do Julijskih Alp. S tem so se prejšnjim 
težavam priključile še nove - komaj obv
ladljivi zunanji sovražnik. Tudi 5. stoletje 
so zaznamovala krizna stanja, poglablja
la pa so se predvsem nasprotja med 
zahodnim in vzhodnim delom imperija. 
Ena izmed največjih katastrof 5. st. so 
bili prav gotovo Huni, ko so na pohodu 
l. 452 popolnoma porušili Akvilejo, za

tem pa zavzeli vrsto italskih mest. 0 
tem, kaj se je dogajalo na njihovi poti 
do Italije ne poroča noben vir, vendar 
pa si lahko predstavljamo, da tudi Pe-
tovii, Celei in Emoni ni bilo prizaneseno. 
Le nekaj let kasneje so na naše ozemlje 
prišli Vzhodni Goti, si po zmagi I. 489 pri 
reki Soci izbojevali dostop v Italijo ter v 
naslednjih letih izoblikovali svojo državo. 
V sredini 6. st. so našem ozemlju go
spodovali Langobardi, germansko pleme 
iz Panonske nižine, ki so se po I. 568 
odselili v Italijo. V tem času oz. malce 
kasneje pa so že pričeli priseljevati Slo
vani, ki so po I. 600 že vdirali v samo 
Italijo. Njihov prihod je povzročil dokončen 
propad še zadnjih ostankov antične civi
lizacije. Mesta so bila večinoma že ok. I. 
450 opuščena ali pa so se občutno 
zmanjšala, poselitvena jedra pa so po
stale utrjene višinske naselbine, ki pa 
še zdaleč niso mogle prevzeti vloge an
tičnih mest v celoti. 

Rimskih najdb je v naši občini kar 
nekaj: v cerkev na Gatini je vzidan na
grobnik, na griču v Grosupljem, kjer je 
danes cerkev sv. Mihaela, je bilo naselje, 
pri gradnji železniške postaje pa so odka 
pali najmanj 14 grobov. Pri Perovem so 
naleteli na ostanke ceste, vzhodno od 
vasi Polica so našli nekaj grobov, prav 
tako na Veliki Ilovi Gori, kjer je bilo odko-
panih 14 grobov. Tudi na njivah okoli 
Kopanja so večkrat naleteli na rimske 
grobove, prav tako južno od Velike Žalne, 
v Mali Žalni pa je v cerkvi vzidan nagrob
nik. Področje današnje občine Grosuplje 
v rimski dobi še zdaleč ni bilo tako po
membno, kot v starejši železni dobi. 
Najverjetneje je šlo za manjšo vas ob 
sicer eni najpomembnejših poti v impe 
riju: poti Emona - Neviodunim - Siscia (Lju
bljana - Drnovo - Sisak), po kateri je po
toval marsikateri cesar in po kateri so v 
oslabljeni imperij ob njegovem koncu 
vdirali Zahodni in Vzhodni Goti, Huni, Lan
gobardi in na koncu Slovani. 

Gregor Štibemik 

Grosupeljski spomin na drugo tisočletje 

Utrinki v odnosih med cer
kveno in posvetno oblastjo 
Ker se je posvetna oblast vedno bolj zavedala, da ji je edina resna 
tekmica cerkvena organizacija, jo je začela vedno bolj nadzirati. 
Sprejemala je nove predpise, ki so zahtevali celo, da morajo cerkve
nim predstojnikom pri njihovi izvolitvi dajati soglasje. 

1560 24. februarja je ljubljanski 
meščan Klombner pisal Trubarju v 
Kempten o protestantu Gregorju Vlaho-
viču, da bo postal prvi kranjski muče
nik zaradi vnetosti do oznanjevanja 
svoje vere. Protestanti so bili prepriča
ni, da proti Turkom ni boljšega orožja, 
kot če pridobijo ljudi za Lutrovo vero, 
kar pa se bo zgodilo le, če jo bodo spoz
navali v svojem jeziku. 

26. junija sta deželni glavar Jakob pl. 
Lamberg iz Boštanja in komtur 
nemškega viteškega reda Gabrijel Kreu-
tzer šla k škofu v Gornji Grad s prošnjo, 
"naj pusti Trubarja v stolnici pridigati ob 
času, ko stolni kanoniki tamkaj nimajo 
nič opraviti". Škof Seebach je odgovo
ril, da bi zaradi njega sicer lahko, ven
dar se mora ravnati po ukazu iz Rima. 

1562 - Herbart Turjaški je pregnal 
ropajoče Turke iz okolice Novega me
sta in jih pri Kostanjevici pognal čez 
vodo, kjer jih je več kot 100 utonilo. 

1564 je umrl kralj Ferdinand, Turki 
in kuga pa so še vedno razgrajali po 
deželi Kranjski. 

15. decembra seje zaradi Trubarjeve 
"Cerkovne ordninge" dvignilo veliko 
prahu. V dogajanje je posegel sam 
nadvojvoda Karel, ki je izdal ukaz, da 
se vsi tiskani izvodi izroče deželnemu 
glavarju Lambergu, Trubarja pa naj se 
izžene iz dežele. Ker je bila ravno takrat 
v deželi kuga, so ukaz prejeli šele fe
bruarja naslednje leto. Na ponovno 

prošnjo je Trubar ostal v deželi še do 
julija, a ni smel pridigati. 

Nadvojvoda Karel je želel dobiti 
škocjansko župnijo pod svojo oblast, 
kar so mu vneto preprečevali Turjača-
ni, ki so se sklicevali, da je bila žup
nija vseskozi njihova last. Župnija 
Šmarje ter posest, ki so jo imeli v ro
kah Lambergi, je ostala zvesta rimo-
katoliški veri. 

1566 - 1 8 . marca je umrl opat Neff. 
20. marca je bilo vse pripravljeno za 

volitve novega opata v Stični. Nasle
dnjega dne je v Stično prišel Jakob Lam
berg. Za predstojnika so izvolili šmar 
skega vikarja Janeza Zeisla, ki gaje pri 
poročil Lamberg in navedel, da je star 
okoli 45 let in že 26 let stiski profes. 
Te volitve so bile do takrat med prvimi 
volitvami, ki jih do tedaj niso poznali, 
kar naj bi bilo proti takratnim cerkve
nim redovnim pravilom. Ko sta reinski 
opat in deželni knez zvedela za volitve v 
Stični, sta bila v dilemi, ali naj potrdita 
volitve ali ne. Pozneje so ugotovili, da 
je novoizvoljeni opat sposoben, prime
ren in da so bile tudi volitve v skladu z 
redovnimi pravili. Glede potrditve prela-
ture pa so ugotavljali, da ne vedo. kako 
izgleda in da naj ob vizitacijah zahtevajo 
ustrezne dokumente v originalu ali pre
pisu. Naknadno so še ugotavljali, tudi 
če bi razpisali ponovne volitve, da bi bil 
za opata verjetno prav tako izvoljen Ja
nez. 

Veliko primerov kaže, da je mesto, 
ki ni živelo skupaj s podeželjem, slej 
ali prej prišlo v nerazrešljive konflikte -
običajno najprej s podeželsko okolico, 
nazadnje pa tudi znotraj samega sebe. 
Ljudje so si veliko prizadevali tudi za 
lepo in urejeno okolico. Tako grški filo
zof Strabo sporoča, daje bilo v mesta 
in podeželje vloženih veliko naporov za 
lepoto, urejenost in rodovitno zemljo. 
Za sožitje med ljudmi in z naravo pa je 
tako kot materialna podlaga pomemb
na tudi občestvena pripadnost. 

Pri Egipčanih lahko ugotovimo, daje 
bila družbena ureditev ob uvedbi 
splošnega faraonovega reda in poeno
tenega poveljstva v celi nilski dolini bolj 
podobna prostovoljni podpori kot prisi
li. Mogočnih obzidij delno tudi zaradi 
naravno zavarovane doline niso gradi
li. Kljub temu se je ta civilizacijska za
snova pozneje sprevrgla zasužnjevanje 
bližnjih ljudstev. 

Človek pa se je že zelo zgodaj v zgo
dovini srečal z "ekološkimi problemi" 
sobivanja. Dokler so bile gručaste vasi 
majhne, seje človeško in živalsko bla
to s pridom uporabljalo v prvobitnem 
sonaravnem kmetijstvu. Ko je bila bi
valna skupina prevelika, so začeli 
razmišljati o kanalizacijah, ki pa so 
vedno bolj ogrožale neposredno okoli
co pitne vode in pozneje tudi večjih rek. 
Če samo spomnimo, da so stranišča z 
odplakovanjem poznali že ob reki Ind v 
Harapejih in Mohendžo-Daru pred več 
kot 1500 leti p.n.š., pa v Babilonu, ali 
pa še v starejšem Uru, potem angleška 
stranišča vendarle niso tako velik izum. 

Rim naj bi imel ob začetku našega 
štetja že okoli milijon prebivalcev, kar 
je povzročilo, da so se morali poleg 
vodovodov lotevati tudi kanalizacijskih 
odplak, smeti, pa tudi pokopa umrlih 
someščanov. Ko je prišel na oblast 
cesar Avgust, so tem težavam name
nili nekaj več pozornosti. Tudi mrtvece 
odslej niso več pokopavali, ampak so 
jih sežigali. A četudi rimske kanaliza
cije (Cloaca Maksima, ki še danes služi 
svojemu namenu) kažejo napredek v 
civilizaciji, so dejansko človekov korak 
nazaj. 

V srednjem veku so vse negotovosti 
odpravljale cehovske organizacije in 
gorje tistemu, ki ni bil vključen v eno 
od njih. V današnjem času bi zelo težko 
našli podobne organizacije. Še najbolj 
so jim podobne banke in zavarovalni
ce, a so vseeno v dokaj nezavidljivem 
položaju, saj jim bodo ljudje v kratkem 
pripisali glavno krivdo za polom siste
ma. Samo špekulacije in vedno nove 
izmišljotine prerazporejanja uspešnosti 
v roke elitnim krogom ne bodo dolgo 
prepričevale ljudi o njihovi pravični vlo
gi. Naša družba predvsem po njihovi 
zaslugi vedno bolj boleha za megalo-
manstvom! 

Če pa še nekoliko soočimo podeželje 
z mestom z drugega zornega kota z ne 
preveč staro slovensko zgodovino (reci
mo samo od 15. stoletja dalje) in ugo
tovimo, da so se prav največji umetno
stni in znanstveni duhovi rodili na vasi, 
potem mesta na slovenskem niso tako 
pomembna za slovensko kulturo. Tega 
v zgodovini nastajanja drugih mest in 
poznejših držav ne bomo našli povsod, 
a se kaže, da so veliko lažje in dalj časa 
preživela tista mesta, ki so pritegnila k 
sodelovanju svoje zaledje. 

Pred leti smo ugotavljali, da je Gro
suplje "mesto betonskih škarp". saj si 

Takole lepo cvete Grosupeljščica (Breg) ob malomlačevskem mostu oziroma 
nekdanjem boštanjskem mlinu. Le od kod je te spomladanske rožice prineslo? 
- foto Marjan Šircelj st. 

jo je skoraj vsak postavil tudi na dokaj 
ravnem terenu. Danes postaja Grosu
plje "mesto dvometrskih ograj" in dru
gih varnostnih sistemov. Temu sledijo 
marsikje tudi na podeželju. Že po tem 
se vidi neke vrste zapiranje pred 
sovaščani in sosedi. Znano je. da Do 
lenjci do prejšnjega stoletja niso bili 
"zaplankani". Zato je ljudstvo veliko 
lažje preživelo številne preizkušnje, saj 
sta bili solidarnost in socialna pravič
nost dokaj visoko cenjeni vrednoti. Tudi 
zaradi tega so naši predniki v narodno 
zakladnico duhovno in materialno so
razmerno veliko prispevali, pa naj je šlo 
za obrambo pred Turki, gradnjo cerkva 
in svojčas pobrane relativno najvišje 
davke v vsej Kranjski deželi. 

Ekološki problemi so se v glavnem 
pojavljali pri uresničevanju oziroma 
"materializaciji" družbenih ideologij v 
različnih okoljih, še najbolj pa v času 
notranjih slabosti in duhovne plehko 
sti. Egiptovske nadloge, večkrat se 
ponavljajoča kuga v srednjem veku in 
cela vrsta bolezni v industrijskem času, 
pa nenazadnje bolezni sodobnega 
časa, so večji del posledica prav tega 
večnega problema, ki spremlja človeka 
vse od začetkov združevanja v mesta. 
Onesnaževanju vode sta se pridružila 
še onesnaževanje zemlje in celo zraka. 
Tako si človek žaga tri ključne veje. na 
katerih živi. 

0 ekoloških težavah v Grosupljem 
smo v našem časopisu že precej pisa
li, a se zadeve na tem področju pre

mikajo sorazmerno počasi. Ponovno je 
treba opozoriti na azbestozne vodovo 
dne cevi, nekontrolirano vsesplošno 
uporabo umetnih gnojil in škropiv v 
kmetijstvu, nedokončane kanalizacije 
po vaseh, premajhno osrednjo čistilno 
napravo in poplavljanje njenih bazenov 
ter neizdelano strategijo nadzora in 
ukrepov proti ekološkim onesnaže 
valcem. Vse te lokalne ekološke težave 
se še stopnjujejo v globalnem okviru 
onesnaževanja. Res pa je, da so se 
težave nabirale več let, celo desetletja, 
in da seje narava v nekaterih primerih 
že prilagodila na nove razmere. Mar 
niso strupeni klopi in komarji (pa ve
rjetno še kakšne druge mikroživalice) 
logičen zaključek te zgodbe? 

In če prav tu nadaljujem: Ali sem 
preveč vsiljiv, če za zaključek "petega 
kroga" predlagam, da naj se vsako leto 
spomladi pod okriljem občine in komu 
nalnega podjetja organizira čistilna 
akcija na območju vse občine pred 
vsem na in ob javnih površinah, ob 
močjih kulturne in naravne dediščine 
ter drugih površinah, ki so izpostavljene 
splošnemu onesnaževanju. V akcijo pa 
naj bi bilo vključenih čim več ustanov 
- od osnovne šole. društev, krajevnih 
skupnosti, pa do podjetij in drugih or 
ganizacij v občini? Kljub temu da bi bil 
to samo eden od korakov za prijaznejše 
okolje, pa bi bil to velik korak pri vz 
gajanju ekološke zavesti. 

Jože Miklič 

Lastnik VELIKEGA avtomobila ENOPROSTORCA - U J8 3 (varstvo osebnih poda
tkov) - je najprej prepleskal stanovanje in se nato odpeljal na izlet, ter "pustil 
svoj podpis" na robu Radenskega polja, ko se začne pot vzpenjati proti 
slivniškemu gradiču. - foto Marjan Šircelj st. 

Najbolj užaljeni kandidat ob teh voli
tvah Polidor de Montagnana, ki je bil 
tudi dedič po svojem umrlem stricu opa
tu Neffu, je Janeza očrnil na Dunaju in v 
Gradcu. Raztrobil je, da je poročen in to 
je prišlo na uho tudi kralju in deželnemu 
knezu Karlu II., ki je ponovno naročil 
Jakobu Lambergu, naj poizve o Janezo
vem življenju v Šmarju. Lamberg mu je 
odgovoril , da so mu razmere na 
Kranjskem dobro znane in tudi življenje 
nekdanjega šmarskega vikarja. Po vsej 

deželi naj bi bil znan kot dober gospo
dar in duhovnik, ki ljudem ni pridigal 
ničesar takega, kar bi škodovalo katoli
ški veri. 

Volitve so za samostan predstavljale 
veliko breme. Plačati je bilo treba 
kočijaže, obrtnike, uradnike, poslom, 
reinskemu opatu, za nakup daril, kuhar
jem, hlevskim hlapcem, vratarju, po-
grinjalcem miz. učitelju, kurjaču, advoka
tu, voznikom in konjenikom. Plačevalo 
se je v zlatem denarju, pa tudi z raznimi 

dragimi kamni in vrednimi predmeti. 
Po smrti deželnega glavarja Jakoba 

Lamberga še v istem letu je nato na
dvojvoda Karel imenoval za deželnega 
glavarja Herbarta Turjaškega. 

Jože Miklič 

Popravek: V prejšnjem prispevku 
Novi vek - nove težave je pri letnici 
1541 prišlo do zamenjave priimka 
stiškega opata. Pravilno je - Cerar. 

Za napako se bralcem opravičujem. 



Sestanek z društvi in 
klubi iz KS Grosuplje 

V četrtek, 15. 02. 2001, je bil na pobudo sveta KS Grosuplje sklican sesta
nek z društvi in klubi, ki delujejo na območju KS Grosuplje. Namen sestanka je 
bil, da društva in klubi predstavijo svoje delovanje ter svoje plane prireditev, 
predvsem tistih, ki bodo potekale v Grosupljem, ter morebitna skupna organi
zacija večje prireditve zainteresiranih društev ob krajevnem prazniku. 

V razpravi so se izoblikovali predlogi, da se sestavi skupni koledar delo
vanja društev, predvsem prireditev, da se ne bi dogajalo, da v kraju na isti 
dan potekata dve ali tri prireditve. Ker je veliko društev, ki imajo probleme s 
financami in se jim zatakne že pri oglaševanju, bi lahko KS Grosuplje sesta
vila koledar prireditev za vsak mesec vnaprej in ga objavila v Grosupeljskih 
odmevih - glasilu prebivalcev občine Grosuplje. Oglaševanje v koledarju pri
reditev v občino Grosuplje je brezplačno. 

Naslov, na katerega lahko pošljete svoje programe, je KS Grosuplje, Kolodvor
ska 5, lahko jih tudi pustite v nabiralniku ali pa prinesete osebno vsako sredo od 
15. - 1 7 . ure na sedež KS. Zaradi aktualnosti dogodkov bi morali gradivo dosta
viti najkasneje do prvega v tekočem mesecu, za izid številke v prihodnjem mese
cu / primer rok 01. 04. za dogodke oz prireditve v mesecu maju /. 

Tajnik KS Grosuplje, Boštjan Šest 

KOLEDAR 
PRIREDITEV 

april 
Društvo podeželskih žena 
SONČNICA 
Velikonočna razstava 

april 
Društvo gojiteljev malih 
pasemskih živali Grosuplje 
Preventivno cepljenje kuncev 
kokoši in golobov 

april 
Kulturno društvo PESEM 
Občinska revija pevskih zborov 

19. 4. 2001 
Društvo upokojencev Grosuplje 
Izlet .Salzburg z okolico 

26. 4. 2001 
Območno združenje borcev in 

udeležencev NOB Grosuplje, 
Slovesnost pri spomeniku prvih 

talcev v Ljubljanski pokrajini, 
Radohova vas 

27. 4. 2001 
Območno združenje borcev 

in udeležencev NOB Grosuplje, 
Koncert Partizanskega pevskega 
zbora, 

Osnovna šola Louis Adamič 

29. 4. - 2. 5. 2001 
Konjeniški klub Grosuplje 
Štiridnevni pohod po poteh 
Primoža Trubarja 

30. 4. 2001 
Društvo upokojencev Grosuplje 

Občni zbor društva 

Resnična zgodba 
o rumeni rutici 

September... Osnovna šola Louisa Adamiča ob Adamičevi cesti sredi Grosu
pljega, stara, kot ji radi rečemo. Otroci od 1. do 3. razreda, vključeni v podaljšano 
bivanje, so se po opravljenih domačih nalogah skupaj z učiteljicama odpravili na 
igrišče za šolo. 

Prvošolček Marko hodi domov ob treh. Pomagala sem mu obleci se vse, v 
čemer je tisti dan zjutraj prišel v šolo. Poravnala sem mu še rumeno rutico, da 
bo na cesti dovolj viden. In odšel je. 

Čez kakšnih pet minut seje vrnil: "Tovarišica, ne morem čez cesto, nihče mi 
ne ustavi." In komaj sedemleten je krivdo za ta neuspeli pozkus prečkanja Ada
mičeve ceste prevzel nase z besedami: "Pa ravno takrat hočem čez cesto, koje 
veliko prometa." 

"Čakaj, grem s teboj, ti bom pomagala." 
Greva do prehoda za pešce. Opazujem, kaj se bo zgodilo. Marko dvigne roko 

v znak, da bi rad prečkal cesto, držijo in čaka... Mimo vozijo avtomobili s konjički 
na registrskih tablicah. Gledam in ne morem verjeti: Nihče ne ustavi, čeprav 
vozijo počasi. Jezna stopim korak na cesto in z ostrim zamahom roke ustavim 

promet. In Marko gre lahko 
preko ceste in naprej proti 
svojemu domu. 

Hotela sem se potolažiti z 
mislijo, da seje to zgodilo slučaj
no, samo tisti dan. 

Naslednje dni sem do ceste 
še spremila Marka ali koga dru
gega. Takoj so lahko prečkali 
cesto le, če tiste trenutke ni bilo 
avtomobilov, drugače pa jim zle
pa ne ustavijo. Vozijo mimo, saj 
se jim najbrž mudi domov k 
svojim otrokom... 

Nekoč sem se pogovarjala s 
človekom, kije do smrti povozil 
pešca. Med razmišljanjem o kri
vdi mi je med drugim povedal: 
Naravno je hoditi peš. Človek 
ima vozilo zato, da hitreje pri
spe na cilj, nima pa zato več pra
vic. Pešec je prvi. 

Marko pa najbrž razmišlja: Kaj 
mi pomaga rumena rutica okrog 
vratu... 

Vozniki, pomagajte mi čimprej 
napisati zgodbo z nasprotno 
vsebino. 

Anka Fabjan 

Letno kar 40 ljudi 
potrebuje oskrbo na domu 

Eden od dejavnikov, ki je hkrati tudi 
stvarni pokazatelj, koliko je državi in 
njenim pristojnim institucijam mar za 
svoje prebivalce, je tudi skrb in pomoč 
družini na domu. Tudi v naši občini se 
vedno bolj zavedamo prisotnosti in 
naraščanja ostarelih in zdravstveno ne
močnih oskrbovancev oziroma tistih, ki 
bi tovrstno pomoč nedvomno potrebo
vali, pa je zaradi različnih vzrokov niso 
deležni. Nekateri od teh tudi zaradi 
mačehovskega odnosa občine do svojih 
prebivalcev. Ob tem velja samo spomni
ti na že večkrat premlevano in ogorčenja 
vredno dejstvo, da je občinski svet -
njegova zakonita večina - na lanskolet
nem sprejemanju proračunskega akta 
neusmiljeno oklestil namenska sredstva 
za socialne potrebe, ob tem pa se je 
denar neodgovorno trosil za ostale, tudi 
povsem nepotrebne dejavnosti. Veliko
krat poudarjena nota humanosti in zdra
vega socialnega odnosa do sočloveka 
seje v trenutku razpočila kot milni mehu
rček. Vse prevečkrat pozabljamo, da 
bomo morda tudi sami nekoč znašli v 
nehvaležnem položaju, ko bo naše člo
veka vredno bivanje odvisno od dobrote 
in usmiljenja sočloveka. Socilana oskr

ba na domu, kije zaenkrat še brezplač
na, se izvaja v primerih invalidnosti, sta
rosti in posledično majhne pokretnosti 
ali bolezenskih težav, v nekaterih prime
rih pa oskrba na domu lahko nadomesti 
tudi socilano varstvo. Pomoč poteka 
preko celega leta ali le krajši čas, na 
primer po odpustu iz bolnišnice, v času 
začasne odsotnosti svojcev, do nadome
stitve v domu za starejše občane ... Po
leg gospodinjske pomoči in vzdrževanja 
osebne higiene pa se uporabniku poma
ga tudi pri ohranjanju socialnih stikov. 
Poročilo o izvajanju programa "pomoč 
družini na domu" za leto 2000, ki ga je 
pripravila direktorica Centra za socialno 
delo v Grosupljem Jožica Matjašič, na
zorno prikazuje, da število uporabnikov 
omenjenega programa iz leta v leto 
narašča, starost teh ljudi pa se dviga nad 
sedemdeset ali osemdeset let. Število 
oskrbovancev se giblje med 37 in 40 
pomoči potrebnih, lani pa je bila pomoč 
nudena petdesetim uporabnikom; direk
torica pa je zabeležila tudi povpraševanje 
po časovno obsežnejših storitvah, ki pa 
jih v centru zaradi kadrovskega pri
manjkljaja ne morejo uspešno realizira
ti. Dve laični delavki, ki sta zaposleni za 

določen čas, sta zaradi razpršenosti oskr
bovancev, ki so poleg Grosupljega na
seljeni še v dvajsetih bolj ali manj od
daljenih zaselkih in vaseh, čas, name
njen vsakemu posamezniku, nujno od
meriti - čeprav normativ določa, da se 
laični delavec lahko dnevno posveti pe
tim uporabnikom. Tako obema delavka
ma zaradi razseljenosti oskrbovancev 
velikokrat primanjkuje časa za vitalne 
storitve, ker večino časa prebijeta na 
vožnji od enega do drugega uporabnika. 
Njun jutranjik se prične ob sedmi uri, ko 
se lotita nakupov v trgovini in lekarni, se 
posvetujeta z zdravstvenim osebjem in 
postorita vsakodnevno laično nego. Od 
desete ure dalje razvažata kosila - za 
nekatere edini dnevni obrok tople hrane 
- nato pa posodo, v kateri razvažata hra
no, tudi pomijeta, da bi se s tem pre
prečila možnost morebitne okužbe. V 
veliko primerih delavki centra za socialno 
delo oskrbovancem pomenita tudi edini 
stik z življenjem. Od 1. februarja dalje, 
kot je povedala direktorica Matjašičeva, 
pa je pomoč družini na domu prevzel dom 
starejših občanov, vendar bosta storitve 
še naprej izvajali isti laični delavki. 

Barbara Pance 

Prehrana in debelost 
Med hrano uvrščamo vse snovi, ki jih 

organizem potrebuje za svoje delovanje 
in zdravje. Torej, za življenje in rast. 

Sestavljena je iz enega ali več od 
petih osnovnih hranil: beljakovin, 
maščob, ogljikovih hidratov, mineralov 
in vitaminov. Čeprav je ne uvrščamo 
med hrano, je tudi voda življenjsko po
trebna, ker telesu pomaga učinkovito 
izrabiti hranila. Vlaknine imajo sicer 
majhno prehransko vrednost, vendar 
veljajo za pomembno sestavino zdrave 
prehrane. Hrana vsebuje poleg hranil še 
sestavine, kot so naravna barvila in aro
me, ki nimajo neposredne prehranske 
vrednosti, hrano pa napravijo okusno. 
Kakšne so osnovne naloge sestavin 
prehrane 

S hrano vnašamo v organizem sno
vi, potrebne za njegovo rast, obnovo in 
delovanje. 

Beljakovine skrbijo za rast in obnovo 
telesnih tkiv, ogljikovi hidrati in maščobe 
dajejo energijo, ki je potrebna za delo
vanje organizma in telesno dejavnost, 
ne smemo pa pozabiti tudi na pomem
bno funkcijo, ki jo imajo maščobe: de
lujejo kot nosilec za v maščobi topne 
vitamine A, D, E in K. Vitamini in mine
rali sodelujejo pri telesnih procesih, 
voda jih pospešuje, vlaknine pa skrbijo 
za pravilno delovanje črevesja. 

Vsaka od petih osnovnih skupin hra
nil opravlja v telesu specifično nalogo, 
ki ohranja zdravje organizma. Dnevne 
potrebe po posamičnih hranilih se med 
ljudmi razlikujejo in so odvisne od vr
ste dejavnikov, npr. starosti, spola in 
življenjskega sloga. 

Hrana nam daje moč, prinaša nam 
energijo, ki jo naš organizem posrka 
vase, jo pretvori, si jo prilagodi. Nekaj 
nakopičene energije pa porabi tudi za 
proces presnove. 
Kaj je debelost 

Debelost je skrajno stanje prevelike 
telesne teže. Razvije se, kadar prejme 
telo s hrano več energije, kot je pora
bi. Njena čezmerna količina, ki jo v telo 
vnesemo z maščobami, ogljikovimi hi
drati, beljakovinami in alkoholom, se v 
njem skladišči kot maščoba. 

Vzrokov za debelost je lahko več. Na 
prvem mestu seveda nepravilna prehra
na in premalo gibanja, poleg tega pa 
še dednost, temperament, apetit, 
razpoloženje in poredko tudi nepravil
no delovanje notranjih žlez. 

Vse razen zadnjega lahko starši pre
cej dobro uravnavajo in s tem tudi pre
prečujejo prekomerno redenje svojih 
malčkov. 

V prvem letu otrokovega življenja, so 
starši tisti, ki poskrbijo, da otrok dobi
va najboljše. Vtem obdobju sta materi
no mleko in pestra prehrana, ki temelji 
na uravnoteženi prehrani, najpomem
bnejša. Oblikovanje zdravih prehrambe
nih navad bi se zato moralo začeti že v 
zgodnjem otroštvu, saj seje slabih na
vad kasneje zelo težko znebiti. Pravilna 
prehrana zagotavlja primerno rast, poln 
razvoj telesnega in psihičnega potencia
la, preprečuje pojav deficitarnih stanj in 
omogoča nastajanje rezerv, ki jih lahko 
organizem izkoristi v obdobjih stresa. 
Zato je zdrava prehrana ključnega po
mena za otrokov razvoj. 

Nepravilna prehrana je v današnjih 
dneh najbolj pogost vzrok za neprimer
no telesno težo. Življenjski ritem nas 
peha v vse večjo uporabo hitro, indu
strijsko pripravljene in predelane hra
ne. Tako pripravljene jedi zgubijo veči
no hranilnih snovi, kot so vitamini, mi
nerali, encimi, antioksidanti in druge, 
ki so nujno potrebne človekovemu or
ganizmu. V jedilnike se premalo ali nič 
vključuje sa
dje in zelenja- / 

Prehranski strokovnjaki priporočajo 
upoštevanje prehranske piramide, s 
katero se pri načrtovanju in sestavljanju 
obrokov najlaže približamo želenemu 
razmerju posameznih hranil, za katere 
danes velja, da so najprimernejša. 

Delež energije iz posameznih hranil
nih snovi pri uravnoteženi prehrani naj 
bi bil zastopan pri ogljikovih hidratih 50-
60% kalorij, (žita in žitni izdelki: različ
ne vrste kruha, testenine,..., krompir; 
beljakovinah 12% kalorij, (mleko in 
mlečni izdelki, meso in mesni izdelki, 
ribe, jajca) in maščobah do 30% kalo
rij, (maščobe, olja, slaščice); hkrati pa 
pravilna prehrana vsebuje še veliko 
sadja in zelenjave, suhih stročnic in 
vlaknin. 

TVOJA ZDRAVILA 
NAJ BODO HRANA IN 
TVOJA HRANA 
NAJ BO ZDRAVILO. 
Hipokrat 

Patricija Šerbel Kos 
Vodja prehrane in ZHR 

v WZ Kekec 

va,. . . hkrati 
pa se prema
lo zavedamo 
posledic, ki 
jih prinaša 
taka prehra
na. 

Novejša 
spoznanja o 
prehrani po
trjujejo, da 
taka enostra-
nost v prehra
ni ne ustreza 
človeškemu 
organizmu in 
zaslediti je 
velik porast 
bolezni srca 
in ožilja, povi
šan krvni pri
tisk, nekate
re vrste ra
ka ki jih 

povzročata 
prav neurav
notežena pre
hrana in ne
zdrav način 
življenja. 

In kakšna 
naj bi bila 
uravnotežena 
prehrana: 

U I l i l i i s.i 
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Ci JRF 1 
<l.<>.<»,, Grosuplje H Y u n o m 
PRODAJA NOVIH IN RABLJENIH VOZIL 

S O D O B E N S E R V I S 
HITRI SERVIS TUDI ZA DRUGE ZNAMKE 

VOZIL 
PRODAJA MOTORNIH KOLES IN SKUTERJEV 

FINANCIRANJE NAKUPA NOVIH IN 
RABLJENIH VOZIL DO 5 LET 

MENJAVA STARO ZA NOVO, KOMISIJSKA 
PRODAJA VOZIL 

PRODAJA MOBILNE TELEFONIJE IN 
NAROČNIŠKIH PAKETOV*M0B1TE1 * 

BREZPLAČNA VLEČNA SLUŽBA ZA 
STRANKE 

LJUBLJANSKA ( .66, 1290 GROSUPLJE 
PRODAJA VOZIL: 01*786 47 12 
SERVIS VOZIL: 91*786 07 88 

FAX: 01*786 07 89 
E-MAIL: hb.cubej(o;:siol.net 

PONEDELJEK- PETEK od 7 do 17 URE 
OB SOBOTAH OD 8-12 URE 

Zavod za prostorsko, 
komunalno in 
stanovanjsko urejanje 
Grosuplje, d.o.o. 

POSREDUJEMO PRI PROMETU Z 

NEPREMIČNINAMI 
- ZAGOTAVLJANJE VARNEGA NAKUPA, 
PRODAJE IN ODDAJE NEPREMIČNIN 

- CELOVITA PONUDBA NEPREMIČNIN 
ZA NAKUP, PRODAJO IN NAJEM 

- SKLEPANJE KUPOPRODAJNIH 
POGODB IN ZEMLJIŠKOKNJIŽNI PREPIS 

- CENITEV NEPREMIČNIN 

- POMOČ PRI PRIDOBIVANJU 
DOKUMENTACIJE ZA GRADBENO 
DOVOLJENJE 

- PROJEKTIRAMO STANOVANJSKE, 
POSLOVNE IN GOSPODARSKE 
OBJEKTE 

TELEFONI: 01 / 786-30-78, 
786-05-42,786-05-43, 

GSM: 041/683-532. 



ŠAH - MLADINSKO PRVENSTVO 

Črna kronika - policija svetuje 

Center za 
socialno 
delo 
Grosuplje 

obvešča vse dosedanje prejem
nike otroškega dodatka ter vse, ki 
želijo to pravico uveljaviti na novo, 
da morajo do 31.3.2001 pri Centru 
za socialno delo Grosuplje, Tabor
ska c. 13, Grosuplje, vložiti vlogo -
izpolnjen obrazec 8 ,41 DZS d.d. 
Založništvo tiskovin. 

Vlogo za uveljavljanje otroškega 
dodatka morajo oddati na novih 
obrazcih, tiskanih za leto 2001. V 
kolikor so že kupili in izpolnili staro 
vlogo, kjer se podatki nanašajo še 
na leto 1999, morajo k tej vlogi 
priložiti prilogo k obrazcu - Vloga za 
uveljavitev otroškega dodatka, ka
tero ravno tako tiska DZS d.d. 
Založništvo tiskovin in jo je mogoče 
kupiti v ustreznih prodajalnah. 

Vlogo za uveljavljanje otroškega 
dodatka lahko prinesejo osebno na 
Center za socialno delo Grosuplje 
ali jo pošljejo po pošti. Priporoča
mo, da po pošti poslane vloge od
dajo priporočeno, ker le tako prido
bijo ustrezno dokazilo o oddaji 
pošiljke. Vloge je potrebno izpolniti 
z zahtevanimi podatki, pri čemer naj 
upoštevajo navodila, priložena 
obrazcu, ter priložijo zahtevana do
kazila. Vpišejo naj tudi številko 
odločbe, če že prejemajo otroški 
dodatek oziroma naj vpišejo, da vla
gajo vlogo prvič. Dodatna pojasnila 
v zvezi z otroškim dodatkom lahko 
dobite po telefonu: 781-80-52. 

CSD Grosuplje 

Kašelj 
Kašelj je refleksno dejanje, ki je po

sledica draženja ali vnetja sluznice v 
grlu in sapnicah. Delimo ga na produk
tiven kašelj, kadar izloči sluz ali izplju-
nek, in neproduktiven ali suh, kadar ga 
ne. Produktiven kašelj je način orga
nizma, da odpre s sluzjo zamašene 
dihalne poti. Neproduktiven, dražilni 
kašelj je treba pomiriti. 

Naštejmo nekaj možnih vzrokov za 
nastanek kašlja: 

PREHLAD - je virusna okužba, ki po
vzroča vnetje sluznic nosu in žrela. 

BRONHITIS - je akutno vnetno obo
lenje sluznic v sapniku in v manjših 
dihalnih poteh v pljučih. Kašelj pri 
bronhitisu je sprva suh, globok, po 
nekaj dneh sledi izkašljevanje belka-
sto-Zilave sluzi, lahko se sliši hropeče 
dihanje. 

PLJUČNICA - je vnetje pljučnih tkiv, 
zlasti pljučnih mehurčkov - alveol. 
Lahko sledi kot zaplet pri prehladu ali 
bronhitisu, včasih se pojavi tudi nena
doma. Povzročajo jo virusi ali bakterije. 
Kašelj pri pljučnici je lahko suh/glasno 
lajajoč ali kratek, sunkovit in boleč. 

HUDA GRIPA - influenca je močno 
nalezljiva virusna bolezen z vročino, ki 
se prenaša s kapljično okužbo npr. pri 
kihanju in kašljanju. 

KAJENJE - povzroča ponavljajoči se 
kašelj. 

TUJEK V DIHALIH - lahko povzroči 
krčevito lovljenje zraka in močan kašelj, 
ki naj bi preprečil dušenje. Če tujka ne 
moremo sami odstraniti, poiščemo 
zdravniško pomoč. 

BRONHIALNA ASTMA - ponavljajoči 
se napadi težkega dihanja, spremljani 
z značilnim piskanjem. Bolezen se po
gosto začne v otroštvu. Glavni simpto
mi astme so: sopenje, piskanje v pr
sih, včasih suh kašelj pri naporu. 

RAK PLJUČ in drugi tumorji zračnih 

ZABITI 
ni treba 

veliko IMETI 

Teče reka življenja 
danes k IMETI naproti 

in BITI potone 
na njenih poteh. 

Kot ribice mrtve 
nosi nas reka, 

na gladini življenja 
ustavi najmanjša prepreka; 

mrhovinarjem lačnim 
smo hrana vsak dan. 

Ne pusti se, človek, 
tej reki prekleti! 

Zaplavaj pogumno 
po svoje drugam. , 

K BITI zaplavaj! 
Naj IMETI ti bo 

le sredstvo plavalno... 
Naj ne bo pretežko! 

Pogumno zaplavaj, 
se reke ne boj, 

pogumni potegnejo 
vse za seboj. 

Mojca Kastelic 

poti povzročajo najprej zmeren kašelj, 
ki postane kasneje hujši, pojavi se tudi 
krvavkast izpljunek. 

Nekatera zdravila imajo kot stranski 
učinek delovanja naveden kašelj. 

Včasih se razvije kašelj kot živčna 
reakcija na stres, zlasti pri otrocih. 

KAKO IN KDAJ ZDRAVIMO KAŠEU? 
Navadno zadoščajo zdravila - ekspek-

toransi, ki olajšujejo in pospešujejo 
izkašljevanje, blažijo draženje, spro
ščajo krče in vplivajo na sluz, da po
stane bolj tekoča. 

ZDRAVILNA ZELIŠČA, ki jih v ta na
men najbolj priporočamo, vsebujejo 
sluz, s katero obdajo dihalne poti in s 
tem zmanjšujejo draženje na kašelj. 
Naštejmo nekatera: 

SLEZ, NAVADNI (ALTHAEA OFFICINA-
LIS) - ljudsko ime AJBIŠ. Cveti od ju
lija do septembra po vlažnih krajih 
Štajerske in Prekmurja. Nabirajo ko
renine (Radix althaeae), liste (Folium 
althaeae) in cvetove (Flos althaeae). 
Slez vsebuje predvsem sluz, tudi čre-
slovine, pektin, sladkor. Pravilna pri
prava zdravilnih rastlin, ki vsebujejo 
sluz, je hladna priprava. Slezove ko
renine ali liste namakamo v hladni 
vodi 8 ur, odcedimo in šele nato čaj 
pogrejemo. Tako pripravljen čaj zelo 
ugodno učinkuje pri kašlju (redči sluz 
v dihalih in pomirja kašelj). Iz sleza 
pripravljamo tudi sirup (Sirup althae
ae). Pri vnetju sluznic v ustih, grlu in 
požiralniku se uporablja slezov čaj za 
grgranje. 

TRPOTEC, OZKOLISTNI (PLANTAGO 
LANCEOLATA) - je travniška rastlina. 
Cvete od maja do začetka septembra. 
Nabiramo liste (Herba ali Folium plan-
taginis). Trpotec v obliki sirupa (Sirup 
plantaginis) najbolj priporočamo pri 
boleznih dihal. Miri kašelj in pospešuje 
izkašljevanje, pomaga pri bronhitisu. 

TIMIJAN (THYMUS VULGARIS) - ma
terina dušica. Domovina timijana je 
Sredozemlje. Cvete maja in junija.V 
lekarništvu poznamo vrtni timijan (Her-

Med 24. februarjem In 2. marcem je 
v Mariboru potekalo državno prvenstvo 
mladincev in mladink v različnih staro
stnih kategorijah. 

To prvenstvo je za mnoge igralce v 
celem letu najpomembnejše tekmo
vanje, saj odloča o potnikih za svetov
na in evropska prvenstva. Prvi v posa
meznih kategorijah si prislužijo bivanje 
na svetovnem, drugi pa na evropskem 
prvenstvu. V starostnih kategorijah do 
10,12 in 14 let sodeluje v vsaki grupi 
10 igralcev, ki se na prvenstvo uvrstijo 
po ratingu ali pa čez gosto sito kvali
fikacij v katerih igra več sto igralcev iz 
vse države. V kategorijah do 16 in 18 
let ni takšne množičnosti in je prven
stvo odprto. 

Med mladinci do 14 let sta nas za
stopala 13 letni Jure Zorko iz Šmarja 
in 14 letni Marko Srebrnič iz Grosuplja. 
Prvenstvo v tej skupini je bilo zelo ize
načeno in napeto, na vrhu pa je pro
stor samo za enega. Zasluženo je sla
vil Luka Lenič iz Domžal pred Samom 
Štajnerjem iz Krškega. Tretji je bil Jure 
Zorko in četrti Marko Srebrnič. Jure je 
z tretjim mestom dosegel lep uspeh, 
čeprav najbrž ni povsem zadovoljen z 
uvrstitvijo. Marko, ki nas je v preteklo
sti že razvajal z prvimi mesti pa z 
doseženim četrtim mestom prav goto
vo ni zadovoljen. 

Med mladinkami do 18 let nas je 
zastopala 17 letna Ana Srebrnič iz Gro
suplja. 

Med mladinkami do 18 let je bila 
razred zase 17 letna Ana Srebrnič iz 
Grosuplja. V skromni konkurenci je 
kljub spodrsljaju, ki si gaje privoščila 
v prvem kolu na koncu premočno zma
gala pred Matejo Kljun iz Loške doline 
in Karmen Orel iz Škofje Loke. 

Vojko Srebrnič 

ba thvmi). Je izredno aromatična rastli
na, ki vsebuje eterična olja s 50 % ti-
mola. Pijemo čaj ali sirup (Sirup thv
mi). Blaži kašelj in pomaga pri 
izkašljevanju. Miri krče gladkih mišic 
dihal, zato ga pijemo ob krčevitih 
oblikah kašlja. 

SLADKI KOREN (GLYCYRRHIZZA 
GLABRA)-likviricija. Je močan plevel, ki 
raste pri nas na obsončnih in suhih 
področjih južne Primorske. Cveti od ju
nija do julija. Vsebuje sladki saponin 
"glicirizin", ki dobro mehča sluz in zelo 
olajšuje izkašljevanje. Pomaga tudi pro
ti hripavosti. 

LAPUH, NAVADNI (TUSSILAGO FAR-
FARA) Rad ima vlažna, ilovnata tla ob 
jarkih, ob bregovih potokov in rek in 
sončno lego. Cvete marca in aprila. 
Nabiramo cvetje (Flores farfarae) in li
ste (Folia farfarae). Vsebujeta rastlin
sko sluz. Miri kašelj, posebno se ob
nese pri dolgotrajnem kašlju. 

Ob naštevanju mnogovrstne upora
bnosti zdravilih zelišč ne pozabimo 
omeniti še MEDU in njegovo zdravil
no moč. Za astmatike je zvečer pra
vo okrepčilo 1 čajna žlička medu, 
dobro pomešanega z nastrganim hre
nom. Pri oteklih bezgavkah grgramo 
mlačen žajbljev čaj, sladkan z me
dom. Zoper hripavost lahko pijemo z 
medom oslajen lipov čaj. Zoper kašelj 
pijemo čaj lapuha, navadnega sleza, 
trpotca, materine dušice, sladkane-
ga z 1-2 žličkama medu na skodelico 
čaja. 

Kašelj je spremljajoč dejavnik neka
terih bolezni. Zdravila za le te predpiše 
zdravnik, kot samopomoč pa priporoča
mo pitje čajev ali sirupov za izkaš
ljevanje. V primeru, da se boste odločili 
za samozdravljenje, vam bomo na 
vprašanja odgovorili in svetovali farma
cevti v lekarni. 

VAŠE ZDRAVJE JE 
TUDI NAŠA SKRB! 

Dragana Žitnik, mag. farmacije 

JAVNI RED IN MIR 
Policijska postaja Grosuplje je fe

bruarja 2001 na območju občine Gro
suplje obravnavala 17 kršitev zoper ja
vni red in mir. Od tega je bilo 12 kršitev 
storjenih v zasebnih prostorih, 5 pa na 
javnem kraju. Razlogi za omenjene 
kršitve so zelo različni od družinskih 
prepirov do sosedskih prepirov in 
pijančevanja ter preglasne glasbe tako 
v zasebnih kot gostinskih prostorih. 

KAZNIVA DEJANJA 
Obravnavali smo 26 različnih kaznivih 

dejanj, ki so bila storjena na celotnem 
območju občine Grosuplje. Najpogostej
ša so kazniva dejanja tatvin, vlomov in 
poškodovanja tuje stvari. Vlomi so najpo
gosteje izvršeni v nočnem času, predv
sem v zgodnjih jutranjih urah, še vedno 
beležimo vlome v vikende na območju 
občine Grosuplje, predvsem na območju 
Police. Iz vikendov storilci odnesejo vse, 
kar je vrednega in se da prodati ali upo
rabljati. Prav tako se občasno še poja
vljajo vlomi v vozila in to predvsem ob 
petkih in sobotah v samem naselju Gro
suplje. V mesecu februarju so bili prijeti 
tudi storilci več kaznivih dejanj, ki so 
vlamljali v vikende na območju Grosu
plja in Ivančne Gorice, zoper njih so bile 
podane kazenske ovadbe prav tako pa 
so jim bili zaseženi ukradeni predmeti, 
ki so bili vrnjeni lastnikom. 

Vsi občani, ki bi karkoli vedeli o 
kakšnem kaznivem dejanju ali promet
ni nesreči, ali če bi opazili storilce na 
delu oziroma begu, naj to sporočijo na 
policijsko postajo PP Grosuplje ali na 
telefon št. 113. Vsaka informacija, ki 
bi kakorkoli pripomogla k izsleditvi sto
rilca, je dobrodošla. Prav tako pa bomo 
z boljšim sodelovanjem med policijo in 
lokalno skupnostjo-občani dosegli, da 
se bodo varnostne razmere izboljšale, 
hkrati s tem pa tudi občutek varnosti 
občanov. 

PROMETNA VARNOST 
Opravili smo tudi oglede 21 promet

nih nesreč z materialno škodo in tele
snimi poškodbami. Največ prometnih 
nesreč se še vedno pripeti zaradi ne
prilagojene hitrosti voznikov in so po
sledice pri teh prometnih nesrečah 
najhujše. Drugi najpogostejši vzroki so 
še vedno: nepravilna stran in smer 
vožnje, izsiljevanje prednosti in neustrez
na varnostna razdalja. Največ promet
nih nesreč se zgodi v času, ko občani 
hodijo v službo ali iz nje ter ob slabih 
vremenskih razmerah. Pogoste so tudi 
prometne nesreče na parkirnih prosto
rih, kjer vozniki pri premiku z vozilom 
niso dovolj pozorni pri vzvratni vožnji. 
Največ prometnih nesreč se zgodi na 
regionalni cesti št. 646 Šmarje-Sap -
Grosuplje ter v samem naselju Grosu
plje. Prav tako se je večji del prometnih 
nesreč zgodilo v času, ko je začelo 
snežiti in se je ceste oprijemal sneg. 

Policijska postaja Grosuplje vsakod-
nevo izvaja poostreni nadzor nad cest
nim prometom na celotnem območju 
občine Grosuplje, posebno pozornost pa 
posvečamo kontroli hitrosti, seveda 
pa ostalih kršitev ne zanemarjamo. 

V mesecu marcu bo policijska postaja 
Grosuplje izvajala kontrolo hitrosti z la
stnim radarjem na celotnem območju 
občine Grosuplje, predvsem pa na od
sekih cest, kjer se dogajajo prometne 
nesreče oziroma tam, kjer so prekorači
tve hitrosti največje in najbolj pogoste. 
Vozniki naj vozijo v skladu s cestno-pro-
metnimi predpisi ter prilagodijo hitrost 
vožnje vremenskim razmeram ter osta
lim trenutnim dejavnikom, ki kakorkoli 
vplivajo na potek prometa. Tako bodo 
pripomogli k boljši prometni varnosti in 
predvsem k manjšemu številu promet
nih nesreč. 

Policijska postaja Grosuplje 
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Ni smrt tista, ki nas ločuje. 
In življenje ni, ki druži nas... 

ZAHVALA 

Vsem, ki ste z nami delili 
žalost ob smrti naše ljube 
mame in žene, 

ANTONIJE 
DREMEU 

iz Bičja 
se prisrčno zahvaljujemo. 

Ker bi z naštevanjem vseh, ki 
ste s svojo prisotnostjo poča
stili njen spomin in hkrati nam 
žalujočim odnesli košček žalo
sti, lahko koga nehote spusti
li, vam v tej obliki izražamo 
našo hvaležnost. 

Žalujoči: mož Jože, 
sin Jože z družino, 

hčerka Ana z družino, 
hčerka Ivanka in 

sin Marjan. 

ZAHVALA 

Ob izgubi drage mame 

FRANČIŠKE 
KNEZ 

iz Grosupljega 

se iskreno zahvaljujem vsem, 
ki ste jo pospremili na njeni za
dnji poti in mi ob teh težkih tre
nutkih stali ob strani. Vsem se 
zahvaljujem za darovano cvetje, 
sveče in izrečeno sožalje. Pose
bej se zahvaljujem sosedom za 
darovano cvetje in vso pomoč 
ob pripravah na pogreb, g. žup
niku za lepo opravljeno pogreb
no mašo in pogrebni obred, čla
nom PGD Grosuplje za pomoč 
pri pogrebu in moškemu pe
vskemu zboru iz Račne za ubra
ne pesmi. 

Zahvaljujem se tudi vsem, ki 
ste jo obiskali in bodrili v času 
njene bolezni, sestrama Janji 
in Romani iz patronažne službe 
ter drugemu medicinskemu 
osebju ZD Grosuplje za pomoč 
in oskrbo pri lajšanju njenega 
trpljenja. 

Posebna zahvala pa velja 
tudi ge. Mariji Predalič, ki je za 
njo ljubeznivo skrbela ves čas 
njene bolezni. 

Božo Knez 

Grenko je spoznanje, da 
našega ljubečega moža, 

očija in dedija 

FRANCIJA 
NOVAKA 
ni več. 

Kljub težkim trenutkom 
nam ostaja spoznanje, da ni
smo ostali sami. 

Iskreno se zahvaljujemo 
vsem krajanom KS Račna, 
sorodnikom, sosedom in 
vsem, ki ste darovali cvetje, 
sveče in ga tako številno po
spremili na njegovi zadnji 
poti. 

Posebna zahvala velja go
spodu Jožetu Valentinčiču za 
ganljive besede ob slovesu. 

Vsem še enkrat iskrena 
hvala! 

Žalujoči: žena Marija, 
hčerki Nataša in Mateja 

z družinama. 

ZAHVALA 

Vsak naj svojo vlogo 
v življenju tako igra, 
da, ko zastor pade, 
kesanja ne pozna. 
Alojz Antončič 

Uslišana je bila vaša vsakodnevna 
molitev: "Bog mi daj to noč preživet', 
pa zdrav umret'!" Nikoli niste poznali 
in priznali polovičarstva na svoji 
življenjski poti in do zadnjega srčno lju
bili naravo in svojo slovensko vas -
Dolenjsko. 

Nepričakovano, a za vedno, je zaspal naš 
oč, ata, brat, stric, svak in tast 

ALOJZ ANTONCIC -
Hribski Lojz - Štrajfnik. 

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom, rojakom, znan
cem, sokrajanom, sodelavcem Psihiatrične klinike Ljubljana in kolegicam 
Zbornice zdravstvene nege Slovenije, ki ste nam pisno ali ustno izrazili 
sožalje, darovali cvetje, sveče in maše v njegov spomin ter ga pospremili na 
njegovi poslednji poti, nam pa neslišno sporočili, da nismo sami. 

Hvala kaplanu g. Mraku in PGD Grosuplje za opravljen pogrebni obred, 
predsedniku g. Zdravku Permetu pa za izrečene zadnje besede preminu
lemu članu. Prisrčna hvala sosedu g. Branetu Žitniku za iskren, pošten 
in vsebinsko bogat oris njegove življenjske poti. Za omilitev najgloblje in 
nevidne bolečine pa prisrčna hvala dobrepoljskemu pevskemu zboru pod 
vodstvom g. Toneta Šinkovca, ki ste z žametnimi glasovi spremljali po
grebno mašo in pot k odprtemu grobu ter mašo ob sedmini, ki jo je za 
strica in botra daroval p. Peter Lavrih, o.f.m. 

Oč, pogrešam vaš glas, zaupanje, bodrilno in pritrdilno besedo, 
ata, s ponosom bova nosila vaše poreklo. 

hči Irma z Borutom in Juretom in drugo sorodstvo 
Grosuplje, februar 2001 

ZAHVALA 

Kljub vsej naši neizmerni ljubezni, je 
na pragu pomladi za vedno zaspala 
naša ljuba mami, mama in prababica 

MARIJA KNEP 
iz Grosupljega 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom, 
sodelavcem za izrečeno sožalje, za cvetje in sveče, za lepe misli o naši 
mami, za topel stisk roke. 

Posebej se zahvaljujemo nekdanjim sodelavkam, g. Trefaltu, ge. 
Tavčarjevi za sočutne besede in pevcem žalskega Moškega pevskega 
zbora Samorastnik. Lepa hvala tudi g. župniku dr. Šuštarju za poslovilni 
obred in tolažilne besede slovesa. 

Še enkrat hvala vsem, ki ste imeli našo mamo radi in ki ste jo v tako 
velikem številu pospremili na njeni zadnji poti. 

Njeni: Milena, Cvetka, Lidija in Jože z družinami. 

Tja v gozd bi šel zato, 
da tam na mehki mah bi legel 

in svetle bi oblake pasel, 
zroč v nebo. 

Če le ne bo 
ta gozd se preje zarasel 

in moj pogled tako prestregel, 
da zrl bom le v temo, 

(K.ERDLEN) 

Ob nenadni zgubi našega dragega moža, očeta in dedka 

FRANCETA IVANCA 
iz Velikih Lipljen 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom prijateljem, sosedom, 
znancem in vsem drugim, ki ste nas v teh težkih trenutkih tolažili in 
stali ob strani. Hvala vsem za izrečena ustna in pisna sožalja, za daro
vano cvetje, sveče, maše, darove za cerkev ter vsem vam, ki ste mu v 
tako velikem številu izkazali spoštovanje in ga pospremili na njegovi 
zadnji poti. Prisrčna hvala Alojzu in Kocjanu Ivane, ki sta prišla iz Kana
de pospremiti svojega brata na zadnjo pot. Posebna zahvala pogreb-
cem, cerkvenemu pevskemu zboru, župniku Jožetu Razingerju in An
dreju Šmucu za opravljen poslovilni obred. 

Hvala vsem, ki ste ga imeli radi in se ga boste spominjali. 

Njegovi: žena Anica, 
otroci Franci, Silvo, Anica z družinami in sorodniki 

Smučarski teden 
V času zimskih šolskih počitnic je bil že devetič zapored tečaj smučanja na 

Cerknem v organizaciji Ambrosia d.o.o. in športne trgovine Olimpic sport iz Gro
supljega. Organizator že vsa leta sprejema udeležence s področja Upravne eno
te Grosuplje in jim tudi omogoča prevoz iz vseh treh občin. Letos je bila na 
tečaju in prostem smučanju zbrana pisana druščina. Največ je bilo prisotnih 
osnovnošolcev, nekaj srednješolcev in nekaj družin. Tečaji so potekali v treh 
različnih skupinah pod strokovnim vodstvom učiteljev smučanja. Tečajniki iz 
prejšnjih let pa so smučali samostojno. Za zaključek pa je zadnji dan sledil 
preizkus znanja smučarskih spretnosti za vse udeležence. Zaradi dobre organi
zacije in prijaznega športnega vzdušja nekateri smučarji radi ponovno prihajajo 
vsako leto znova. Navdušeni udeleženci so si obljubili, da se srečajo tudi priho
dnje leto, ko bo deseto leto smučarije z Ambrosio d.o.o in Olimpic sportom. 

Uroš Perme 

Še skupinski posnetek. - foto: Uroš Perme 



25 let KD Grosuplje 

30. 1. 1976 je bilo ustanovljeno Kole
sarsko društvo Grosuplje in vpisano v 
register pod zaporedno številko 02-6/76. 
To je datum, ko se je pričelo v Grosu
pljem organizirano delo na področju tek
movalnega in rekreativnega kolesarjenja. 

Kolesarska tradicija v Grosupljem 
sega v daljne leto 1960, ko je Grosu-
peljčan Franc Škerlj začel uspešno tek
movalno kariero. Med rezultati, ki jih je 
v svoji bogati karieri dosegel, je bila tudi 
zmaga na dirki po Jugoslaviji. S svojim 
zgledom je prispeval velik delež pri po
pularizaciji kolesarjenja in kolesarske
ga športa. Leta 1976 je z nekaj so
mišljeniki ustanovil Kolesarsko društvo 
Grosuplje. Za prvega predsednika je bil 
izvoljen g. Jože Nered. Formirane so bile 
tekmovalne skupine v različnih katego

rijah: pionirji, mlajši mladinci, starejši 
mladinci in veterani. V letu 1977 so se 
udeležili 19 dirk in že po prvem letu 
delovanja prispevali člana v slovensko 
reprezentanco. Kvaliteta tekmovalcev je 
vsako leto rasla in leta 1978 je ekipa 
Kolesarskega društva Grosuplje v izre
dno močni konkurenci takratne Jugosla
vije na dirki cestnega prvenstva v Spli
tu osvojila odlično 8. mesto. Velik na
predek v kvaliteti je bil viden predvsem 
pri mladih. Leta 1980 so se pionirji 
udeležili 17 dirk in kar 10-krat zmagali. 
Ker se je število članov iz leta v leto 
večalo, se je postavljala vse večja po
treba po trenerskem kadru. V okviru 
društva so začeli šolati svoje trenerje 
in s tem postavili temelje grosupeljske 
kolesarske šole. V teh letih je bila zelo 
aktivna tudi veteranska sekcija inje leta 
1984 štela 52 članov. Veteranski vrhu
nec je bil leta 1987 z udeležbo na 19. 
svetovnem prvenstvu veteranov v St. 
Johanu. 

Tekmovalno-kolesarski bum je trajal 
do leta 1990, ko je na občnem zboru 
društva padla odločitev, da zaradi fi
nančnih, prostorskih in kadrovskih težav 
prenehajo s tekmovalnim kole
sarjenjem. Delo društva seje usmerilo 
v rekreativno kolesarjenje. 

Najopaznejše delo društva se je izka-

Dirka po ulicah Grosupljega 1981, start skupine "Pionirji C" 

zovalo na področju organizacije različ
nih tekmovanj in prireditev. Z odliko so 
v letih od ustanovitve do leta 1989 or
ganizirali petnajst dirk po ulicah Grosu-
plja, s povprečno udeležbo 180 tekmo
valcev iz Slovenije in Jugoslavije. Zelo 
odmevne so bile organizacije štirih 
državnih prvenstev novinarjev v kole
sarjenju. Leta 1983 so organizirali 6. 
športne igre obrtnikov Slovenije. Od leta 
1983 do 1989 so pripravljali kolesar
ske prireditve v spomin ing. Vinka Per-
neta. V letih 1993 do 1996 so organizi
rali zelo priljubljen Kolesarski maraton 
Zupet. Organizirali so družinske izlete, 
klubske dirke, obrtniška srečanja in 
različne kolesarske akcije po občini Gro-

Dirka po ulicah Grosupljega 1988 

suplje. Velik prispevek pri razvoju kole
sarjenja in predstavitvi Grosupljaje bila 
organizacija etape mednarodne kolesar
ske dirke po Jugoslaviji in sodelovanje 
pri dirkah po Sloveniji. 

Ob srebrni obletnici delovanja društva 
je potrebno izreči zahvalo vsem, ki so 
kakorkoli sodelovali pri delu in razvoju 
društva. Še posebno so se pri tem delu 
izpostavili Franc Škerlj, Jože Nered, 
Borut VVildman, Pavle Štaudohar, Blaž 
Miklavčič, Renato Bedene, Dušan Ha-
mun, Karel Cerjak, Franc Gliha, Zvone 
Omerzel. Posebna zahvala gre gospe 
Anici Škerlj, kije opravljala pomembne 
naloge v celotnem obdobju delovanja 
društva. Spomniti se moramo tudi na 
vidne kolesarske delavce, ki so se med
tem za vedno poslovili od nas. To so 
ustanovni člani društva g. Rudi Smolič, 
g. Vinko Perne in g. Marko Ferjanič ter 
člani društva g. Marjan Cajhen, g. Bojan 
Milavec, g. Franc Gruden, g. Silvo Jako-
fčič, dr. Aldo Furlan, g. Franc Orel, g. 
Zvone Omerzel. Mladi tekmovalci so: 
Jože Pelko, Franc Šturm in Janko Braj-
nik ter pionir tekmovalec Gregor Petrič. 

25-letno delo na področju kolesar
jenja ni ostalo neopazno. KD Grosuplje 
je bilo v letošnjem letu na svečani seji 
Kolesarske zveze Slovenije deležno 
posebne pozornosti. Predsednik odbo
ra za množičnost in šolski Sport g. Sta
ne Blažun je društvu v imenu zveze po
delil plaketo za pomembne prispevke pri 
razvoju in promociji kolesarske rekrea
cije v Sloveniji ter priznanje za uspešno 
izpeljavo prvih rekreativnih prireditev v 
Sloveniji. Priznanje je v imenu KD Grosu
plje prevzel sedanji predsednik društva, 
g. Blaž Malnar, ki je v zahvali poudaril 
pomembnost priznanja kot veliko obve
zo in spodbudo za delo društva vnaprej. 

KD Grosuplje 
Anica Škerlj, Andrej Jerman 

Občni zbor 
KD Grosuplje 

10. februarja 2001 je bil v prijetnem 
okolju gostilne Krpan izveden občni 
zbor društva. 

Najpomembnejše točke dnevnega 
reda so bile, poleg obveznih poročil o 
finančnem poslovanju in delu v pretek
lem letu, razrešitev starega vodstva in 
izvolitev novega ter sprejem programa 
dela za novo sezono. V novem kolesar
skem letu bo prednostna naloga društva 
pridobivanje novih članov in širitev zani
manja za kolesarjenje kot enega naj
popularnejših in najučinkovitejših nači
nov pridobivanja in ohranjanja telesne 
kondicije kot temelja pri ohranjanju do
brega zdravja. Nadalje bodo v novi se
zoni ponovili dobro sprejete družinske 
izlete v dobrepoljsko dolino in po rimski 
cesti. Veliko truda bodo vložili v izve
dbo celoletne akcije Vzpon na Pance, 
kjer pričakujejo preko 500 udeležencev. 
V sodelovanju s Svetom za preventivo 
in vzgojo v cestnem prometu, Zvezo 
šoferjev in avtomehanikov Grosuplje in 
osnovnimi šolami grosupeljske občine 
bodo izvedli akcijo "Sto čelad za var
nost kolesarjev v prometu", v okviru 
katere bodo podarili varnostne čelade 
predvsem mladim kolesarjem ter tako 
opozarjali na pomembnost tega varno
stnega pripomočka. Kot vsako leto bo 
tudi letos vsem članom društva omo
gočeno organizirano udeleževanje na ko
lesarskih prireditvah po Sloveniji in tuji
ni. 

Iz naštetega je razvidno, da se akti
vnost društva po nekajletnem mrtvilu 
širi na vseh področjih, zato naj ob kon
cu velja poziv vsem, ki si želijo sodelo
vanja v društvu, naj pokličejo na tele
fon 041 449 252 g. Blaža Malnarja, 
kjer bodo dobili vse potrebne informa
cije v zvezi s članstvom. 

KD Grosuplje, Andrej Jerman 
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Na planinskem izletu 
V soboto, 17. 2. 2001, ob 06.30 

uri smo se odpravili z avtobusom proti 
Pokljuki. Med potjo nam je g. Štibernik 
povedal, kaj nam bo pokazal pri koči. 

Na Pokljuko smo prišli ob 08.00. Čez 
petnajst minut smo se odpravili proti 
Blejski koči na višini 1633 m. Pot je 
bila ledena in zasnežena, vreme je bilo 
sončno, rahlo je pihalo, nebo je bilo 
modro in brez oblakov. 

Pot ni bila tako strma, drselo pa je. 
Proti koči smo hodili približno 2h, kdor 
pa je hotel in je imel pravo opremo, je 
lahko šel še na bližnji vrh, ki je visok 
2000 m. Pri koči pa smo pomalicali in 
počakali, da so se ostali vrnili. 

Ko so prišli, sta nam g. Štibernik in 
Iztok pokazala, kako se uporabljajo raz
norazni planinski pripomočki (dereze, 
cepin, krplje ). Ob pol enih smo se od
pravili nazaj proti Pokljuki. Led se je med 
tem časom že stopil, sneg pa tudi, zato 
smo hodili lažje. Na enem delu poti v 
dolino so nam dovolili, da smo se drsa
li na ravnino-polja, kjer se poleti gotovo 
pase živina, saj smo videli veliko pastir
skih staj. Na Pokljuko smo hodili 
približno l h in 30 minut. Tam nas je že 
čakal avtobus. 

S Pokljuke smo se odpeljali ob 
14.30. Na poti nazaj smo si ogledali 
film Sam doma 1. V Grosuplje smo 
prispeli ob 17h. Ta izlet mi je bil všeč 
in upam, da ga bomo še kdaj ponovili. 

Urša Trampuž, 4.a 
OŠ Brinje Grosuplje 

Pokal Slovenije 2000 
Podelitev pokalov najboljšim karateistom v 
Družbenem domu v Grosupljem 

Petek, 19. februarja 2001 - V Družbenem domu v Grosupljem so se zbrali najboljši 
karateisti iz vse Slovenije po zaslugi mladega grosupeljskega Shotokan karate kluba in 
njihovega prizadevnega vodstva. Podelili so pokale za leto 2000 najboljšim tekmoval
cem in klubom. Med dobitniki pokalov je bil tudi član grosupeljskega kluba Admir 
Bogaljevič. 

Številni dobitniki pokalov. 
Slika na naslovnici: Grosupeljčanu Admirju Bogaljeviču je podelil pokal general
ni sekretar Olimpijskega komiteja mag. Tone Jagodic. 

Prireditve so se poleg tekmovalcev, 
trenerjev, staršev in prijateljev udeležili 
tudi visoki predstavniki občinske in 
državne športne srenje. Iz Karate zveze 
Slovenije so na prireditev prišli predse
dnik zveze Ciril Klanšek. sekretar Silvo 
Mariž in predsednik tekmovalne komi
sije Mladen Kutnjak. Zvezo športnih or
ganizacij Grosuplje sta zastopala pred
sednik zveze Božo Starašinič in sekre
tar Andrej Cevc, s strani Občine Grosu
plje pa seje prireditve udeležil direktor 
občinske uprave Marko Podvršnik. Po
sebna pozdrava sta veljala tudi ravna
telju šole Božidarju Gabrijelu in klubske
mu trenerju Esadu Bogaljeviču. mojstru 
karateja 3. DAN. Še posebej pa je pred
sednik kluba Shotokan dr. Saša Tram
puž pozdravil generalnega sekretarja 
Olimpijskega komiteja Slovenije, mag. 
Toneta Jagodica, o katerem je bilo reče
no, da prihaja v Grosuplje tudi zato, ker 
si karateisti želijo, da bi bil karate čim 
prej priznan kot športna disciplina na 
olimpijskih igrah. 

Za Pokal Slovenije se je potegovalo 
več kot 1000 tekmovalcev iz okoli 40 
karate klubov od Ljubljane, Postojne, 
Kranja, Trbovelj, Velenja, pa do Mur
ske Sobote in še vrste drugih klubov. 
Pokale so podelili v 12 katagorijah. 
Med številnimi dobitniki pokalov iz vse 
Slovenije je bil tudi Grosupeljčan Ad
mir Bogaljevič, ki je prejel kar dva po
kala: za 1. mesto v kategoriji med 
starejšimi dečki in za 2. mesto med 
mlajšimi mladinci. 

Dr. Saša Trampuž, predsednik Shoto
kan kluba Grosuplje pri pozdravu. 

Zanimanje za karate v Grosupljem se 
med mladimi povečuje, saj jih trenutno 
po novem že trenira 110 članov, registri 
ranih pa je že 25 tekmovalcev. Osnovni 
cilj, ki so si ga v klubu zadali, je. da bi 
pritegnili čim več mladih v telovadnico in 
jih obvarovali pred pastmi sodobnega 
časa. hkrati pa jih vzgajali v poštene, 
koristne, dobre ljudi in državljane, ki bodo 
v ponos sebi in svojim bližnjim. 

Prireditelji so gostom pripravili še prilo
žnostni zabavni program z vložki karate 
nastopov: deklice so nastopile s prika
zom kat TAl KYO KU SHODAN in HEAN 
SHODAN, dečki pa s kato HEAN SANDAN. 
Po prireditvi so se udeleženci prireditve 
zadržali še na družabnem srečanju. 

Jože Miklič 



Zgodba o dveh letečih Gregorjih 
Gregor Podržaj in Gregor Verbajs 

Pustni torek je bil, zvečer, ko so rahlo 
naletavale snežinke, a ni kazalo, da jih 
bo kaj več naneslo. Zbrali smo se pri 
Verbajsovih v Čušperku, le nekaj deset 
metrov od znamenitega "dolenjskega 
smučarsko-skakalnega središča" - Gre
ga in Lojze Verbajs ter Slavko Podržaj. 
Četrtega ni bilo, saj je bil ravno takrat v 
poljskih Zakopanih na pripravah za 
smučarske polete, ki bodo letos spet 
na planiški velikanki. Dogodkov, ki so 
jih ti štirje fantje, pa še kdo iz Smučar
sko skakalnega kluba Račna, doživeli v 
preteklem letu in prvih dveh letošnjih, 
je več kot dovolj, da jim moramo name
niti nekaj pozornosti tudi z naše strani. 

Besedovati smo začeli ob kozarčku 
rujnega in pustnih krofih. Z očetoma se 
poznamo že kar nekaj let, mlajši pa -
saj veste - mladina hitro raste. Gregorja 
Verbajsa, visokega, vitkega, iskrih oči, 
z energijo nabitega fanta sem videl 
skakati že pred leti v Čušperku, a ko 
sem ga zadnjič pričakal skupaj z domači
ni in prijatelji v Veliki Račni pred kultur
nim domom, sem imel kar nekaj težav: 
"Le kdaj je zrasel ta fant?" Pa mi pove
do, daje s smučarskimi skoki začel kot 
7-leten fantič, ki se je že kot pionir 
uvrščal v prvo tretjino nastopajočih. Tre
niral je tudi atletiko in pobral nekaj laska
vih naslovov na državni ravni. Nato se 
je nekaj časa ukvarjal samo s smučar
skimi skoki in tudi tukaj posegel po vi
sokih uvrstitvah in zmagah. Z očetom 
sta se pri petnajstih letih odločila, da 
bosta izkoristila njegove izkušnje v at
letiki in jih prenesla na smuči. Tako je 
Grega začel trenirati nordijsko kombi
nacijo s smučarskimi skoki in tekom na 
smučeh. Že v prvi sezoni po tej odloči
tvi je Gregor postal državni prvak v svoji 
kategoriji, prav tako pa tudi lansko in 
letošnje leto. Še bolj zanimivo pa je 
postalo potem, ko se je Gregor začel 
uvrščati med prve tri na članskih 
državnih prvenstvih. Kot član mladinske 
reprezentance je najprej tekmoval v 
mednarodni konkurenci na alpskih po
kalih in se v prvi sezoni uvrstil med tri-
deseterico, lansko leto pa že med prvih 
pet. Resno je spet opozoril nase na lan
skem mladinskem svetovnem prven
stvu, kamor je odpotoval slučajno (za 
popolnitev ekipe) in dosegel do takrat 
najboljši slovenski rezultat - 1 3 . mesto. 
Zato je v letošnjem letu postal član A 
reprezentance in drugi mož nordijske 
kombinacije. Na letošnjem mladinskem 
svetovnem prvenstvu je sicer želel 
izboljšati lanski rezultat, a mu športna 
sreča ni bila naklonjena. Toliko bolj pa 
je bilo veselo, ko je na ekipni tekmi 
osvojil bronasto medaljo. 

"Kako pa Univerziada?" 
"Z nastopom na vseh teh tekmah mi 

je rasla tudi forma, ki sem jo izkoristil 
ravno pravi trenutek." 

Gregor je osvojil zlato medaljo v kla
sični tekmi s skoki na 85-metrski skakal
nici in 15 km dolgi tekaški progi. To je 
prva zlata medalja za Slovenijo na Uni-
verziadi v tej disciplini, kjer je nastopilo 
1400 športnikov iz 40 držav. Prejel je 
tudi srebrno medaljo v šprinterski tek
mi na 120 m skakalnici in teku na 7.5 
km dolgi tekaški progi. Pri slednji je za 

Gregor Podržaj GRE GOR na vrh ve
likanke 

zmagovalcem zaostal le 3 stotinke 
sekunde, kar je (kot je dejal Bastjan iz 
radia Zeleni val ob sprejemu Gregorja v 
Račni) VSE SKUPAJ NIČ, in je ta me
dalja za nas prav tako zlata. 

"Kdo vse lahko nastopa na Univer-
ziadi?" 

"Nastopajo študentje od 20. do 27. 
leta starosti, a ker je nas Slovencev 
samo 2 milijona, je spodnja meja za 
sodelovanje na takšnem tekmovanju 
3. ali 4. letnik srednje šole, kar pome
ni 17 let. Tako sem bil pravzaprav 
najmlajši udeleženec na Univerziadi." 

Vprašam ga: "Kako pa je bilo na 
nedavnem svetovnem prvenstvu v 
Lahtiju na Finskem, kjer si tekmoval 
za slovensko člansko državno reprezen
tanco v nordijski kombinaciji." Že iz 
dnevnega časopisja sem prej prebral, 
daje bil med 70-imi svetovnimi elitni
mi udeleženci 43. , in zanimivo - bil je 
prvi med slovenskimi tekmovalci, kar 
je na tej ravni zanj vsekakor velik 
uspeh. Povedal je, da mu je tekmo
vanje v Lahtiju prineslo predvsem do
bre izkušnje za bodoče. Pohvalil je pri
reditelje, ki so skrbno organizirali samo 
tekmovanje in so se na splošno zelo 
potrudili - tako s pripravo športnih 
objektov, kakor tudi vso ostalo logi
stiko, ko so tekmovalcem omogočili po 
hotelskih sobah celo internet. Tekmo
valcem pa sta precej ponagajala veter 
in polarni mraz, saj je bilo zjutraj v ti
stem času - 23°C, čez dan pa se tudi 
ni ogrelo do več kot -16°C. 

Oba starša, Lojzeta in Slavca pov
prašam: "Kakšen je ritem v vaših 
družinah, ko se začnejo priprave na tek
movanja in med samimi tekmovanji?" 

Skoraj enoglasno pritrdita, da gre po
leg sobot in nedelj tudi skoraj ves do
pust za to. Da lahko sodelujeta pri teh 
pripravah, letno naredita prek 40.000 km 
samo za potrebe tega športa. Pri vsem 
tem je treba imeti še posebej trdno voljo, 
ker je pri takšnih športih na koncu več 
ali manj odvisno od tekmovalca, "na klopi 
ni nobenega rezervnega igralca", in le 
majhna napaka lahko pomeni neuspeh. 

"Kako je z vašim Gregorjem?" 
vprašam Slavca - "gradbinca", ki ga 
poznam še iz srednje šole, sicer pa tudi 
sodnik pri smučarskih skokih. "Naš 
Gregor je ta teden v Zakopanih na 
Poljskem, kjer se pripravljajo na pole-

Gregor je prišel čestitat Gregorju - potem pa še vsi ostali 

te za planiško velikanko. Že lansko leto 
je nastopil kot predskakalec in dose
gel neuradni dolenjski rekord v smučar
skih poletih - 178 m." 

Spomnim se na besede predsedni
ce KS Račna, ge. Mojce Sajovic, ki je 
nekako takole dejala: "Ko sem se pred 
leti povzpela samo po hrbtišču ve
likanke v Planici in pogledala navzdol, 
od takrat globoko spoštujem vse fan
te, ki se upajo zaplavati po zraku v to 
globino." Z njo se popolnoma strinjam. 
Za to moraš enostavno imeti srce. 

Z Gregorjem Podržajem sva se prav 
tako srečala zadnjič v Račni, ko smo prišli 
pričakat njegovega soimenjaka in kole
ga. Dejal mije: "Jaz nisem tapravi!" ker 
je verjetno mislil, da sem ga zamenjal, a 
sem se nanj obrnil že takrat zato, da bi 
se čimprej dobili v miru in se nekoliko 
podrobneje pogovorili za Odmeve. No, to 
se pač ni moglo zgoditi, ker so tekme in 
priprave nanje v zimskem času tako na 
gosto razporejene, da enkrat ni enega, 
drugič drugega. Zato mi je njegove po
datke posredoval njegov oče Slave. 

Gregor Podržaj je začel trenirati 
smučarske skoke kot devetletni deček 
prav tako v Smučarsko skakalnem klu
bu Račna pod vodstvom Jožeta Perka. 
Postopno je začel osvajati tekmovanja 
na regijski in nato še na državni ravni. 
Kot mlajšega mladinca je Podržaja tre
niral nato Lojze Verbajs. Začel se je 
udeleževati Alpskega pokala v medna
rodni konkurenci in tu dosegel lep uspeh 
- 8. mesto. Leta 1999 je sporazumno 
prestopil v SSK Ilirija Feršed in v letu 
2000 pod vodstvom trenerja Marjana 
Prelovška pripomogel k ekipni zmagi 
SSK Ilirija, da je po osmih letih postal 
spet državni prvak. Star je 20 let. 

Naštejmo nekaj vidnejših uvrstitev 
Gregorja Podržaja v letu 2000: 7. me
sto - pokal MIP/Ljubno, 23. mesto -
Brualage (Nemčija), 1. mesto ekipno -
DP/Planica, 14. mesto - DP 90 m, 15. 
mesto - DP 120m/ Planica, 5. mesto 
- pokal MIP/Mislinja. 

V letu 2001 nastopa na tekmah ce
linskega pokala (B svetovni pokal) v 
Evropi in Ameriki. Preglejmo samo nekaj 
rezultatov: 14. mesto -Mislinja, 35. 
mesto - Weastby, 19. mesto - VVeast-
by, 27. mesto - Ishpeming, 18. mesto 
- Ishpeming in najbolj odmevna uvrsti
tev na otvoritvi skakalnice v Neustadtu/ 
Nemčija, kjer je v okviru celinskega po
kala dosegel 3. mesto. 

"In kako kaj v Čušperku?" jih 
vprašam in merim na njihove načrte. 

"Vedno kaj novega!" pravi Lojze. "Kar 
pa se SSK Račna tiče, želimo v letoš
njem letu še nekoliko dograditi skakal
nice, ki so že sedaj med najlepše 
urejenimi. Poleg velike 50 metrske 
skakalnice imamo še štiri manjše 
skakalnice, pokrite s plastiko - 6-, 12-, 
20- in 30- metrsko. Ker letos še ni bilo 
pravega snega, smo zato odpovedali 
načrtovani tekmi v januarju in februarju 
na 50 metrski skakalnici. Moram pa 
povedati, da smo v septembru 2000 
imeli tekmo za Pokal Slovenije za dečke 
in deklice do 14 let na 30 metrski pla
stični skakalnici. Pokal bomo priredili 
tudi letos, ga obdržali vnaprej, želimo 
pa mu dodati še znamko. Poleg tega 
smo uredili še 3 km dolgo tekaško pro
go, pridobili manjši teptalec snega, ki 
gaje skonstruiral gospod Gačnik iz Do-
brepolja in manjšo 150 m dolgo vlečni
co za rekreativno smučanje." 

Zunaj je med tem že skoraj prenehalo 
naletavati. "Tudi v marcu najbrž ne bo 
snega, da bi lahko priredili smučarske 
skoke na 50 metrski skakalnici," ugota
vljamo. Starejših maškar iz folklore še 
ni bilo. "Še vsako leto so prišle, pa bodo 
tudi letos", so prepričani. In res sem jih 
kar nekaj srečal nekoliko nižje, tam doli 
pri radenskih hišah pod čušperskim klan
cem. Pri nas namreč trdijo: "Če pride 
veliko maškar, bo dobro obrodilo ko
renje." Želim, da bi tudi v bodoče čla
nom SSK Račna bogato obrodila njiho
va prizadevanja! 

Jože Miklič 

Sankukai karate klub Grosuplje 

Pionirsko tekmovanje 
v Grosupljem 

V nedeljo, 18. februarja 2001, seje 
v športni dvorani Brinje v Grosupljem 
odvijal turnir za dečke in deklice v bor
bah in katah. Seveda so se ga udeležili 
tudi najmlajši člani in članice Sankukai 
karate kluba Grosuplje. 

Tekmovanja se je udeležilo preko 
130 tekmovalcev in tekmovalk iz vseh 
Sankukai karate klubov Slovenije. Naj 
omenimo le naslednje: KK Forum iz 
Ljubljane, KK Ivančna Gorica, KK Ko-
menda-Cerklje, KK Domžale, KK Dol pri 
Ljubljani, KK Rodica, KK Kočevje in kot 
gostitelji KK Grosuplje. Dečki so se 
pomerili v borbah v posameznih kate
gorijah glede na starost, stopnjo pasu 
in težo. Sodniški kriterij je bil izredno 
strog, saj seje vsak najmanjši kontakt 
ali pa namera po udarcu takoj kazno
val; lahko celo z izključitvijo iz na
daljnjega tekmovanja. Tako je bila za
gotovljena najvišja stopnja varnosti, ki 

mora veljati na pionirskih tekmovanjih. 
Naši najmlajši tekmovalci so se lahko 
torej posvetili samemu izvajanju nauče
nih tehnik in tako je bilo turnir tekmo
valcem, pa tudi njihovim staršem ter 
ostalim gledalcem, v veselje spremlja
ti. Deklice so se pomerile v prikazu 
"kat" (namišljena borba z več nasprot
niki) in prikazale prave male mojstrovi
ne. Nekatere so vsi gledalci nagradili z 
bučnim aplavzom, vzdušje v polni dvo
rani Brinje pa so še dodatno popestri
le zanimive demonstracije trenerjev in 
njihovih pomočnikov ter članov. Pri 
mnogih je nekaterim kar dih zastal. Po 
končani slovesni podelitvi medalj in 
diplom vsem uspešnim tekmovalcem, 
pa so si lahko vsi udeleženci turnirja 
potešili svoje lačne želodčke s sendviči 
in sokom, ki jih je pripravil organizator. 

D. K., KK Grosuplje 

Pionirji KK Grosuplje pa so dosegli naslednje rezultate: 
Žiga Lah 2. mesto, dečki borbe, 5. kyu, letnik 89-92, nad 40 kg 
Željka Bilakovič 2. mesto, deklice kate, 5. in 4. kyu, 9-12 let 
Marko Krezič 3. mesto, dečki borbe, 3. in 2. kyu, letnik 89-92, absolutno 
Tomaž Zaviršek 3.-4.mesto, dečki borbe, 4. kyu, letnik 89-92, nad 37kg 
Alen Alagič 5.-8.mesto, dečki borbe, 5. kyu, letnik 89.92, nad 40kg 

Po nekaj mesecih 
Umetna plezalna stena, ki je 

v naši novi šoli, je zelo "obiska
na". V začetku je bilo videti, da 
bo uporabljana le bolj za ple
zalce, pa na veselje - ni tako. 

V teh nekaj mesecih se je v 
oz. na steni poizkusi lo / 
zabeleženo v dnevnikih vodi
teljev/ 259 plezalcev. Seveda 
jih je veliko, ki se vračajo ob 
določenih plezalnih terminih re
dno, veliko pa se jih pride le 
preizkusit, tudi po večkrat. 

Veliko je seveda učencev, 
dijakov, tudi študentov in dru
gih. Prav prijetno je biti takrat 
vodja plezanja, ko vnema in 
"trma" posameznikov okupira 
vse plezalce z občudovanjem. 
Veliko otrok pripleza na vrh ste
ne tudi že v prvem ali drugem 
poizkusu. Podobno je bilo se
daj med počitnicami, ko smo 1. 
marca dopoldan 3 ure "trenira
li" 14 vnetih osnovnošolcev. Zmanjka
lo je časa... 

V teh mesecih, ko je stena "odpr
ta", je 9 plezalcev že "diplomiralo" v 
pripravnika plezanja, 7 pa jih dela tečaj 
sedaj. 

Še termini plezanj: torek od 21.00-
22.30, sreda od 19.30-21.00, četrtek 

od 16.30-18.00 /primerno in pripo
ročljivo za šolarje!/ in od 19.30-21.00 
ter petek od 18.00-19.30. 

Kdo ve, morda bomo nekoč brali, da 
seje kakšen uspešen plezalec srečal s 
prvimi oprimki prav v grosupeljski šoli. 

Marjan Trobec 

POGREBNE STORITVE 
Perpar Janez s. p. 

Zaboršt 16, 1296 Šentvid pri Stični 

- krste in žare p o izbiri 

- v s e vrste p r e v o z o v 

- o r g a n i z a c i j e p o g r e b o v in pogrehcev 

- ureditev povračila pogrebnih stroškov 

- ureditev in postavitev mrliškega odra 

- hladilnik 

- izkop farne, ozvočenje 

Tel., faks: 01/788 51 13 
Mob.: 050/647 3 8 0 

G s m : 0 4 1 / 7 8 5 113 
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S O N Y 
ODSLEJ SPET LAHKO BELA TEHNIKA IN 
KUPUJETE NA O D L O Ž E N O GOSPODINJSKI APARATI 
PLAČILO S ČEKI POTROŠNOKOMNAJBOLJ 

ZNANE IN PRILJUBLJENE 
POOBLAŠČENI ZASTOPNIK ZNAMKE 

tehnounion d.d. (jCUuUfl 

11956 

/> r & £ ct Ć 7 a o & 

d.o.o., CESTA NA KRKO 9, 1290 GROSUPLJE 

Tel.: 01/786 26 22; 786 36 20 
Fax: 01/786 46 21 

INSTALACIJE • TRGOVINA • INŽENIRING • SERVIS 

STORITVE 
Elektroinstalacije od projekta do izvedbe za vse vrste 
objektov, po konkurenčnih cenah, zahtevajte naše 
ponudbe; 

meritve instalacij m izaaja aieoujv z.a uuiulu.ainivo in 
proizvodne obrate; 

i vzdrževanje instalacij in naprav na objektih, 
opravljamo redne in pogodbene servise; 

i izvajamo računalniške mreže z dobavo in montažo 
opreme v sodelovanju z vodilnimi podjetji; 

i naša ključavničarska delavnica vam izdela vse vrste 
kovinskih delov, potrebnih pri montažah, razno 
kovinsko opremo, elektro omare in pulte po naročilu. 

Naša nova ponudba je urejena specializirana 
diseontna trgovina za elektroinstalacije namenjena 
elektroinstalaterjem, vzdrževalcem, samo-
graditeljem, gospodinjstvom; 

i v trgovini izvajamo strokovno brezplačno svetovanje; 

izvajamo kataloško prodajo znanih proizvajalcev 
gospodinjskih strojev in aparatov; 

i na željo stranke izvršimo dostavo na dom, izvedemo 
priklop; brezplačno odpeljemo zamenjani izdelek. 

M O Ž N O S T NAKUPA IN 
m o b i -

I T O A M T E T I S I 

P T T S P T H t A J T S V 

T R G O V T M 1 
F l TEHNIKA 

MODA GROSUPLJE, Adamičeva 8, Grosuplje, tel.: 01 78 72 821 
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S O L A R I J 

E P I L A C I J A , D E P I L A C I J A 

S P E C I A L N A N E G A O B R A Z A 

S P E C I A L N A N E G A T E L E S A 

ultra zvok 
algoterapija 
Ivmfna drenaža 
aromaterapija 
body vvraping 
mišična stimulacija 
Frigi Thalgo 
obloge z blatom in soljo 

A N T I C E L U L I T N I P R O G R A M I 
Programi oblikovanja telesa 

Brezplačno svetovanje 
za nego kože doma, 
prodaja negovalne 
kozmetike T H A L G O in 
dekorativne kozmetike 
Repechage. 

Vimont 
TRGOVINA Z GRADBENIM IN TEHNIČNIM BLAGOM d.o.o. 

Gasilska c. 4, Grosuplje - tel.:061/764-068, tel/faks.061/764-067 

STROPOVI-PREDELNE STENE 
PO SISTEMU 

i* kNAUf (gjmstrong 

1 2 9 0 G R O S U P L J E , R o ž n a d o l i n a 9 

tlT&lMl 33 63 
FoklTtn/7f6~44 64 

Krovsko kleparski center G r _ . 
Gasilska c. 27 g j n g ^ 
1290 Grosuplje Pokličite za seznam pooblaščenih krovcev 

SELA pri Dolenjskih Topi 
Tel.: 07/306̂  

07/300 
RUDNIK, Šolko vos, I 

„„Jel.:01/895-fl 
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JONSKI , C | _ ^ 

Gradi te ali obnavl ja te? 
Na začetku gradbene sezone smo za vas pripravili ugoden 

nakup betonskih blokov lastne proizvodnje, 
pestro izbiro najrazličnejših keramičnih ploščic, 

granitogrezov in ostale kopalniške opreme. 
Ugodna pa je tudi ponudba betonskih korit za rože, 

kompostnikov in ostalih artiklov za zunanjo ureditev. 
O b i š č i t e n a s i n s e p r e p r i č a j t e ! 

Hranilnica 

oo 
L O N d . d . K r a n j 

MAREC V LONU 
NAJBOLJŠE OBRESTNE M I K I ZA TOLARSKE VEZAVE 

• RENTNO VARČEVANJU ZA VARNO IN NEODVISNO PRIHODNOS1 
• ZLATI LON DOl ČOKIH NO VARi t \ vv. / / / | / / v/ v / A / ur \NJA 

• VARČEVANJE PLUS \ 'ARČE\ AN JI ZA \ ,-t.Š [ZBRAN NAMEN 
• ZANIMIVO DOLGOROČNO VARČEVANJE NAD 5, 7 IN 10 LET 

POTROŠNIŠKI, OBRTNIŠKI IN PODJETNIŠKI KREDITI 
TEKOČI RAČUNI 

(plačilna kartica Eurocard MasterCard, čeki, bankomati, limiti) 

• HRANILNICI I Al I KO l'IA( ATI \ ASI POLOŽNICE Z NAJMANJŠO PROVIZIJO IN KUPI JI TI TER PRODAJATI. TUJO I Al i TO 

/A \ SE INFORMAi TJ I SI t H ,1ASTTE NA KOLODVORSKI.?, OZIROMA NAS POKLIČU I Po IIIII ONI 794242$ 

Poslovna enota 

MAGRO 
(j rosu pije 

Kolodvorska 3 

Telefon: 01 /78 M 600 

01/78 64 300 

Faks: 06/78 61 719 


